
با هدف برگزاری برنامه های فرهنگی، دینی و هنری بندرعباس در سال آینده؛

شورای شهر ردیف اعتباری مستقل برای 
کانون های فرهنگی مساجد پیش بینی کرد
صفحه2

یادداشت 
?....... هدی عطایی 

قوانینی  از جمله  حقوق شهروندی 
هســتند که افراد جامعــه را برای 
یک زندگی مسالمت آمیز در کنار 
یکدیگــر و بهره منــدی از آن در 
تمامی ابعاد در جامعــه ،از قوانین 
عمومی و اجتماعی تا گردشــگری 

و سیاسی را شامل میشود. 
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  شماره 4۳۳4  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/10/16 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه ردیف

391.000 پرتقال نافی جنوب 1

402.500 پرتقال تو سرخ  2

230.000 پرتقال شمال  3

230.000 پرتقال مارسلین  4

172.500 پرتقال محلی  5

منبع : سازمان سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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تزریق دو واکسن مهم 
اجباری شد

برنامه واکسیناســیون کودکان کشورمان 
از بهمــن  ماه تغییر می کند و  2واکســن 
»پنوموکوک« و »روتاویروس« به برنامه 
واکسیناسیون کشــوری اضافه می شوند؛ 
واکســن هایی که بســیار مهم هستند و 
می توانند ســطح ایمنی کودکان در برابر 
باکتریایی و ویروســی را  بیماری هــای 

افزایش دهند.

تمساح
?....نوشته ی: نیک  کولاکوفسکی

- یعنی می شــود حــوزه ی آمار. خب، 
من در این زمینه قوی نیستم و راستش 
فیلسوف هم نیســتم. فرمودید حقایق. 
ما بــدون آن هم زیر آوار حقایق گرفتار 
شده ایم و نمی دانیم تکلیف مان با آنها 
چیســت. در ضمن، خطرناک بودنِ این 
نــوع اطلاعات آمــاری را هم فراموش 

نکنیم....

سلیمی خبر داد:
زمین رایگان به 

خانواده های دارای 4 
فرزند و بیشتر داده می شود

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان:
نخستین تولیدکننده فولاد 
سبز در ایران خواهیم شد

در نشست »مسیر امید هم خواهی 
اوتیسم« تشریح شد

یک مبتلا به اوتیسم 
به ازای هر 150تولد 

در کشور 

    خـبر 

بخشدار شمیل:

واگذاری72 فقره سند مسکونی 
به اهالی روستای گردنه

ندای هرمزگان - گروه خبر 
بخشــدار شــمیل از واگذاری ۷2 فقره سند 
منازل روستای گردنه بخش شمیل خبر داد.

بــه گزارش ندای هرمــزگان، حمید حیدری 
زاده بخشدار شــمیل در آیین واگذاری اسناد 
منازل مســکونی روســتای گردنه، افزود: با 
همکاری بنیاد مسکن و اداره ثبت شهرستان 
بندرعباس ۷2 فقره ســند منازل مســکونی 
روســتای گردنه بخش شمیل تحویل اهالی 

این روستا شد 
وی تصریح کرد: در راســتای خدمات رسانی 
دولت ســیزدهم در هویت بخشی و ارزشمند 
نمــودن املاک روســتایی  و توجه دولت به 
مناطق دوردســت و صعب العبــور به دنبال 
ســند دار کردن همه املاک بخش هستیم 
که امیدوارم با همکاری مردم و جامعه محلی 

بتوانیم هر چه زودتر این امر را محقق کنیم
نماینــده عالی دولت در بخش اظهار کرد: به 
منظور ســاماندهی نظام مالکیت اراضی واقع 
در روستاها، امکان بهره گیری روستائیان از 
تســهیلات بانکی و همچنین افزایش ارزش 
ریالی املاک واقع در روستاها، دولت سیزدهم 
موضوع اســناد مالکیت منازل روستایی را در 
دســتور کار قرار داد که خوشــبختانه شاهد 

اقدامات بسیار خوبی در این حوزه بوده ایم.
بخشدار شــمیل با اشــاره به خدمات دولت 
به روستاها در راســتای مهاجرت معکوس، 
تصریح کرد:صدور اســناد منازل روســتایی 
در راســتای افزایش خدمت رسانی به مردم 
خواهد بــود، همانگونه که امروز در دورترین 
ارتقا سطح خدمات،  روستاهای بخش شاهد 

عمران و آبادانی هستیم.

برای اولین بار در سطح کشور محقق شد؛

ساخت و تعویض باندل های 
اکونومایزر در نیروگاه بندرعباس 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی
مدیرعامــل نیــروگاه بندرعباس از ســاخت و 
تعویض باندل هــای اکونومایزر برای اولین بار 
در سطح کشور توســط متخصصان داخلی در 
راستای تعمیرات اساسی واحد یک بخار در این 

نیروگاه خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، داریوش محمودی 
عنوان کرد: واحد یک بخار این نیروگاه به دلیل 
ضعف و نشتی در لوله های اکونومایزر بویلر، به  
طور میانگین هر دو هفته یک بار به مدت 3 روز 
از مدار خارج می شد، که این موضوع علاوه بر 
کاهش تولید، موجب صرف هزینه تعمیراتی و 
افزایش ساعت کارکرد نیروی انسانی شده بود.

مدیرعامــل نیروگاه بندرعبــاس افزود: پس از 
بررســی های اولیه مشخص شــد بیش از 30 
درصد از باندل های اکونومایزر مســدود شــده 
که تبادل حرارت در اکونومایزر بویلر را به شدت 
پایین آورده و موجب افزایش ســوخت مصرفی 
شــده و نشتی در این لوله ها تاثیرات مخربی را 
بر روی تجهیزاتی مانند لانگســتروم و جی آر 

فن به همراه داشت.
وی تصریــح کرد: باندل هــای اکونومایزر، در 
مســیر آب تغذیه بویلر هستند که از هیترهای 
فشــار قوی شارژ شده و خروجی آنها به سمت 
درام بالا است و تعویض آنها موجب تولید برق 
مســتمر و پایدار و افزایش تبــادل حرارت در 
بخش بویلر شــده و کاهش مصرف سوخت و 

افزایش راندمان را درپی خواهد داشت.
لازم به ذکر اســت، هدف از تعمیرات اساسی 
این واحد، رفــع موانع تولید بــرای بالا بردن 
راندمان و افزایــش تولید و آمادگی برای پیک 
تابســتان ســال آینده بوده که طبــق برنامه 
زمان بنــدی مدت زمان انجام این عملیات ۱20 
روز است و پس از به مدار آمدن این واحد، 2۷0 
مگاوات ساعت انرژی به شبکه سراسری افزوده 

خواهد شد.

   اقتصادی

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
معاون وزیــر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی در ســفر دو روزه 
به اســتان هرمزگان از روند اجرای تعدادی از 
پروژهای توســعه ای، عمرانی و سرمایه گذاری 

بندر شهید رجایی بازدید کرد.
به گــزارش ندای هرمزگان، معــاون وزیر راه 
و شهرســازی و مدیرعامل ســازمان بنادر و 
دریانــوردی گفت: بالغ بر ۱50 هــزار میلیارد 
تومان طرح در حوزه حمــل و نقل دریایی در 
دســت اجرا داریم که بخشی از آن ها در  دهه 
مبارک فجر و سفر های استانی رئیس جمهور 

قابل بهره برداری است. 
علی اکبــر صفایــی تاکیــد کــرد: در بخش 
ســرمایه گذاری دولتــی بــرای آماده ســازی 
زیرســاخت ها، به منظور افزایش سهم توسعه 
اقتصــادی در بخش دریایی و بندری، مجموع 
اعتبارات اســتان هرمزگان ۱2 هــزار میلیارد 
تومان اســت که شــامل 95 طرح مشخص 
می شود.وی میزان جذب طرح های عمرانی در 

استان هرمزگان را نیز حدود 60 درصد اعلام و 
اضافه کرد: مشاوران و پیمانکاران باید به کارها 
سرعت دهند که بتوانیم زیرساخت هایی دریایی 
و بندری در این اســتان در اسرع وقت محقق 

شود.
صفایــی در حاشــیه بازدید از رونــد اجرای 
طرح های عمرانی و سرمایه گذاری بندر شهید 
رجایی، با اشــاره به امضــای 55 هزار میلیارد 
تومان تفاهم نامــه و قرارداد  ســرمایه گذاری 
بنــدری و دریایی در آذرماه به مناســبت روز 
ملی حمل و نقل امســال، گفت:  سهم استان 
هرمزگان از این میزان جذب ســرمایه گذاری، 
32 هزار میلیارد تومان اســت که بیش از ۱5 

هزار میلیارد توما، در دست اجرا است.
وی در ایــن بازدید که اعضــای هیات عامل 
سازمان بنادر نیز او را همراهی کردند، از فرایند 
اجرای پروژه احداث پل دسترســی به اراضی 
2۴00 هکتاری پســکرانه و احداث اســکله و 
پایانه مکانیزه ریلی، جهــت انبارش، صادرات 
و واردات مواد معدنی بندر شهید رجایی دیدن 

کرد. مدیرعامل ســازمان بنــادر همچنین در 
این بازدیــد، روند اجرای پایانه مکانیزه غلات، 
مرکز خدمات بندری و دریایی و ســاختمان در 
دست تکمیل اطلاعات و ارتباطات  بندر رجایی 
)ICT( را نیز از نزدیک بررسی کرد.بر اساس 
این گزارش، ســاخت مرکز خدمات دریایی و 
بندری بندر شهید رجایی با هزار و ۴00 میلیارد 
ریال اعتبار از خردادماه ســال 99 آغاز شد و با 
9۷ درصد پیشرفت فیزیکی، آماده بهره برداری 
قرار دارد. در این مرکز انــواع خدمات بانکی، 
بندری، مالی، کانتینری و اسنادی ارائه می شود 
ســاخت پل اتصال به اراضی 2۴00 هکتاری 
پس کرانه بندر شــهید رجایی با سرمایه گذاری 

3000 میلیارد تومانی آغاز شده است .
مدیرعامل ســازمان بنادرودریانــوردی در این 
بازدید، بر اجرای پرشــتاب عملیــات اجرایی 
و بهره برداری از پل دسترســی تا یک ســال 
آینده تاکید کرد. با ایجــاد یک پایانه مکانیزه 
مــواد فله معدنی در غرب بندر شــهید رجایی 
و اســتفاده از تجهیزات مکانیزه، اتوماسیون و 

تکنولوژی های پیشــرفته، عــلاوه بر افزایش 
سرعت و کاهش هزینه ها، بهبود قابل توجهی 
در ایمنی، بهداشــت و محیط زیســت حاصل 
خواهد شــد.همچنین هدف از ایجــاد  پایانه 
مکانیزه ریلی مواد فله معدنی در بندر شــهید 
رجایی، ســهولت در حمل و نقــل مواد فله و 
کاهش هزینه های حمل و نقل این مواد است. 
گفتنی است، پروژه  های توسعه دریایی، خشکی 
و تجهیزات بندری بندر شهید رجایی در قالب 
این طرح جامع، و با هدف ارتقای نســل بندر 
شــهید رجایی و تبدیل آن به بندر نسل سوم 
در دست انجام است. در طرح جامع بندر شهید 
رجایی، در حوزه دریایی، احداث اســکله های 
نفتی و خدماتی جدید، توسعه کانال دسترسی و 
در بخش بندری نیز طرح هایی از جمله توسعه 
کریدورهای خطوط لوله نفتی، احداث سیلوی 
ترانزیت غلات با ظرفیت ۱00هزار تن، احداث 
ترمینال های 3 کانتینری و احداث پایانه مکانیزه 
کالا و توسعه فاز یک اراضی لجستیک صنعتی 

بندری تعریف شده است.

مدیرعامل سازمان بنادر کشور خبر داد:

تخصیص 12 هزار میلیارد تومان اعتبار برای توسعه دریامحور در هرمزگان 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
ظرفیت شیرین ســازی سایت آب شیرین کن تنب بزرگ 
پــس از نصب واحد جدید و اخذ مجــوز خرید تضمینی از 

شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور افزایش یافت.
به گزارش ندای هرمزگان، عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان در تشریح این افزایش 
ظرفیت با بیان اینکه تلاش دولت ســیزدهم در تامین آب 
شرب مشــترکین و حمایت های استاندار هرمزگان باعث 

تسهیل در عملیاتی شدن این اقدام شد، افزود: با نصب واحد 
دوم و وارد مدار شــدن آن، ظرفیت شیرین سازی آب تنب 

بزرگ به2900 مترمکعب در شبانه روز افزایش می یابد.
به گفتــه مدیرعامل آبفا، تا پیش از این ظرفیت شــیرین 
سازی سایت آب شیرین کن تنب بزرگ ۱300 مترمکعب 

در شبانه روز  بود.
وی اعتبار هزینه شده توسط ســرمایه گذار پروژه را 500 

میلیارد ریال عنوان کرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:

 ظرفیت شیرین سازی آب تنب بزرگ افزایش یافت

اجتماعي    ، هنگي فر سياسي،  روزنامه 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیر احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان گفت: 
با توجه بــه برنامه ریزی های صــورت  گرفته در 
راستای افزایش تولید و تحقق اهداف سازمان، با 
همت همکاران در 9 ماهه سال جاری تولید آهن 
اسفنجی شرکت، نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۱5 درصد داشته است.
به گزارش نــدای هرمزگان، علیرضا نجار قویدل 
میــزان تولید محصول آهن اســفنجی واحد احیا 

مســتقیم فولاد هرمزگان در نهُ ماهه ابتدای سال 
۱۴02 را یک میلیون و 3۴5 هزار و ۷۴۷ تن اعلام 
و اضافه کرد در ســال ۱۴0۱ میــزان تولید آهن 
اســفنجی یک میلیون ۱66 هزار و 56۷ تن بوده 
است. وی با اشــاره به ثبت رکوردهای متعدد در 
واحد احیا مستقیم فولاد هرمزگان از ابتدای سال 
۱۴02 تا پایان آذرماه سال جاری افزود: ثبت سه 
رکورد روزانه برای مدول B و یک رکورد مجموع 
دو مــدول باعث شــد که کارنامه ســال ۱۴02 
مدول های احیا رخشان تر از همیشه به ثبت برسد. 

مدیر احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان با اشاره 
به محدودیت های مصرف گاز که در فصول سرد 
سال به واحدهای احیا تحمیل می شود، خاطرنشان 
کرد: به منظور پیشــگیری از افت تولید در چنین 
بازه های زمانی، با نظر مدیریت ارشــد ســازمان، 
اقداماتی از قبیل تعمیرات برنامه ریزی شده سالانه 
)شات دان ها(، بهینه سازی ها، تمیزکاری ها، نظافت 
کولینگ تاورها و ســایر اقدامات مشــابه به جای 
تابســتان در زمستان انجام شــد و با همت همه 
همــکاران و پیمانــکاران تولیــد و تعمیرات در 

بخش هــای مختلف علاوه بــر جلوگیری از افت 
تولید، شــرایط رشــد ۱5 درصدی را فراهم آورد. 
قویدل در پایان با اشــاره به مهم ترین پروژه های 
در حال اجرای واحد احیا مســتقیم تصریح کرد: 
افزایــش ظرفیــت ســیلوهای آهن اســفنجی، 
برای آب های  احــداث تصفیه خانه  گوگردزدایی، 
ورودی به خور، تخلیه کامیونی گندله، بازفراوری 
ســوخته های آهــن اســفنجی و بهینه ســازی 
غبارگیرها و دایورتورها از مهم ترین پروژه های در 

حال انجام در سال ۱۴02 هستند.

مدیر احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان خبر داد:مدیر احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان خبر داد:
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خبر

نصــب بنر ممنوعیــت خرید و فروش کوســه در 
جزیره قشم باعث شائبه شده است چون اهل سنت 
مصرف آبزیان  از جمله کوسه را حلال می دانند اما 
ماجرا روی دیگری دارد که نشــان می دهد شدت 
یافتن صید کوســه ها توسط صیادان قشمی برای 
عرضه به رستوران های گردشگر پسند  باعث شده 
تا گونه های مختلف کوســه در خطر انقراض واقع 

شوند.
به گزارش ندای هرمزگان، بررسي هاي انجام شده 
از وضعیت صید کوســه ها در اســتان هاي جنوبي 
ایران، به ترتیب کوســه چاک لب، کوسه شیري، 
کوســه دم خالدار، کوسه چانه سفید و کوسه نوک 
تیــز خبر می دهد  اما متاســفانه صیــد بي رویه و 
غیراصولي، آسیب هاي غیرقابل جبراني بر طبیعت 
و گونه هاي دریایــي وارد کرده تا جایي که به رغم 
صحبت هاي صیادان قدیمــي مبني بر وفور تعداد 
کوســه هاي  اره اي در ســواحل جنوبی ،  این  گونه 
ارزشــمند سال هاســت که دیگر در آب هاي این 

مناطق دیده نمي شود.
مدیریت محیط زیست ســازمان منطقه آزاد قشم، 
طي ماه ها و ســالیان اخیر برنامه هاي آموزشــي را 
براي صیادان و جوامع محلي روستاها و شهرهاي 
جزیره قشــم  در زمینه حفاظت از کوسه ماهیان و 
ســپرماهیان اجرا کرده که ظاهراً چندان اثر گذار 
نبوده از این رو برای پیشــگیری از انقراض کوسه 
ماهیان وارد فاز ممنوعیت و جریمه های ســنگین 
شده است و  در این زمینه با توجه به بند )چ( قانون 
شكار و صید، جرایم نقدي سنگیني براي متخلفان 

این حوزه درنظر گرفته است.
اگر به قشم سفر کرده باشید، شاید در منوي برخي 
غذافروشــي ها با نام پودوني )پودیني( مواجه شده 
باشــید. پودوني در اصل یك غذایي دریایي است 
که نه  تنها در قشم بلكه در برخي دیگر از شهرهاي 
ساحلي جنوب هم نام آن عرضه مي شود. ماده اولیه 

تهیه این غذا، گوشت کوسه است. 
در عیــن حال کباب و ســوپ کوســه هم گاهي 
در برخــي غذافروشــي ها ســرو مي شــود. بازار 
ماهي فروش ها )پاچال ها( نیز در قشــم گاه و بیگاه 
شــاهد خرید و فروش کوســه هســتند؛ حتي در 
اپلیكیشــن هاي فروش آنلاین غذا مانند فرزفود و 
ســایت دیوار هم مي توان ردپاي کوسه ها را سراغ 

گرفت.
علاوه بر این ظاهراً تاکســیدرمی کوســه هم در 
مناطق مختلف قشــم رواج زیادی داشته است از 
این رو منطقه آزاد قشــم نیات کرده است با نصب 
بنر ممنوعیت خرید و فروش کوسه و جریمه های 

سنگین مانع انقراض این آبزی شود.

    هرمزگان

شماره  ۴۳۳۴
چهار شنبه 
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خرید و فروش کوسه در قشم 
ممنوع شد 

   یادداشت

فقدان سند مالكيت
 

نظر به اینكه آقای محمدرضا رحیمی شــهواری به استناد 
۲ فقره استشهادیه محلی در خصوص پلاک ۲۱۰۸ فرعی 
از ۲ - اصلی بخش دو بندرعباس )واقع در گلشهر( مدعی 
شده است که سند مالكیت ششدانگ یك دستگاه آپارتمان 
که به نام محمدرضا رحیمی شهواری ثبت و سند مالكیت 
به شماره ســریال ۶۰۴۱۸۳ الف ۹۱ دفتر ۴۸۲ صفحه ۵ 
بشــماره ثبت ۹۱۹۵۲ بنامش صادر شده است و برابر سند 
رهنی شــماره ۵۶۹۳۵ مــورخ ۱۳۹۱/۸/۱۸ تنظیمی دفتر 
خانه ۲ بندر عباس در رهن بانك ملی شــعبه بندر عباس 
قرار دارد و ســند مالكیت فوق به علت جابه جائی مفقود 
گردیده نامبرده تقاضای صدور سند مالكیت المثنی نموده 
است با استناد ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل 
آن بدینوســیله اعلام میشود هر کس مدعی انجام معامله 
نســبت به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالكیت در نزد 
خود میباشــد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ده 
روز اعتراض خود را ضمن ارائه ســند مالكیت به این اداره 
تســلیم و اخذ نماید .بدیهی اســت پس از انقضای مهلت 
قانونی مذکور و عدم وصول اعتراض و یا وصول اعتراض 

و عدم ارائه سند نسبت به صدور سند مالكیت المثنی 
بنام متقاضی اقدام خواهد شد.م / الف ۱۴۰۲/۴۲۸ 

تاریخ انتشار : ۱۴۰۲/۱۰/۲7 
صادق شریفی شمیلی 

رئیس اداره اسناد و املاک ناحیه دو بندرعباس

?....... کاظم گلخنی

ندای هرمزگان - گروه خبر
علوم  دانشــگاه  رئیس  جاودان،  دکترغلامعلی 
پزشــكی هرمــزگان از اهــدای به روزتریــن 
تجهیزات پزشــكی و تخصصی به  امام علی 
)ع( رودان و امام ســجاد )ع( ســیریك توسط 
شــرکت فولاد کاوه جنوب کیش زیرمجموعه 
بنیاد مستضعفان در راستای محرومیت زدایی در 

استان هرمزگان خبرداد.
به گزارش ندای هرمزگان، وی گفت: شــرکت 
فولاد کاوه جنــوب کیش در اقدامی انســان 
 دوســتانه و خیرخواهانه بــه نمایندگی از بنیاد 
مســتضعفان انقلاب اسلامی به منظور تجهیز 

مراکز درمانــی مناطق کم برخوردار اســتان 
هرمزگان و با هدف کاهش سفرهای درمانی به 
مرکز استان در قالب انعقاد تفاهنامه با دانشگاه 
علوم پزشــكی استان و اســتانداری هرمزگان 
اقدام به تجهیز و توســعه بیمارستان های امام 
علی)ع( شهرســتان رودان و امام ســجاد )ع( 

شهرستان سیریك کرد. 
رئیس دانشگاه علوم پزشكی استان اضافه کرد: 
در این راســتا تعداد ۲۲ عــدد از مدرن ترین و 
به روزترین تجهیزات پزشكی و تخصصی اتاق 
عمل بیمارســتان امام ســجاد سیریك شامل 
 csr انواع:  ماشــین بیهوشــی، اتوکلاو بخار

بیمارستانی،مانیتور علایم حیاتی، الكتروشوک، 
ساکشــن جراحی پرتابل، پمپ ســرنگ، نوار 
قلب، الكتروکوتر جراحی،پالس اکسیمتر پرتابل 

رومیزی،برانكارد و جهت آزمایشگاه بیمارستان 
امــام علی رودان یــك دســتگاه الایزا فول 
اتومات را خریداری و در راســتای ایفای نقش 
مســئولیت های اجتماعی این شرکت در اختیار 

این دو مرکز درمانی قرارد داد.
دکتر جاودان اظهار کرد: با نصب، راه اندازی و 
بهره برداری از این تجهیزات نیاز به ســفرهای 
درمانی به مرکز اســتان، ترافیــك و حوادث 
جاده ای کاهش خواهد یافت و مردم شــریف 
این دو شهرستان و شهرســتان های همجوار 
می تواننــد از خدمــات این دو مرکــز درمانی 

بهره مند شوند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان خبرداد:

تجهیز بیمارستان های رودان و سیریک توسط فولاد کاوه

ندای هرمزگان - گروه خبر
مدیرعامــل و جمعی از مدیــران و معاونین 
شــرکت ملــی نفتكــش ایران بــا همراهی 
دبیر شــورای عالی صنایع دریایی کشــور از 
فراساحل  مجتمع کشــتی ســازی و صنایع 
بازدید و نشســت مشترکی  )ایزوایكو(  ایران 
بــا مدیرعامل، معاونین و مدیران این مجتمع 
با حضور رئیس هیئت مدیره ایزوایكو برگزار 

کردند.
به گزارش ندای هرمزگان، دکترعلیرضا علی 
احمدی مدیرعامل شرکت ملی نفتكش ایران 
و جمعی از مدیران و معاونین این شــرکت با 
همراهی مهندس سالاری دبیر شورای عالی 
صنایع دریایی کشور ضمن حضور در مجتمع 
کشتی ســازی و صنایع فراســاحل ایران از 
امكانات، توانمندیها و پروژه های در دســت 
انجام این مجتمع بالأخــص پروژه تعمیرات 
نفتكش پولاریــس و همچنین بطور ویژه از 
تانكــر ۳۵ هزارتنی ایران فهمیم که توســط 
ایزوایكو و با ســفارش ملی نفتكش ســاخته 

شده است، بازدید کردند.
دکتــر علی احمــدی در جریان ایــن بازدید 
عنوان کرد: در راســتای تحقق سیاست های 
دریا محور امكانات بســیار گســترده ای در 
ایزوایكو وجود دارد که باید بهتر مورد استفاده 
قرار گیرند و مســتلزم این موضوع این است 
که یك کسب و کار همه جانبه برای این کار 
طراحی شــود و با توجه به مدل کسب و کار 
بازار کار، تأمین مالی، ســودآوری مجموعه، 
ابعــاد فنی و حتی همكاری با شــرکت هایی 
مثل شرکت ملی نفتكش ایران و کشتی رانی 

جمهوری اســلامی ایران در این کسب و کار 
دیده شود.

مدیرعامل شــرکت ملی نفتكش ایران ادامه 
داد: همانطور که ایزوایكو روند روبه رشــدی 
را ســپری میكند باید تلاش بیشتری شود تا 
نام و نشــان ایزوایكو به گونه ای باشــد که 
شــرکتهای مرتبــط با صنعــت دریایی تمام 
سفارشــات خود را اعم از ساخت و تعمیرات 
به این مجتمع و به داخل بســپارند در همین 
راستا و درجهت بهره برداری هرچه بیشتر از 
آنچه که درحــال حاضر وجود دارد، یك خط 
اعتباری ویژه برای این مجموعه لازم اســت 
و انشــاالله دولت جمهوری اسلامی ایران و 
صندوق توســعه ملی بانك مرکزی بتوانند در 
این خصوص به صنعت دریایی کشــور یاری 

مژثر و مفید برسانند.
مهندس سالاری دبیر شــورای عالی صنایع 

دریایی کشــور در ایــن بازدید با اشــاره به 
سیاســت های کلی ابلاغی از ســوی مقام 
معظــم رهبری با موضوع اقتصــاد دریا پایه 
عنوان کرد: مجتمع کشــتی سازی و صنایع 
فراســاحل ایران امروز امید مــا برای ایجاد 
نقطه عطفــی در اقتصاد دریا محور کشــور 

است.
مهندس ســالاری افــزود لازمــه ی  اینكه 
بتوانیم در دریاها حرفی برای گفتن داشــته 
باشیم حضور در دریاهاست و لازمه ی حضور 
در دریــا، دارا بودن توان صنعت دریایی قوی 
است. این زیرساخت و این زمینه الحمدلله در 
ایزوایكو فراهم اســت و ایــن مجتمع تجربه 
متراکــم پنج دهــه فعالیت صنایــع دریایی 
را داراســت و ما بــا اتكا به ایــن تجربه و 
زیرســاختی که اینجا فراهم شده است باید 
برنامه ریزی کنیم که انشاالله اتفاقات بزرگی 

را چه در زمینه شــناور سازی و چه در زمینه 
فراساحل در دریاها رقم بزنیم.

دبیر شورای عالی صنایع دریایی ضمن اشاره 
به بهره گیــری ایزوایكو از قوانین و امكانات 
منطقه ویژه اقتصادی افزود: اینجا یك منطقه 
ویژه اقتصادی هست و ظرفیت بسیار بالایی 
جهت ایجاد و رشد صدها کسب و کار صنعت 
دریایی کوچك و بزرگ را داراســت و میتواند 
یك خوشــه صنعتی دریایی را در خود شكل 
دهد و امیدواریم بتوانیم اینجا را به بزرگترین 
پارک صنایع و علوم و فن آوری امور دریایی 
تبدیل کنیم و انشــاالله از همین نقطه تمدن 

جدید دریایی ایران را رقم بزنیم.
فراساحل  مجتمع کشــتی ســازی و صنایع 
ایران )ایزوایكو( با تحویل ســه فروند شناور 
کانتینربــر اقیانوس پیما، ســاخت یك فروند 
نفتكش، طراحی و ســاخت یك فروند شناور 
لندینگ  بارج،  انواع  پشتیبان صیادی، ساخت 
کرافــت و شــناورهای جمــع آوری آلودگی 
نفتی و شــناورهای مسافری تحت کلاس و 
اســتانداردهای بین المللی کارنامه روشنی را 
از فعالیت در حوزه نوســازی ارائه کرده است. 
ایــن مجتمع عظیم صنعتی در حوزه تعمیرات 
نیــز با تعمیر انواع شــناورها از کوچكترین تا 
بزرگترین ســایز موجــود در جهان خود را به 
عنــوان حامــی قدرتمند بــرای حمل و نقل 
دریایی کشــور به اثبات رسانده است. امروز 
پشــتیبانی ایزوایكو از شــرکت ملی نفتكش 
ایران نقشی اساسی در تداوم جریان صادرات 
نفــت و فراورده هــای نفتی و بــه تبعه آن 

دراقتصاد کشور داشته است.

بازدید مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران از ایزوایکو

سدمعبر؛ معاش هنجارشکنان، 
تضییع حقوق شهروندان

حقوق شــهروندی از جمله قوانینی هســتند که 
افــراد جامعه را برای یك زندگی مســالمت آمیز 
در کنــار یكدیگر و بهره منــدی از آن در تمامی 
ابعاد در جامعه ،از قوانیــن عمومی و اجتماعی تا 
گردشگری و سیاسی را شــامل میشود. از اصول 
و رعایــت حمــل و نقل تا زیبایــی و پاکیزگی و 
پاکسازی شــهر که رعایت آن بر عهده افراد تك 
تك جامعه اســت تا هیچ فــردی  به حقوق فرد 
دیگر خدشه یا آســیبی وارد نكند. اما این قوانین 
 چه مقدار توســط شــهروندان یك جامعه رعایت 
می شــود یا از آن سرپیچی می کنند را می توان 
از چهره شــهر یا نحوه داد و ستد افراد آن اجتماع 
پــی برد .مثلا چندی پیش برای پیاده روی و قدم 
زدن به بخش ســاحلی شهر رفتم که خوب طبق 
اصول پیاده روی از قسمت پیاده رو شروع به قدم 
زدن کردم اما چند قدمی نگذشــته بود که متوجه 
شــدم شرایط بســاط پهن کن ها به شكلی است 
که مســیر عبور مرا به سمت دیگر و محل پارک 

خودرو می کشانند.
از بساط چینان قلیان فروشــی، پخت غذا یا نان 
محلی تا انواع دیگر یا هر چیزی که سد راه پیاده 
روی شده بود و مرا وادار که کشاندن به سمت باند 
ماشین رو و خیابان می کرد. همه این موانع مرا به 
سمت پارک خودروها می کشاند که تجاوزمن به 
حریم آنها با شنیدن بوق و ترمز خودرو ها بود که 
هشدار می داد به حریمشان تجاوز کرده ام. ناچار 
جایی را پیدا کردم تا خاطرم را آسوده کنم، که آن 
هم ســرانجام با تذکر دست فروشی که گفت برو 
آنطرف تر چون توقف تو مانع کسب و کار ماست، 
روبرو شــدم؟! آری خود می دانستم که این حرف 
زور است، اما یك تفریح خوب را که نمی توان به 
جر و بحث با بساط گرها گذراند، پس از حق خود 
گذشتم ؛ این وظیفه من نبود که به او بفهمانم که 
هر کس، سهمی یا حقوق مساوی در جامعه دارد. 
این جزء دســتور العمل مســئوولین است که این 
گونه تخلفات شهروندی را که باعث نقض حقوق 
شهروندی و سلامت روان و حتا زیبایی شهر می 
شــوند و آسیب و مشــكلات جدی برای شهر و 
شــهروند ایجاد می کنند را بر طرف یا کم کنند. 
همــه این ناهنجاری ها در چهره شــهر به خوبی 
نمایان اســت. نوار ساحلی شــهر بخشی از صبح 
زود برای تدارک صبحانه، و بیشتر در بعد از ظهر، 
کافی اســت غروب به نوار ســاحلی شهر بروی و 
انبوهی از جمعیت انواع قلیان چاق کن ها، اغذیه 
فروشــی ها  و .... که توسط طیف مختلفی آماده 
یا پخته می شــوند ، را ببینــی؛ بماند که به نظر 
می رســد حتا از نظر بهداشتی هم نظارتی بر آنها 
نیست. چه رســد به آنكه بتوان از این ناهنجاری 
 و سد معبرها گلایه کرد، حتا با برخی که صحبت 
می کنی از گرفتن مجوز لازم جهت بساط کردن 
هم ســخن می گوینــد؛ »پول گرفتــن - اجازه 
دادن«!. امــا عقل نمی تواند بپذیرد، چرا که نحوه 
ارائه این خدمات به مشتریان گویای عرضه خارج 

از نظارت بهداشتی مواد غذایی است.
هــر جای دنیــا و در هر کشــوری اغذیه فروش 
دوره گــرد یا ارایه غذای خیابانی و بســاط چینی 
ره آورد ناهنجــاری قــرن و افزایــش جمعیت و 
تقاضاهای مرتبط با آن اســت  که مشــكلاتی با 
خود بــه همراه دارد اما بالطبع با نظارت هایی که 
صورت می گیرد، معضل یا مشكلات آن را کمتر 
نشــان می دهد، که نمایان گر ساماندهی و تحت 
نظارت بودن مســایل بهداشــتی و یا خدماتی در 
توزیع یا ارایه آن اســت که رفاه مردم هم در آن 
گنجانده شده است.! اما نه در ناحیه ساحلی جایی 
که هم بوی تعفن فاضلاب شــهر شــهروندان را 
به ســتوه آورده یا رقص موش هــا در آن با هم 
طنین انداز اســت!! و نه آنكه حقوق شهروندی را 
رعایت نكنند و این امر آن قدر معمول شــده که 
جز رفتارهای نرمال جامعه محســوب شود، که به 
بهانه امرار معاش، حقوق شهروندی دیگر را سلب 
کنند؛ از ســویی اگر این بی نظارتی، نا بسامانی و 
تخلف چنان شــود که امر آن بدیهی شمرده شود؛ 
حقوق شــهروندان دیگر پایمال و تو را به سكوت 
وادار کند، فردای ما را تیره خواهد ســاخت . این 
را گفتــم که بدانیم بی نظمــی ، انظباط عمومی 
وهنجارشكنی ها فضای بیشتری از جامعه را در بر 
گرفته است و رسیدگی به آن از وظیفه مسوولان 
از جمله شــهرداری با مدد قانون اســت؛ چرا که 
بی توجهی به قانون خود موجب هنجار شــكنی 
خواهد شد، که بعد از گذشت مدت زمانی،آن رفتار 
هنجار! و مقابله با آن حتا با قانون هم امكان پذیر 

نخواهد شد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
سرپرست ســتاد هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد 

استان هرمزگان
از تعییــن ردیف بودجــه ویژه طرح های کانون های مســاجد در 

کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر بندرعباس خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، اســلام خواجه یی سرپرســت ســتاد 
هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مســاجد استان هرمزگان 

امــروز اظهار کــرد: در نشســت دیــروز کمیســیون فرهنگی 
اجتماعی شــورای شــهر بندرعباس پس از بررســی طرح های 
ارائه شــده کانون های فرهنگی هنری مســاجد بنا بر این شد تا 
 از سال آینده ردیف اعتباری مســتقل برای حمایت از طرح های 

کانون های مساجد در نظر گرفته شود.
وی افزود: جشــنواره های ســرود و تئاتر خیابانی، مسجد پایگاه 
قرآنی، مسجد طراز اسلامی، فرزندآوری و پیوند مدرسه و مسجد 

ازجمله طرح های ارائه شــده کانون های فرهنگی هنری مساجد 
در کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر بندرعباس بود که در 
بودجه ســال آینده ردیف مستقل اعتباری برای آنها لحاظ خواهد 
شد. سرپرست ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد 
اســتان هرمزگان ادامه داد: کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای 
شــهر بندرعباس همچنین ســازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی 
شــهرداری بندرعباس را مكلف کرد تا از جشــنواره سرود، تئاتر 

خیابانی و مسجد پایگاه قرآن در سال جاری نیز حمایت کند.
وی از جذب نوجوانان و جوانان پســر و دختر به مساجد از طریق 
اجــرای برنامه های جذاب اثربخش و واکســینه کــردن آنها در 
برابر توطئه های شــوم دشــمنان اســلام ناب محمدی، انقلاب 
 اســلامی و نظام جمهوری اسلامی به عنوان کلیدی ترین رسالت 
کانون های فرهنگی هنری مساجد نام برد و گفت: اجرای طرح ها 
و برنامه های متنوع در کانون ها نیازمند حمایت ســایر دستگاه ها 

و نهادهاست.

با هدف برگزاری برنامه های فرهنگی، دینی و هنری بندرعباس در سال آینده؛

شورای شهر ردیف اعتباری مستقل برای کانون های فرهنگی مساجد پیش بینی کرد

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: با به کارگیری هیدروژن 
در فرایند احیا مســتقیم، فولاد هرمزگان به زودی به نخســتین 
تولیدکننده فولاد سبز در ایران و عاری از آلایندگی کربنی تبدیل 

خواهد شد.
به گزارش ندای هرمزگان، عطاالله معروفخانی در حاشیه پنجمین 
جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد ایران بیان کرد: مجتمع فولاد 
مبارکه در حوزه بومی  ســازی و اســتفاده از تكنولوژی های روز 
دنیا در ســطح کشــور پیشــرو بوده و طبیعتا بــه همین دلیل و 
دیدگاه مدیریت ارشــد این شــرکت در حوزه بومی سازی، شاهد 
برنامه ریزی هــای بســیار خوب و برداشــتن گام هــای دقیق و 

منحصربه فرد در ایران بودیم.

وی افــزود: به تبعیت از سیاســت های هلدینگ فــولاد مبارکه، 
شــرکت های زیرمجموعــه گــروه نیــز در زمینه بومی ســازی 
حرکت هــای موثری را آغاز کردند و فولاد هرمزگان نیز قدم های 
بزرگی برداشــته است. خوشبختانه طی دو ســال گذشته شاهد 
امضــای تفاهم نامه های متعددی با شــرکت های دانش بنیان به 
منظور بومی سازی و حرکت به سمت داخلی سازی برخی قطعات 

و تجهیزات بودیم.
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان با اشــاره به حرکت جهانی 
صنعت فــولاد به ســمت تولید فولاد ســبز خاطرنشــان کرد: 
فولادســازان بزرگ دنیــا تا پایان ســال ۲۰۵۰ میزان انتشــار 
دی اکســید کربن خود را به صفر برسانند و فولاد سبز تولید کنند. 
در کشــور ما نیز در این حوزه قدم هایی برداشــته شده که فولاد 
هرمــزگان به تبعیت از سیاســت های هلدینگ مبارکه در تلاش 
است هم با استفاده از هیدروژن در فرایند تولید و هم بهره برداری 
از نیروگاه خورشــیدی، تا حد امكان، انتشار دی اکسید کربن را در 

فرایند تولید خود کاهش دهد.
معروفخانی اضافه کرد: در فرایند احیا مســتقیم با استفاده از گاز 
طبیعی، اکســیژن موجود در گندله بــا کربن و هیدروژن واکنش 
نشان داده و دی اکسید کربن و منواکسید کربن همراه با بخار آب 

تولید می شود. در حالی که که با هیدروژن در فرایند احیا تنها بخار 
آب تولید می شود و آلایندگی کربنی به شدت کاهش می یابد.

وی تصریح کرد: برای نخســتین بار توســط فــولاد هرمزگان 
اســتفاده از هیدروژن طی توافقی با شــرکت نفت ســتاره خلیج 
فارس در صنعت فولاد عملیاتی می شــود. باید توجه داشــت که 
از ســویی هیدروژن مازاد در پالایشــگاه نفت ستاره خلیج فارس 
ســوزانده می شــود و آلایندگی قابل توجهی را ایجاد می کند. از 
سوی دیگر، فولاد هرمزگان با چالش تامین گاز طبیعی در فصل 
زمستان مواجه است. بنابراین می توانیم بخشی از گاز طبیعی را با 
هیدروژن جایگزین کنیم تا هم آلایندگی های محیط زیســتی در 
منطقه ویژه خلیج فارس کاهش یابد و هم برای فولاد هرمزگان 
منافعی را به همراه خواهد داشــت و می توانیم از کاهش تولید در 
فصل زمســتان به دلیل کمبود گاز جلوگیری کنیم. امضای این 
تفاهم نامه در فاز نخســت ۲۰۰ هزار یــورو صرفه جویی ارزی به 

همراه خواهد داشت.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در پایان عنوان کرد: تلاش ما 
در فولاد هرمزگان این است که با استفاده از سوخت پاک بتوانیم 
در وهله نخســت انتشار کربن را کاهش دهیم و سپس محصول 

با کیفیت تولید کنیم.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان:

نخستین تولیدکننده فولاد سبز در ایران خواهیم شد

?....... هدی عطایی



فرهنگ

کتاب »نفرین شده« داســتان دختری نوجوان به نام اریکا 
اســت که به دلیل ابتلا به بیماری روماتیســم، بخشی از 
توانایی هایش را از دست داده است، اما مهمترین مشکل او 

فقدان زندگی اصیل است.
به گزارش خبرنگار کتاب ایرنا، کتاب نفرین شــده شــرحِ 
احوالِ دختری چهارده - پانزده ساله است، به نام اریکا که 
به علت ابتلا به روماتیســم، هم درد می کشد و هم بخشی 
کمابیش بزرگ از توانایی ها و نیروهایِ جســمانی اش را از 
دست داده اســت، اما، در واقع، مهم ترین مشکلش چیزی 
جز این دو مشکل است و آن اینکه از فقدان زندگی اصیل 

رنج می برد.
رمان در حقیقت، بازگویی ســیر ذهنی-روانی اریکا)ریکی( 
اســت از زندگی ای عاریتی و فاقــد اصالت به زندگی ای 

اصیل و این بارزترین وجه درس آموزی این رمان است.
زندگــی اصیل به معنای زندگی براســاس عقل و شــهود 
اخلاقی خود است. به تعبیری غیر دقیق تر اما آسان یاب تر، 
زندگی بر اساس فهم و تشــخیص خود، نه براساس فهم 
و تشــخیص دیگران. انســان اصیل کسی است که در هر 
وضع و حال و موقعیتی، به علم، فهم و حکمت خود رجوع 
می کند و کنش و واکنش نشان می دهد؛ نه اینکه ببیند که 

دیگران چه انتظار و توقع چه عملی از او را دارند.
اریکا انســانی اصیل نبود و زندگی عاریتی داشت: به جای 
اینکه اعمال خود، یعنی گفتــار، کردار و زبان بدن خود، را 
بر عقل و شــهود اخلاقی خود عرضه کند و از این طریق، 
درستی یا نادرســتی آن ها را دریابد، دغدغه این داشت که 

اعمالش به چشم دیگران چگونه به نظر می آید.
اصیل نبودن شــخص اریکا نشــانه های فراوان داشــت، 
از مهم ترین این نشــانه ها یکی این بــود که به توهین و 
اهانت ها، تحقیرها و استهزاءهای دیگران نسبت به خودش 
اهمیت فــراوان می داد و از این جهت بســیار رنج می برد. 
نشــانه مهم دیگر این بود که در بسیاری از موارد چیزی در 
دل داشت و چیز دیگری بر زبان می آورد. اما هرچه خواننده 
رمان از آغاز آن دورتر می شود، قهرمان رمان نیز از زندگی 

عاریتی دورتر و به زندگی اصیل نزدیک تر می شود.
در انتهای این سیر بالاخره، به اصل ماجرا و جان کلام پی 
می برد و درس اصیل بودن و زیستن را یاد می گیرد: »سعی 
کردم به خودم بگویم مهم نیســت مردم چه می گویند، به 
حرفشان اهمیت نمی دهم« )ص۳۱۶( هرچند طبیعی است 
که عمل کردن بــه این درس، هنــوز نیازمند تمرین ها و 

ممارست های بسیار است.
این کتاب با عنوان Cursed در ســال ۲۰۱۹ منتشر شده 

است.
قسمتی از متن کتاب

یک دقیقه بعد، از راهرو صدای جیرجیر می شــنوم. آن صدا 
نزدیک تر می شود و بعد کسی در می زند.

مردی که دم در ایســتاده اســت باید دکتر هانت باشــد. 
)روپوش آزمایشگاهی سفیدش او را لو می دهد، هرچند زیر 

آن شلوار جین پوشیده است. (
وارد اتاق می شود، می گوید: »سلام« کفش هایش جیرجیر 
می کنند. قدکوتاه اســت و به رغــم موهای جوگندمی اش 
چندان مســن به نظر نمی رسد. »ببخشــین که منتظرت 

گذاشتم.«
به این می گه منتظر گذاشتن؟

»من دکتر هانت هســتم. از دیدنت خوشحالم.« دستش را 
دراز می کند تا دســت بدهد. من به ناچار نفســم را حبس 
می کنم و امیدوارم آن برآمدگی کثافت دســتم را نچلاند، 
کاری که این اواخر تقریبا همه هنگام دست دادن می کنند. 
اما او فوق العاده ملایم است، دستم را محکم می گیرد ولی 

تکان نمی دهد. اصلا درد نمی گیرد.
می پرسد: »الآن دردت چطوره؟«

می گویم: »خیلی بهترم، اون دارو فوق العاده بود! می تونم به 
خوردنش ادامه بدم؟«

می گوید: »متاسفانه نه، اســتفاده ی بلند مدت بیشتر ضرر 
داره تا سود. «
خیال می کنه.

»به طور کلی چطور؟ داروهایی که استفاده می کنی دردت 
رو خوب منترل می کنه؟«

لحظه ای درنگ می کنم، آیا این دکتر، برخلاف دکتر بلخ-
اســتین، واقعاً پاسخ صادقانه می خواهد؟ »واقعاً نه، دکتر-« 
باید حواســم باشد که اســمش را درســت به کار ببرم- 
»بیلیکســتین همیشــه میگن باید صبور باشم و آزمایش 

خونم بهتره، گرچه هنوز تنم افتضاحه.«
دکتر هانت در گوشــی اش چیزی را مرور می کند. »میزان 
التهاب و میزان رســوب سی.آر.پی و ســدِ رِیت در خونت 

پایین اومده.«
می پرسم: »و این خوبه؟«

با تکان سر می گوید: »پایین خوبه، بگو ببینم، اولین بار کِی 
دردت شروع شد؟ اولش کجا احساس درد داشتی؟«

»توی پاهام. با زیاد لنگیدن شــرع شــد. هیچ کس درست 
متوجه نمی شد، به جز خواهرم، دنی.«

»مامان و بابات نفهمیدن؟«
سرم را تکان میدهم.

»اونا سخت مشغول نفرت ورزیدن به هم بودن.« نمی دانم 
چــرا این حرف را به او زدم. گفتــه ام حقیقت دارد اما واقعاً 

بخشی از سابقه ی پزشکی ام نیست. )صفحه ۱۷۱ و ۱۷۲(
کتاب نفرین شده نوشته کَرُل روث سیلور اشتاین و ترجمه 
عادله مخبری و ویراســتاری مینا حجت، با شمارگان ۵۵۰ 

نسخه در ۳۴۲ صفحه در سال ۱۴۰۲ منتشر شد.

ایران  بــا ورود مغــولان بــه قلمــرو 
تحوّلی  ایلخانــی،  دولــت  تشــکیل  و 
 مهــم در زمینــة مبانــی مشــروعیت 

حکومت ها درایران رخ داد. 
حاکمــان ایلخانــی، از مبانــی جدیــد 
مشــروعیتی کــه در میــان مغــولان 
پذیرفته شــده بود پیروی مــی کردند.

رســمیت  و  خــان  غــازان  زمــان  از 
ایلخانی  یافتــن اســلام در حکومــت 
 تلاش شــد تا از مشــروعیت دینی نیز 
بهره گرفته شود؛ اما مشروعیت چنگیزی 

همچنان بیشترین اهمیت را داشت. 
با برافتادن حکومــت ایلخانی و در نبود 
فردیبرخوردار از مشــروعیت چنگیزی- 
هلاکوییِ مورد توافق همگان، نیروهای 
متعدّدی با خاســتگاه های قدرتمتفاوت 
بر ســر کســب قدرت و تصاحب میراث 
ایلخانــان بــه رویارویــی بــا یکدیگر 
پرداختنــد. در چنیــن فضایــی بودکه 
حکومت هایی همچون ســربداران، آل 
کرت، آل اینجــو، آل مظفر، آل چوپان 
و آل جلایر ســربرآوردند. هر یک ازاین 
حکومــت های محلــی در تلاش برای 
اثبات شایســتگی حاکمیــت خویش به 
مختلفمشــروعیت  منابع  از  گیری  بهره 
مشــروعیت  که  آوردند  روی  سیاســی 
چنگیزی- هلاکویی، مشروعیت دینی و 
حقّ حاکمیــت موروثیمحلی از آن جمله 
بودند. در این میان، مشــروعیت ایرانی 
از دیگر مبانی مشــروعیتی بود که این 
حکومــت ها،کمابیش، بهره گیری از آن 

را مدّنظر قرار دادند. 
این امر از راه هایی چون تأسی به مفاهیم 
و الگوهای باســتانی ایران، همچون فرّه 
ایزدی و همانندسازی با پادشاهان ایرانی 
و به کارگیری اســطوره های حماســی  
پهلوان ایرانی در ادبیات سیاســی انجام 
می شــد.   پس از دوران حملات مغول 
به ایران که بــا ناامنی و رکود در تمامی 
عرصــه ها از جمله تجــارت همراه بود، 
در دوره ایلخانی تجــارت رونق خود را 
بازیافت و حتــی در چارچوب امپراتوری 
مغــول برخی ابعاد تازه پیدا کرد. با مرگ 
ابوسعید ایلخانی در سال ۷۳۶ه.ق، سلطه 
ایلخانان بر ایران پایان یافت و در بخش 
های مختلــف ایران چندیــن حکومت 
محلــی و خاندانی قدرت را در دســت 
گرفتند کــه تا زمان ورود تیمور به ایران 
بر ســرکار بودند. از آن جاکه اولویت هر 
یک از این حکومت ها حفظ قلمرو خود 
و بســط آن بود، موضوعی چون تجارت 
 در ایــن حکومت هــا در حاشــیه قرار 

گرفت. 
اگرچــه بــه جهــت منافــع حاصل از 
 تجارت برای حکومــت ها و جامعه این 
حکومــت های محلی می کوشــیدند با 
نگاهــی بــه دوره ایلخانــی، تجارت را 
به جایگاه قبلی برســانند. بــا توجه به 
آشــفتگی سیاســی این دوره که عموما 
 از آن بــا عنوان »عصر فترت« یا »دوره 
حکومت هــای محلی« یاد می شــود، 
تصویــر روشــن و جامعــی از وضعیت 

تجارت در این دوره در دست نیست.

با اعلام اســامی فیلم هــای حاضر در چهل 
و دومین جشــنواره فیلم فجر، بــازار تحلیل 
و گمانــه زنی درباره حاضــران و البته غایبان 

جشنواره داغ شده است.
همشهری آنلاین: در مورد حاضران جشنواره، 
آنچــه در نــگاه اول بیش از هــر چیز جلب 
نه  توجه می کند، حضور پررنگ ســینماگران 
چندان نام آشــنا است. این در حالی است که 
در همین ترکیب هم چهره های آشــنایی به 
چشــم می خورد که مــی توانند رونق بخش 
جشنواره امسال باشــند. ضمن این که اغلب 
سینماگران مشــهور و شاخص سینمای ایران 
روزی به عنوان جوانان جویای نام به جشنواره 
آمده بودند و فیلم فجر همیشــه محلی برای 
کشف استعداد ها بوده است. نکته این جاست 
که قبل از شــروع جشــنواره معمولًا بیشــتر 
علاقمندان ســینما، پیگیــر چهره های نامدار 
هســتند تا جوان هایی که کمتر شناخته شده 
اند. این جا به ۷ چهره نامدار جشنواره امسال 

اشاره کرده ایم.
مسعود جعفری جوزانی

تنها نماینده سینماگران دهه شصت
از نســلی که در دهه شــصت به ســینمای 
حرفه ای آمد و به شــهرت و اعتبار رسید، تنها 
مســعود جعفری جوزانی در جشــنواره امسال 
حاضر اســت. جوزانی قرار بود سال گذشته با 
فیلم »بهشــت تبهکاران« در جشنواره حاضر 
باشــد ولی این درام تاریخی که داستانش در 
دهه بیســت می گذرد به موقع آماده نمایش 
نشد و به جشنواره نرسید تا با یک سال تاخیر 

به فجر بیاید.

پورصمیمی سعید 
گزینه اصلی سیمرغ

بازیگر گزیده کار ســینمای ایران که مشهور 
اســت حتی در فیلم های بــد هم خوب بازی 
مــی کند، پس از ســال ها به فجــر می آید. 
حضــور ســعید پورصمیمی در نقــش پرویز 
دهداری ســرمربی اســبق تیم ملی، خیلی ها 
را کنجکاو تماشــای فیلم »پرویز خان« کرده 
اســت. پورصمیمی در دهه شــصت و در چند 
دوره ســیمرغ بلورین بهتریــن بازیگر نقش 
مکمل مرد را دریافت کرد و شــاید حالا نوبت 

به سیمرغ بهترین بازیگر نقش اول برسد.
علی نصیریان

از نسل طلایی دهه چهل
دهه چهل، نســلی در تئاتر بالید و به ســینما 
آمد. یکی از چهره های شــاخص این نســل 
بود که خوشــبختانه همچنان  نصیریان  علی 
حضور دارد. علــی نصیریان امســال با فیلم 
»نوروز« به جشــنواره می آیــد. بازیگری که 

۴ سال پیش با »خورشــید« همه را غافلگیر 
کرد و امسال هم جزو بازیگران مهم جشنواره 

است.
سروش صحت

پیشنهاد سر آشپز
ســروش صحت در اولیــن تجربه حضورش 
بــه عنوان کارگردان در جشــنواره فیلم فجر، 
یکــی از ســینماگرانی اســت کــه خیلی ها 
مشتاق تماشــای فیلمش هستند. دوستداران 
فیلم »جهان با من برقص« و ســریال »مگه 
عمر چندتا بهاره« حــالا کنجکاو دیدن فیلم 
»صبحانه با زرافه ها« هســتند؛ فیلمی که نام 
عجیبی دارد و با حضــور بهرام رادان، پژمان 
جمشیدی ، هوتن شکیبا و هادی حجازی فر، 

جزو فیلم های پربازیگر امسال است.
محمود کلاری

کارگردانی مدیری
مدیر فیلمبرداری برجســته سینمای ایران، با 
وقفه های طولانــی، گاهی هم روی صندلی 

کارگردانــی می نشــیند. کلاری آخرین بار با 
فیلــم » رقص با رویــا« کارگردانی را تجربه 
کرده بود؛ فیلمی که بازیگر اصلی اش محمد 
رضــا فروتن بود ،سرنوشــت عجیبی یافت و 
ظاهراً به دلیل مشــکلات فنی، امکان نمایش 
پیدا نکرد. کلاری امســال با فیلم »تابســتان 
همان ســال به جشــنواره می آید؛ فیلمی که 
حضــور مهــران مدیــری در آن نکته جالب 

توجهی است.
جواد عزتی

تمساحی برای تماشا
بازیگر موفق این ســال ها که هم در ســینما 
و هم در عرصه ســریال های شــبکه نمایش 
خانگــی به جایــگاه و محبوبیت قابل توجهی 
رســیده، مثل خیلی از بازیگران دیگر، تصمیم 
گرفــت کارگردانی را هم تجربــه کند. جواد 
عزتی امسال با تمســاح به جشنواره می آید. 
فیلمی که عزتی عــلاوه بر کارگردانی در آن 
بازی هم کرده اســت. پیش بینی می شــود 
برای تماشــای تماشای  زیادی  تماشــاگران 

تمساح خواهند نشست.
سعید آقاخانی

مجالی برای درخشش
ســعید آقاخانی را در این ســال ها بیشــتر با 
ســریال محبوب »نون خ« به یاد می آوریم. 
آقاخانی در فواصل ساخت سریالش گاهی هم 
سراغ سینما می رود. بازیگری که در جشنواره 
سی و هشتم می توانســت به واسطه حضور 
فوق العاده اش در خون شــد، ســیمرغ بگیرد 
امسال با یک نقش خاص در فیلم جواد عزتی 

به میدان آمده است.

       تاریخ نگار

سیر روانی سفر از زندگی عاریتی 
به اصیل در »نفرین شده« 

شماره  ۴۳۳۴
چهار شنبه 
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حکومت های محلی ایران 
در قرن هشتم هجری 

?گردآوری: کاظم گلخنی 

منتظر شنیدن خبرهایی درباره این ۷ چهره سینمایی باشید

دبیرکل اجلاس میراث فرهنگی آســیا گفت: ۱۹ 
پــروژه حوزه میراث فرهنگــی ایران به تصویب 
مرکز ائتلاف میراث فرهنگی آســیا رســیده و 
توانسته است رأی کشورهای مختلف کسب کند.

به گزارش ایرنا از میراث آریا، در حاشیه گشایش 
نمایشگاه »شکوه ایران باستان«، علی دارابی قائم 
مقام وزیرو معاون میراث فرهنگی کشورمان که 
به کشــور چین سفر کرده اســت،  با لیو سان لی 

دبیرکل اجلاس میراث فرهنگی آسیا دیدار کرد.
در این دیدار، لیو ســان لی ضمن قدردانی برای 

عضویت فعال ایــران در این ائتــلاف، به ارائه 
گزارشی از آخرین فعالیت های این ائتلاف اشاره 
کرد و گفت: از اینکه ایران بیشــترین پروژه های 
میراث فرهنگی را برای این مرکز ارســال کرده 
است قدردانی می کنم. وی گفت: ۱۹ پروژه حوزه 
میراث فرهنگی ایــران به تصویب مرکز ائتلاف 
میراث فرهنگی آسیا رسیده و توانسته است رأی 
کشورهای مختلف کسب کند. این برنامه ها طی 
امسال و ســال آینده به صورت عملیاتی اجرایی 
خواهند شد. مرکز ائتلاف میراث فرهنگی آسیا در 

آکادمی میراث فرهنگی چین در شهر پکن مستقر 
است و توسط ۱۸ کشــور آسیایی از جمله ایران 
بنیانگذاری شده اســت. نخستین جلسه رسمی 
این ائتلاف اردیبهشــت امسال در شهر شی أن 
برگزاری شــد. چین، ایران، ارمنستان، کامبوج، 
جمهــوری دمکراتیک خلق کره، قرقیزســتان، 
پاکســتان، ســوریه، امارات متحده عربی، یمن، 
آذربایجان، میانمار و ســریلانکا اعضای مؤسس 
این ائتلاف و بنگلادش، ســنگاپور، تاجیکستان، 

ازبکستان و ویتنام اعضای ناظر بر آن هستند.

تصویب ۱۹ پروژه  ایران در مرکز ائتلاف میراث فرهنگی آسیای چین 

فریدون جیرانی با اشــاره به نوع برخوردهایی که از گذشــته در 
مواجهه با فیلم های کمدی می شده، تاکید کرد: فروش بالای دو 
فیلم در گیشه ســینما جای تأمل دارد و قطعا تحلیل آن ها ما را 
متوجه شرایط فرهنگی، اجتماعی و سیاسی جامعه ای می کند که 

در حال حاضر در آن به سر می بریم.
این فیلمســاز در یادداشــتی با عنوان »تأمل کنیم« که به طور 
اختصاصی در اختیار ایســنا قرار گرفته، نوشته است:   یک هفته 
پیش بود که رفتم ســینما ملت برای دیدن فیلم »هتل«. ساعتی 
را انتخاب کردم که سالن سینما خلوت تر باشد. تصور می کردم آن 
ساعت خلوت تر است و راحت تر می شود فیلم را دید. اما در سانس 
یک و ســی  دقیقه بعدازظهر هم ســالن سینما پر و دور از انتظار 
من بود، آن هم برای فیلمی که مدت زیادی از اکران ان گذشته 
بود. اما بودن در این ســالن پــر و همراهی و همدلی مخاطب با 

فیلم برایم جالب بود.  
از همان لحظات نخستین فیلم این همراهی با خندیدن و دست 
زدن شروع شد و ادامه پیدا کرد تا پایان نمایش که فکر می کنم 
تماشــاگر به یک همدلی با فیلم رسیده بود و راضی سالن سینما 
را ترک می کرد. این راضــی بودن را در فضای داخل و خارج از 

سالن می شد حس کرد. 
فکر نمی کنم در نوشــتن همراهی و همدلی اشتباه کرده باشم. 
فیلمــی که زمان نگارش این متن تا کنون ۲۲۰ میلیارد )تومان( 
فروخته و بالای پنج میلیون بیننده داشــته، نمی توانســته بدون 
همراهی و همدلی تماشاگر به این میزان فروش و بیننده رسیده 
باشــد. درباره فیلم »فسیل« هم که بالای ۳۰۰ میلیارد )تومان( 
و بیش از هفت میلیون بیننده بالاتر از »هتل« ایســتاده همین 
همدلی و همراهی وجود داشته است.  اما این دو فیلم با یکدیگر 
متفاوت هســتند. »فســیل« تنه می زند به گونه کمدی سیاسی، 
اجتماعی و »هتل« یک کمدی رمانتیک اســت. کمدی سیاسی، 
اجتماعی که لحن انتقادی به شــرایط داشــته باشد در سینمای 
ایران پس از انقلاب کم ســاخته شــده اســت که هنوز »اجاره 

نشین ها« در صدر آن قرار دارد. البته من »مطرب« را هم با همه 
ممیزی هایی که به فیلم اعمال شد به عنوان یک کمدی سیاسی، 

اجتماعی دوست دارم.  
امــا کمدی رمانتیک در ســینمای امروز گونه پرخطری اســت 
چرا که شــوخی می کند با روابط زناشویی و روابط عاشقانه قبل 
ازدواج و کاراکتر محوری و مرکزی این کمدی ها زنان هســتند، 
به همین دلیل کسی که شرایط سیاسی، اجتماعی و ممیزی این 
سال ها را بداند می تواند متوجه شود که ساختن این نوع کمدی ها 
خیلی دشوار است. البته ممیزان در دادن پروانه نمایش به چنین 
فیلم هایی همیشــه به این دلخوش بودند کــه این چالش ها در 
داخل طبقه متوسطه مدرن می گذرد و خانواده های سنتی از این 

چالش ها به دور هستند.
یک مســئول حوزه هنری زمان نمایش فیلم »صورتی« به من 
گفت: من این روابط را متوجه نمی شوم ولی از فیلم بدم نمی آید. 
اما عده ای هم هســتند که همیشه نگران از بین رفتن اخلاقیات 
خانواده ها هســتند و با دیــدن این فیلم های کمدی دادشــان 
درمی آید که وای اخلاقیات از بین رفت. عده ای که به نظر من با 

نزدیکی و دوری به دولت ها تعدادشان زیاد و کم می شود. 
در حال حاضر این عده بیشترشان به دلیل نزدیکی با دولت موجود 
اعتراض شان را از سینما متوجه شبکه خانگی کردند. شبکه ای که 

دارد جای تلویزیون را می گیرد و همین موضوع باعث عصبانیت 
و اعتراض آن ها شــده و فریاد می زنند که اخلاقیات و خانواده در 

این شبکه از بین رفت.
روشــنفکری هم از گذشته تا امروز با فیلم های پرفروش مشکل 
داشــته اســت که دلیل آن را باید در فضای سیاســی اجتماعی 
جســتجو کرد که روشــنفکری در آن نفس می کشیده است. از 
گذشــته تا امروز روشنفکری نتوانسته در فضای نسبتا آزاد نفس 
بکشــد و در آزادی فیلمنامه بنویســد و در آزادی فیلم بســازد. 
همیشــه با محدودیت روبرو بوده که در دولت های مختلف این 

محدودیت از دیروز تا امروز متفاوت بوده است.  
من درباره »فســیل« در یک برنامه اینترنتی با حضور کارگردان 
و دکتر پرویز اجلالی، اســتاد بازنشســته جامعه شناسی دانشگاه 
علامه طباطبایی و نویســنده کتــاب »دگرگونی های اجتماعی 
فیلم های ســینمایی« مفصل صحبت کردم و از آن دفاع کردم. 

این صحبت ها در پلتفرم زینما قابل مشاهده است.  
دوست داشتم بحثی شبیه فیلم »فسیل« هم درباره فیلم »هتل« 
هم با تحلیل در یک برنامه اینترنتی داشــته باشم که این اتفاق 

شکل نگرفت.  
حالا در این مقالــه تاکید می کنم با فیلمی که توانســته بالای 
پنج میلیون بیننده داشــته باشــد باید مهربانانه برخورد کنیم و 
تحلیلگرانــه به این موضوع نگاه کنیم که دلیل این میزان بیننده 
چیســت؟ قطعا تحلیل فیلم های پرفروش ما را متوجه شــرایط 
فرهنگی، اجتماعی و سیاسی جامعه ای می کند که در حال حاضر 

در آن به سر می بریم. 
فروش این دو فیلم جای تامــل دارد. اما باید بدانیم فروش این 
دو فیلم به معنای رونق ســینمای ایران و جامعه با نشاط امروز 
نیست که از آن حرف می زنند. شاید برعکس اگر تحلیل و تأمل 
کنیم برعکس متوجه جامعه مضطربی بشویم که برای فراموشی 
اضطراب های اقتصادی و اجتماعی به جایی پناه برده اســت که 

فقط دو ساعت او را از این اضطراب ها دور کند.«

تحلیل فریدون جیرانی درباره ۲ کمدی پرفروش سینما

۲۵ کتاب پرفروش ســال ۲۰۲۳ آمریکا درمجمــوع بیش از ۲۱ میلیون 
نسخه فروش کردند که بیشتر این آثار را نویسندگان زن خلق کرده اند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پابلیشــرز ویکلی، نویسندگان زن در 
ســال ۲۰۲۳ در صدر فهرست پرفروش های آمریکا قرار گرفته اند. کالین 
هوور که برنده ســال ۲۰۲۲ بود، نیز در سال ۲۰۲۳ کارنامه قابل توجهی 
داشته و با دو کتاب »با ما پایان می یابد« با فروش نزدیک به ۱.۳ میلیون 

نسخه در جایگاه نخست ایستاده است.
کتاب »با ما شــروع می شود« این نویســنده نیز با فروش ۱.۲۵ میلیون 
نسخه جایگاه دوم فروش را از آن خود کرد. سومین رمان هوور با عنوان 
»حقیقت« هم در همین فهرســت جای گرفت و بــا بیش از ۹۳۵ هزار 
نسخه فروش در جایگاه نهم قرار گرفت. این سه کتاب در مجموع حدود 
۳.۴ میلیون نســخه فروش کردند. این نویســنده کتاب چهارمی هم در 
فهرست پرفروش ترین های سال داشــت که با عنوان »عشق زشت« با 

فروش ۶۶۸ هزار نسخه جایگاه ۱۰ فهرست را تصرف کرد.

دو رمان غافلگیرکننده بزرگ ســال »بال چهارم« و »شعله آهنین« اثر 
ربکا یــاروس بودند که به ترتیب با فروش بیــش از ۱.۲ میلیون و یک 
میلیون نســخه فروختند و جایگاه ۴ و ۷ پرفروش ها را گرفتند. ســومین 
نویسنده زنی که سال ۲۰۲۳ کتابی پرفروش در فهرست پرفروش ترین ها 
داشــت، بانی گارموس بود، که کتاب »درس های شــیمی« وی به مدد 
ســریالی به همین نام در سال ۲۰۲۲، بیش از یک میلیون نسخه فروش 

کرد و در جایگاه هشتم قرار گرفت.
به طور کلــی، ۱۷ کتاب از ۲۵ کتاب پرفروش چاپی در ســال ۲۰۲۳ را 

نویسندگان زن خلق کرده اند.
در میــان کتاب های پرفــروش دو کتاب خاطرات فروش بســیار خوبی 
داشــتند که »یدکی« نوشته شاهزاده هری با فروش بیش از ۱.۲ میلیون 
نسخه جایگاه سوم فهرست پرفروش های ۲۰۲۳ را از آن خود کرد. کتاب 
خاطرات بریتنی اســپیرز خواننده هم با فروش بیش از ۹۰۸ هزار نسخه 
در جایگاه دهم ایســتاد. »نام من باربارا« نوشته باربارا استرایسند هم از 

زمان انتشارش در ۷ نوامبر تاکنون بیش از ۲۱۲ هزار نسخه فروخته است. 
در ســالی که فروش کتاب های بزرگســالان به طرز محسوسی بهتر از 
فــروش کتاب های کودکان بود، تنها ۶ عنوان کتــاب برای کودکان در 
فهرست ۲۵ کتاب پرفروش قرار گرفت که در رأس آن کتاب »مرد سگی: 
بیســت هزار کک زیر دریا« نوشته داو پیلکی تنها کتاب کودکی بود که 
بیش از یک میلیون نسخه فروش کرد. جف کینی نیز با هجدهمین کتاب 
از خاطرات بچه چلمن با عنوان »تصمیم آنی« ۷۱۵ هزار نسخه فروخت 

و در رده ۱۴ پرفروش ها ایستاد.
یک کتاب دیگر که موفق شــد تا بیش از یک میلیون نســخه بفروشد 
»عادت های اتمی« نوشته جیمز کلیر بود که ۱.۱۶ میلیون نسخه فروخت 
و در جایگاه پنجم فهرســت پرفروش ها ایســتاد. در سال ۲۰۲۳ تنها ۸ 
عنوان کتاب فروشی بیش از یک میلیون نسخه را در امریکا تجربه کردند 
و ۲۵ عنوان کتاب های فهرســت پرفروش ترین ها در مجموع بیش از ۲۱ 

میلیون نسخه فروختند. 

تسلط نویسندگان زن بر فهرست پرفروش  ترین های ۲۰۲3 آمریکا



بنزین در کشور کوبا ۵۰۰ 
درصد گران شد

کله  پاچه هم 
ایران در رتبه دوم رشد غذای فوق لاکچری شد! 

اقتصادی در خاورمیانه 

اقتصادی شماره  ۴۳۳۴
چهار شنبه 
27  دی   1402 4

تیتر های 
کوتاه خبری

���� خبر

- 35درصد 
میانگین افزایش قیمت 

پیشنهادی خودرو 

- 500میلیون دلار 
صادرات پلیمر به چین 

- 5.4میلیارد 
دلار سرمایه گذاری 
چین در یک تراشه 

ساز نوپا 

- 5هزارتومان 
حداقل قیمت خوراک 
- 17.7 درصد سهم 
خانوارها از تسهیلات 

بانکی در کشور  

- 13 تا22درصد 
رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل  

- 18هزارتن 
صادرات کالای ایرانی 

به روسیه  

- 47میلیون
 پرنده در آمریکا 

به دلیل آنفلوانزای 
پرندگان مردند  

- برابر شدن 
شدت مصرف انرژی 
در ایران نسبت به 

متوسط دنیا  

- 5 برابر رشد 
لوازم خانگی در کشور 

- 30درصد 
افزایش ترافیک پلتفرم 
های داخلی فروش کالا 

- 80میلیارد
 دلار قرارداد و تفاهم نامه 

نفتی امضا شده است 

- 3تا5میلیون 
قطعه جوجه یکروزه 
خرید تضمینی شد 

- 7برابر
حدمجاز، میزان 

فرسایش خاک در کشور

آمارهای ۹ ماهه تولیدکنندگان تایر نشان می دهد

کاهش تولید تایر در پاییز 
 

بر اساس گزارش عملکرد ارائه شده توسط انجمن تولیدکنندگان 
تایر از تولید تایر در ۹ ماهه ســال جاری نشــان از آن دارد که 
تولید لاستیک خودروی سواری نسبت به مدت زمان مشابه سال 
گذشته، کاهش سه درصدی را نشان می دهد؛ این در حالی است 
که طی نیمه نخست امسال میزان کاهش تولید این محصولات 

شش درصد بوده است. 
به گزارش ایسنا، طبق آمار انجمن تولیدکنندگان تایر، از ابتدای 
سال جاری تا پایان آذر ماه، ۳۳ میلیون و ۸۶۸ هزار و ۳۴۹ حلقه 
انواع تایر معادل ۲1۶ هزار و ۸1۵ تن در مجموع تولید شــده که 
نسبت به ۳۳ میلیون و ۵۳۰ هزار و 1۹۰ حلقه معادل ۲1۸ هزار و 
1۹7 تن در مجموع ۹ ماهه 1۴۰1، به لحاظ تعدادی یک درصد 

رشد، اما به لحاظ وزنی یک درصد افت داشته است.
از ایــن تعداد، 17 میلیون و ۸۳۵ هزار و ۳۲۹ حلقه، مجموع تایر 
خودرو تولیدی در ۹ ماهه امسال است که سه درصد کمتر از 1۸ 
میلیون و ۴۳۵ هزار و ۹۵1 حلقه تولیدی در مدت مشــابه سال 
گذشــته. به لحاظ وزنی نیز تولید تایر خودروها در این مقایســه 
آماری از 1۹7 هــزار و 11۲ تن به 1۹۵ هزار و ۴7۲ تن با افت 

یک درصدی رسیده است.
طبق آمــار 1۵ میلیون و 77۹ هــزار و ۸۰1 حلقه به وزن 1۲1 
هزار و ۹7 تن لاستیک سواری تولید شده که در مقایسه با مدت 
مشابه ســال گذشته سه درصد در تعداد و یک درصدی در وزن 
افت داشته اســت. طی ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته 1۶ میلیون 
و ۲۴۴ هــزار ۶۹۴ حلقه تایر ســواری به وزن 1۲1 هزار و ۹۴۳ 

تن تولید شده بود.
در مدت مذکور ســال جاری مجموع تولید تایر وانتی با افت 1۲ 
درصدی تعدادی از یک میلیون و ۲۰۲ هزار و ۶۵۸ حلقه به یک 
میلیون و ۵۶ هزار و ۳۹۴ حلقه رسیده و از منظر وزنی نیز با افت 
تولید هشت درصدی 1۸ هزار و ۸۲۳ تن در ۹ ماهه سال 1۴۰1 
به 17 هزار و ۳17 تن در مدت مشابه سال جاری رسیده است.

همچنین تولید مجموع تایرهای باری اتوبوســی از ابتدای سال 
جاری تا آذر ماه یک درصد تعدادی و ســه درصد وزنی نســبت 
به مجموع تولیدی این تایرها در مدت مشابه سال گذشته کمتر 
شده است.   در ۹ ماهه سال جاری حدود ۳۸ هزار و ۹7 تن تایر 
باری اتوبوســی معادل ۵۹۶ هزار و 1۲۵ حلقه تولید شده است. 
این در حالیست که در سه فصل ابتدایی سال گذشته آمار تولید 
ایــن تایرها ۳۹  هزار و ۲۲۹ تن برابــر ۶۰۰ هزار و ۴۲۶ حلقه 

ثبت شده است.
رشد تولید تایر خودروهای راه سازی، صنعتی و کشاورزی

در مقابل این افــت تولید انواع تایر خودروهــا )هرچند ناچیز(، 
اما تولید تایرهای راه ســازی و صنعتــی و همچنین خودروهای 

کشاورزی افزایشی رقم خورده است.
از ابتدای سال 1۴۰۲ تا پایان آذر ماه ۳۸۶۵ تن، معادل ۴1 هزار 
و ۵۰1 حلقه تایر راه سازی و صنعتی در کشور تولید شده که این 
آمار در مدت مشــابه سال گذشــته ۳1۵۸ تن معادل ۲۸ هزار و 
۸۸ حلقه تولیدی ثبت شده است که به ترتیب به لحاظ وزنی ۲۲ 
درصــد و از منظر تعدادی ۴۸ درصد افزایش تولید را در کارنامه 

عملکرد ۹ ماهه تایرسازان ثبت کرده  است.
تولید تایرهای کشــاورزی نیز در مجموع ۹ ماهه 1۴۰۲، با رشد 
پنــج درصدی به لحــاظ تعدادی به 1۴ هــزار و ۶۶۶ تن )تولید 
1۳ هزار و ۹۵۸ تن تایر کشــاورزی در ۹ ماهه 1۴۰1( رســیده 
اســت. این میزان برابر ۳۶1 هزار و ۵۰۸ حلقه است که نسبت 
به ۳۶۰ هزار و ۸۵ حلقه تولیدی در مدت مشــابه ســال گذشته 
تغییر چندانی نداشته است. گفتنی است که طبق آمار، تولید تایر 
دوچرخه و موتور نیز در ســه فصل ابتدایی سال جاری نسبت به 
آمار تولید در مدت مشابه سال 1۴۰1، به لحاظ وزنی چهار درصد 
بیشتر شــده اما از منظر تعداد حلقه، دقیقا چهار درصد افت پیدا 
کرده اســت. در حالیکه در مجموع ۹ ماهه سال گذشته 1۴ هزار 
و 11۹ تن )شــش میلیون و ۲۲ هزار و ۲۴۸ حلقه( تایر دوچرخه 
و موتور در کشــور تولید شد، این عدد در مجموع ۹ ماهه امسال 
به 1۴ هزار ۶۵۲ تن معادل پنج میلیون و ۸۰۵ هزار و 1۲۲ حلقه 

رسیده است.
در نهایت در مدت مذکور ســال جــاری  71۲1 تن انواع تیوب 
تولید شــده  که معادل 1۰ میلیون و ۲۲7 هزار و ۸۹۸ حلقه ثبت 
شده است. این در حالیست که در مدت ۹ ماهه اول سال گذشته 
۶۹۶۶  تــن معادل ۹ میلیون و 71 هــزار و ۹۹1 حلقه تیوب در 
کشــور به تولید رسیده بود؛ براین اساس تولید تیوب در کشور با 
رشــد دو درصدی وزنی اما 1۳ درصدی تعدادی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته روبرو شده است.  همچنین شرکت ها ۴۹۰۸ 
تن )دو میلیــون و ۴77 هزار و ۶۴7 حلقه( فلپ، تســمه نقاله، 
شیلنگ و غیره تولید شــده است. این آمار در مدت مشابه سال 
گذشــته ۴۹7۶ تن معادل دو میلیــون و ۶۴۲ هزار و 7۳۵ حلقه 

ثبت شده است.

کسب درآمد با پرینترهای 
سه بعدی خانگی

 
محققان یکی از شرکت های استارت آپی مستقر در پردیس پارک 
علم و فناوری شــیراز پرینترهای سایز خانگی را عرضه کردند که 
به گفته آنها این دستگاه به توسعه کسب و کارهای کوچک کمک 
می کند. امین کاشفی، بنیانگذار و مدیر این شرکت استارت آپی در 
گفت وگو با ایسنا، گفت: محصولات ما شامل پرینترهای سه بعدی 
صنعتی و خانگی همچنین تولید مواد سیمانی و سرامیکی دوستدار 

محیط زیست است. 
وی استفاده از پرینترهای ســه بعدی سرامیکی خانگی را تحولی 
در کاربــرد این نوع پرینترها دانســت، چون کاربــران عادی نیز 
می توانند از این دستگاه با کمترین هزینه کسب درآمد کنند، اظهار 
کرد: شعار ما توســعه کسب و کارهای خانگی است؛ از این رو ما 
پرینترهای سه بعدی را با قیمت اقتصادی ۶۰ میلیون تومان برای 

توسعه کسب و کارهای کوچک عرضه کردیم.
کاشفی با اشــاره به مزایای پرینترهای خانگی، گفت: پرینترهای 
ســه بعدی ۳۰ در ۲۰ در ۲۰ میلی متر و وزن ۲۰ کیلوگرم و دقت 
۰.۰1 میلی متر به تولید رسیده است. قطر نازل های سرامیکی آن 
1.۲ میلی متر اســت. علاوه بر آن این دستگاه دارای مانیتور ۳.۵ 
اینچی لمسی تحت شبکه با رابط کاربری آسان است و همچنین 
به سیستم هشدار تعویض کارتریج مجهز است. مدیر این شرکت 
اســتارت آپی با بیــان اینکه گل مورد نیاز ایــن پرینتر نیز در این 
شرکت تولید می شود، اظهار کرد: پرینترهای سه بعدی با کاربرد در 

بخش های صنعتی از دیگر دستاوردهای این شرکت است.

طی روزهای گذشــته متقاضیان زیادی در تماس با خبرگزاری مهر نسبت 
به عدم ارســال پیامک برای واریز وجه خودروی پژو پارس موعد تحویل 

پاییز و زمستان 1۴۰۲ گلایه داشتند.
به گزارش خبرنگار مهر، ســال گذشته ســامانه یکپارچه فروش خودرو به 
منظور عرضه انبوه خودرو راه اندازی شد. در ادامه نیز با برگزاری ۲ مرحله 

تعداد زیادی خودرو از سوی خودروسازان عرضه شد.
در این ســامانه بازه زمانی مشخصی همچون پاییز 1۴۰۲، زمستان 1۴۰۲ 
و… نیز برای عرضه خودرو تعیین شده بود. با این وجود تحویل برخی از 

این خودروها بنا به دلایل مختلفی با تأخیر روبرو شده است.
از جملــه خودروهایی که با تأخیر در تحویل مواجه شــده و گلایه مندی 
متقاضیان را به دنبال داشته است، خودروی پژو پارس است. طی روزهای 
گذشته متقاضیان زیادی در تماس با خبرگزاری مهر نسبت به عدم ارسال 

پیامک به منظور تعیین تکلیف واریز وجه و تحویل خودرو اعتراض کردند.
یکی از این متقاضیان اعلام کرد که در مرحله نخســت اقدام به ثبت نام 
برای خرید پژو پارس کرده و قرار بود زمســتان امســال خودروی خود را 

تحویل بگیرد اما تا به این لحظه هیچ پیامکی برای او ارســال نشده است. 
طبق گفته های این فرد در تماســی که با شــرکت ایران خودرو داشــته، 
پشتیبانی این شرکت موضوع استانداردهای ۸۵ گانه را عامل عدم تحویل 
خودرو اعلام کرده است. همچنین دیگر متقاضی خرید این خودرو می گوید 

که پیامک تبدیل خودرو دریافت کرده است.
سوال مهم این اســت که اگر ایران خودرو در تحویل خودروی پژو پارس 
مخصوصاً مدل ســال این خودرو مشکل داشــته چرا تحویل را در پاییز و 

زمستان اعلام کرده است؟
این اقدام ایران خودرو طرف عرضه را با مشــکل مواجه کرده زیرا مردمی 
که در ســامانه ثبت نام کرده اند برای خرید خودرو باید یک ســال و شاید 
بیشتر صبر کنند در این شرایط پس از رسیدن موعد تحویل نیز هر ماه هم 

با خلف وعده خودروساز مواجه می شوند.

بدقولی ایران خودرو ادامه دارد

 

معــاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی گفــت: در آذر برای 
نخســتین بار بیش از 1۴۴میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شد و پیش بینی 
می شــود برای ۳ ماه زمســتان افزایش جوجه ریزی به 1۵۰میلیون قطعه 
برسد.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدابراهیم حسن نژاد، معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی با تاکید بر تداوم تولید گوشت قرمز در داخل کشور اظهار کرد: 
تلاش ما بر این است تا بتوانیم سرمایه در گردش کافی را برای واحدهای 

پرواربندی داخل کشور تأمین کنیم که این مساله در دست اقدام است.
وی افزود: اخیــراً بانک مرکزی قول داده خط اعتبــاری در زمینه تأمین 
ســرمایه در گردش واحدهای تولید گوشــت قرمز را در اختیار بگذارد تا از 
واحدهــای پرواربندی حمایت کرده و تولید داخل گوشــت قرمز را تداوم 
دهیم. معاون امــور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی درباره کنترل 
بازار گوشت مرغ و قرمز گفت: برای تأمین نیاز پروتئین مردم، در اقدامات 

کوتاه مدت باید میزان تولید گوشت سفید را افزایش دهیم.
وی افــزود: برای نخســتین بــار در آذر ماه بیــش از 1۴۴ میلیون قطعه 
جوجه ریزی در کشور انجام شده و پیش بینی ما برای دی، بهمن و اسفند، 
افزایش جوجه ریزی به 1۵۰ میلیون قطعه اســت تا میزان تولید گوشــت 
ســفید افزایش یابد و بتوانیم بخشــی از نیاز مردم بــه پروتئین را از این 
طریق تأمین کنیم. حســن نژاد با اشاره به این که مازاد تولید گوشت مرغ 
می تواند بر روی کاهش قیمت گوشت قرمز اثرگذار باشد، افزود: در برنامه 

کوتاه مدت واردات گوشــت قرمز که از قبل نیز برنامه ریزی شــده بود در 
وزارت جهاد کشاورزی در حال انجام است.

وی با بیان این که بر اســاس گزارش ها حدود 7۵ هزار تن گوشــت قرمز 
وارد کشــور شده که در مقایسه با سنوات گذشته کم است، گفت: طی ۴۰ 
ســال اخیر به صورت متوسط سالانه بیش از 1۰۰ هزار تن واردات گوشت 
داشــته ایم که برای بخش صنعت و مراکز پرمصرف استفاده می شده تا در 
بازار گوشت گرم حضور پیدا نکنند و خانوار بتواند نیاز خود را از بازار گوشت 

گرم تأمین کند.
معــاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی بــا بیان این که این 
سیاســت که باید گوشــت منجمد را برای بخش صنعت وارد کشور کنیم 
در وزارت جهاد کشاورزی پیگیری می شود و از قبل نیز وجود داشته است 
و می توانــد به تنظیم بازار کمک کنــد، گفت: تلاش خود را برای به ثبات 

رساندن بازار شب عید می کنیم و امیدواریم موفق شویم.

جوجه ریزی به 150 میلیون قطعه افزایش می یابد

مدیــرکل راه آهن شــمال۲ از افزایش ۳۳ 
درصدی مبادلات ریلــی کالا با جمهوری 

آذربایجان خبر داد.
به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرســازی، 
»غلامحســین ولدی« با تشــریح آمار و 
عملکرد ۹ ماهه صادرات، واردات و ترانزیت 
بار در پایانه مرزی آســتارا، از افزایش ۳۳ 
درصدی مبادلات ریلــی کالا با جمهوری 
آذربایجان خبر داد و گفت: تا ابتدای دی ماه 
ســال جاری نزدیک به ۴۹۸ هزار تن کالا 

در پایانه ریلی آستارا با جمهوری آذربایجان 
مبادله شــده که نسبت به رقم ۳7۴ هزار و 
۴۵۴ تن در مدت مشابه سال گذشته، بیش 

از ۳۳ درصد رشد را نشان می دهد.
وی، میــزان واردات ریلی کالا را در ۹ ماه 
امســال 1۵۲ هزار و ۲۶۸ تن عنوان کرد و 
افزود: این رقم نســبت به عدد ۹۳ هزار و 
1۶۰ تن در مدت مشابه سال گذشته، حدود 

۶۳ درصد افزایش داشته است.
ولــدی ادامه داد: در ۹ ماه ابتدایی امســال، 

بیش از 1۳۶ هزار تــن کالا از پایانه ریلی 
آستارا صادر شده و حدود ۲1۰ هزار تن کالا 

نیز ترانزیت شده است.
وی اضافه کرد: ســیمان، مواد شــیمیایی، 
کاشــی و مــواد غذایی، عمــده کالاهای 
صادراتی هســتند که از طریــق این خط 
ریلی به جمهوری آذربایجان حمل شده اند 
و چوب، الوار، مواد شــیمیایی و غلات نیز 
مهمتریــن کالاهای ترانزیتــی و وارداتی 

محسوب می شوند.

رشد 33 درصدی مبادلات ریلی کالا با جمهوری آذربایجان در ۹ ماه امسال 

شــرکت مالــی و رســانه ای بلومبرگ با اســتناد به 
داده های اداره آمار فدرال آلمــان گزارش کرد تولید 

صنعتی آلمان در ماه نوامبر ۲۰۲۳ برای ششمین ماه 
متوالی کاهش یافت که احتمالا نشــان دهنده ورود 

این کشــور به رکود در سه ماهه پایانی سال میلادی 
گذشته است.

به گزارش ایســنا به نقل از بیزنس، این ارقام نشان 
می دهــد که تولید ۰.7 درصد نســبت بــه ماه اکتبر 
کاهش یافته اســت که ناشــی از کند شــدن تولید 
کالاهای ســرمایه ای و کالاهای واسطه ای است زیرا 
کارخانه های آلمانی در بحبوحه رکود تقاضای جهانی 
بــه ویژه چین، نرخ های بهره بــالا و گرانی انرژی با 

مشکل مواجه هستند.
ناامیدکننده  اقتصاددانان بلومبرگ نوشــتند داده های 
تولید در مــاه نوامبر و بدتر شــدن انتظارات تجاری 
اخیر نشان دهنده شروع پردست انداز سال ۲۰۲۴ برای 
صنعت اســت. ما دیدگاه پایه خــود را برای افزایش 
جزئی تولید ناخالص داخلی در ســه ماهه اول ســال 
۲۰۲۴ حفــظ می کنیم که ناشــی از پویایی بالاتر در 
بخش هــای خدمات اســت با این حــال، خطر قابل 
توجهی وجود دارد که ضعف شــدیدتر صنعت، دوباره 

اقتصاد را در سه ماهه ســال میلادی جدید به پایین 
بکشاند.

اتحادیه  اقتصاد  بزرگتریــن  تحلیلگران می گویند که 
اروپا احتمالا در پایان ســال گذشــته وارد رکود شده 
اســت، زیرا این داده ها که قرار اســت در 1۵ ژانویه 
منتشر شــود، دومین انقباض متوالی در تولید صنعتی 

طی سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۳ را نشان دهد.
ارقام تولید صنعتی یک روز پس از انتشــار گزارشی 
منتشر شد که نشان می داد سفارش های کارخانه های 
آلمان در ماه نوامبر بســیار کمتر از حد انتظار افزایش 
یافته است. سفارش ها فقط ۰.۳ درصد افزایش یافتند 
که بســیار کمتر از انتظارات تحلیلگران برای افزایش 

1.1 درصدی است.
تحلیلگران می گویند که حتی اگر اقتصاد آلمان بتواند 
رشد خود را در سال جاری آغاز کند، ادامه مشکلات 
صنعتی و بودجه ای مانع از بهبود ضعیف ترین عملکرد 

سالانه این کشور در یک نسل خواهد شد.

رکورد بزرگترین اقتصاد اروپا

معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی از 
تعریف و اجرای1۵۰ همت طرح در حوزه حمل ونقل دریایی کشــور خبر 
داد و گفت: بهره برداری از این پروژه ها، اشــتغال بســیار خوبی در کشور 

ایجاد می کند و موجب رونق اقتصادی خواهد شد.
به گــزارش ایرنا، علــی اکبر صفایــی در دومین همایــش ملی تمدن 
دریایی - مسیر پیشــرفت که در دانشگاه علوم دریایی امام خمینی )ره( 
بندر نوشــهر با حضور فرمانده نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران در نوشــهر اظهار کرد: دولت تمام تلاش خود را به کار 
خواهد بســت تا بتواند فعالیت جامعی را در خصوص تحقق سند ابلاغی 

توســعه دریامحور به عنوان نقطه عطف تاریخ کشور، انجام دهد.
وی ادامه داد: تبیین مقوله توســعه دریا محور بســیار مهم است و باید با 

ادبیات حکمرانی دریایی به خوبی آشنا شویم. 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه سیاســت های کلی 
توســعه دریامحور از مباحث امنیتــی در حوزه دریا مســائل اقتصادی، 
محیط زیســت، علوم و فناوری، اجتماعــی و فرهنگی را در بر می گیرد، 
عنوان کرد: در مســیر توسعه دریامحور طرح جامع بنادر بازرگانی کشور، 
مطالعات مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی، طرح ویژه و راهبردی توسعه 
پایدار و یکپارچه جزایر جنوب کشــور و ســند آمایش مراکز لجســتیک 
کشور به عنوان اســناد و مطالعات پشــتیبان در حوزه توسعه دریامحور 

مدنظر قرار گرفته است.

صفایی با بیان اینکه در مسیر تحقق سیاست های کلی توسعه دریامحور، 
چندین وزارتخانه متولی هســتند، خاطرنشــان کرد: اقدامات در کارگروه 
موضوعی ستاد اجرایی سازی سیاســت های کلی توسعه دریامحور دنبال 
می شــود و دولت تمام تلاش خود را به کار بســته اســت تا ســاختار 
اجرایی ســازی سیاست های کلی توســعه دریامحور ایجاد شود و در این 
مســیر باید شاهد همکاری و همراهی تمامی دستگاه های مرتبط باشیم.

وی ادامه داد: از بخش خصوصی در حوزه توســعه دریامحور مشــورت 
گرفته ایم تا بتوانیم ســند ملی جامعی را داشــته باشــیم و دولت، بخش 
خصوصی، ارگان های دریایی نظر خود را ارائه کنند تا در اجرا با کمترین 
مشــکل مواجه باشــیم و با مصوبه دولت و ابلاغ آن، شاهد کلید خوردن 

اقدامات اجرایی باشیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی در پایان از تعریف و در دســت اجرا بودن 
1۵۰ هــزار میلیارد تومــان پروژه در بخش حمل و نقل دریایی کشــور 
خبــر داد و اعلام کــرد: برخی از این پروژه ها در حال اجرا هســتند و با 
حضور رییس جمهور و وزیر راه و شهرســازی به بهره برداری می رســند 
که اشــتغال زایی خوبی در کشور ایجاد می کنند و موجب رونق اقتصادی 

می شوند.
به گزارش ایرنا، دومین همایش ملی تمدن دریایی - مســیر پیشرفت با 
حضور مســوولان کشــوری و متخصصان امرروز چهارشنبه در دانشگاه 

دریایی حضرت امام خمینی )ره( نوشهر آغاز شد.

به دبیرخانه این همایش ۳۰۰ مقاله ارســال شد که ۲۵7 مقاله برای ارایه 
در این همایش دوره روزه انتخاب شــد، ۳۰ مقاله هم در قالب سخنرانی 

انتخاب شد.
طول ســواحل کشــور حدود پنج هزار و ۸۰۰ کیلومتر اســت که ۸۹۰ 
کیلومتر آن در شــمال ایران در سه اســتان مازندران، گیلان و گلستان 
واقع شــده است که به گفته صاحبنظران امر ظرفیت فراوان این سواحل 
در حوزه مختلف اقتصادی، گردشــگری و دریایی شــکوفا نشده است و 

سواحل جنوب کشور چهار هزار و ۹۰۰ کیلومتر طول دارد.

معاون وزیر راه:

 دولت 150 همت طرح در حوزه حمل ونقل دریایی کشور تعریف و اجرا کرد



اجتماعی

رشد ۸ برابری حیات وحش 
در قرق های اختصاصی  

فعالیت قرق های اختصاصی از سال ۱۳۹۲ آغاز شد 
و اکنون ۵ مرکز در کشور فعال است، سرشماری ها 
نشــان می دهد از روز اولی که فعالیت این مراکز 
آغاز شــد تاکنون جمعیت حیات وحش در آنها بین 
۳ تا ۸ برابر افزایش یافته و با توجه به موفق بودن 
آن، افزایــش این مراکز در دســتور کار ســازمان 

حفاظت محیط زیست قرار دارد.
گروه جامعه ایرنا- حتما واژه قُرُق را زیاد شــنیده 
اید، شــاید در وهله اول به یاد روزگارانی می افتیم 
که شــاهانی در کشــور حکومت مــی کردند که 
تمام عرصه هــای طبیعی را جزو املاک خود می 
دانســتند، بر این اساس هر چند وقت یکبار دستور 
قرق می دادند و مردم را از رفت و آمد به آن منطقه 
منــع می کردند، بعد از آن چند شــبانه روز و گاها 
ماهها در منطقه مورد نظر به گشت و گذار و شکار 
حیوانات می پرداختند، این روند در پس زمینه ذهن 
ما باقی مانده است و یادآوری آن حس خوبی نمی 
دهد شــاید به همین علت است که با مطرح شدن 
قرق های اختصاصی در برخــی مناطق، عده ای 
نسبت به آن واکنش نشــان دادند و گمان کردند 
که قرار است طبیعت در اختیار عده ای خاص قرار 
گیرد و دوباره بســاط شکار برپا شود، در حالی که 
این قرق با آن قرق؛ زمین تا آسمان فرق می کند.

قرق شاهی از روی زیاده خواهی و خواسته ملوکانه 
بود اما قرقی که امروزه از آن صحبت می شود نه 
تنها متعلق به فردی یا عده ای خاص نیست بلکه 
در بلند مدت منافع آن به تمام مردم و کشــور بر 
می گردد، در واقع شروع داســتان از زمانی است 
که دنیا متوجه این مســاله شد که حفاظت دولتی 
از طبیعت نه تنها دردی از محیط زیست و هرآنچه 
در آن اســت دوا نمی کند بلکــه به معضلی برای 
جوامع محلی تبدیل شــده به طوری که این روش 
محافظت، زندگی مردمــی که در مناطق حفاظت 
شــده و حتی اطراف آن زندگی مــی کنند را هم 
تحت تاثیر قرار داده و معیشــت و درآمدشــان را 

مختل کرده است.
این روند نشــان مــی دهد که روش کلاســیک 
حفاظت یا همان دولتی جوابگو نیســت، در کنگره 
۱۰ ســاله پارک های ملی و مناطق حفاظت شده 
IUCN در بالی در ســال ۱۹۸۲ و کاراکاس در 
ســال ۱۹۹۲ مدل کلاســیک مدیریــت مناطق 
حفاظت شــده به چالش کشیده شــد و تغییر این 
روش بــه مدرن مورد بحث قــرار گرفت تا اینکه 
در کنگره های بعدی یلواســتون و تتون )۱۹۷۲(، 
بالــی)۱۹۸۲(، کاراکاس )۱۹۹۲( و آخرین آن در 
دوربــان )۲۰۰۳( مورد موافقت همــه اعضا قرار 

گرفت و بعد از آن به مرور در دنیا توسعه یافت.
در روش مــدرن بر مدیریت مشــارکتی همراه با 
حضور مردم تاکید می شــود در واقع در این روش 
مدیریــت، نقش فعالی برای مــردم محلی در نظر 
گرفته شده، همچنین در روش مدرن جایگاه ویژه 
ای برای اقشــار مختلف، جوامــع محلی و بومی، 
بخش خصوصی، ســازمان های غیر دولتی و تمام 
کاربرانی که در این زمینه دخیل هستند تعیین شد 
و به این ترتیب مناطق حفاظت شــده با مدیریت 
مردمی در دنیا شــکل گرفت، در ایــران نیز این 
مدل حفاظت در ســال ۱۳۴۶ با عنوان قرق های 
اختصاصی در قانون شــکار و صید دیده شد اما به 
مدت نیم قــرن مغفول ماند تا اینکه اجرای آن در 

سال ۱۳۹۲ آغاز شد.
فعالیت ۵ مرکز قرق

با مساحت ۲۷۵ هزار هکتار در کشور
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیســت به خبرنگار محیط زیست 
ایرنــا گفت: قرق محدوده های طبیعی اســت که 
فرد متقاضی از حیات وحش آن حفاظت می کند و 
تعداد گونه ها در شرایط کاملا طبیعی افزایش می 
یابد، در این روند صرفا بحث اقتصاد مطرح نیست 
بلکه ارزش حفاظتی بالایی دارد چون حیوان کاملا 
بــه طور طبیعی و در زیســتگاه طبیعی خود حفظ 
می شــود و در نهایت افزایــش جمعیت را هم به 

همراه دارد.
حســن اکبری افزود: اکنون ۵ مرکز قرق در کشور 
فعال است که ۳ مرکز در یزد، یک مرکز در کرمان 
و یک مرکز هم در ســمنان در مجموع با مساحت 
۲۷۵ هزار هکتار فعال است واقع شده اند و سالانه 
برای هر کدام از این قرق ها حدود ۳۰ تا ۴۰ پروانه 
شکار صادر می شود، البته صدور پروانه شکار بعد 
از سرشــماری حیات وحش انجام می شود، تجربه 
هم نشــان داده که تاکنون در این مراکز جمعیت 
حیات وحش نســبت به روز اولی که آن منطقه به 
عنوان قرق اختصاصی آغاز به کار کرد بین ۳ تا ۸ 

برابر برابر شده است.
وی ادامه داد: با این حســاب یعنی جمعیت گونه 
های موجــود در این مناطق مانند کل و بز و قوچ 
و میــش ۳ تا ۸ برابر افزایش یافته اســت، بر این 
اساس هر سال به ازای این افزایش جمعیت برای 
آنها پروانه شــکار صادر می شود، به عنوان مثال 
یکی از این قرق هــا در زمان تحویل حدود ۱۵۰ 
راس کل و بز داشــت اما اکنون نزدیک به هزار و 
۳۰۰ راس کل و بز در آن محدوده وجود دارد ، این 

نشان می دهد که این روش بسیار موفق است.

����   خـبر

شماره  ۴۳۳۴
چهار شنبه 
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سلیمی خبر داد:
زمین رایگان به خانواده های 
دارای ۴ فرزند و بیشتر داده 

می شود
 

یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ از مصوبه این 
کمیسیون برای اعطای زمین رایگان به خانواده های دارای ۴ 

فرزند و بیشتر زیر ۲۰ سال در سال آینده خبر داد.
علیرضا ســلیمی در گفت و گو با ایســنا با اشــاره به نشست 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: کمیسیون تلفیق 
در ادامه بررســی موارد الحاقی به لایحــه بودجه ۱۴۰۳، در 
مصوبــه ای وزارت راه و شهرســازی را مکلــف کرد که به 
خانواده های دارای ۴ فرزند و بیشــتر زیر ۲۰ ســال، از سال 

۱۴۰۳ یک قطعه زمین رایگان بدهد. 
وی تاکید کرد که کمیسیون تلفیق این موضوع را در راستای 

حمایت از خانواده  و فرزندآوری تصویب کرده است. 

یک ماده »بیهوشی«
در لیست روانگردانهای توزیعی 

مافیای موادمخدر!
 

مدیرکل دفتر تحقیقات و آموزش ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
با اشــاره به اینکه در لیســت مواد روانگردان جدیدی که از 
سوی ســازمان ملل منتشــر شــده، »کتامین« وجود دارد، 
گفت: ســوءمصرف ماده بیهوشــی کتامین که در دامپزشکی 
مورداســتفاده قرار می گیرد طی ســال های اخیر توسط افراد 

گزارش شده است.
تهمینه باهری در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به گزارش سال 
۲۰۲۳ اتحادیه اروپا درخصوص مواد مخدر، بیان کرد: اتحادیه 
اروپا در گزارش ســالانه خود آورده است: وضعیت مواد مخدر 
در دنیا به نحوی است که می توان گفت »هرکسی، هرجایی و 
هرچیزی«. »هرکسی در دنیا« به این معنی است که افراد به 
صورت مستقیم یا غیرمستقیم، به نوعی متاثر از مصرف مواد 
مخدر اســت. برخی افراد خودشان مصرف کننده مواد مخدرند 
و برخی مصرف کننده نیستند، اما در جامعه ای زندگی می کنند 
کــه هزینه ای که دولت می تواند صرف توســعه، ســلامت و 

آبادانی کشور کند را صرف مبارزه با مواد مخدر می کند.
وی ادامه داد: درخصوص »هرچیــزی« باید گفت که اکنون 
هر ماده ای که گیاه، دارو یا خاصیت روانگردانی دارد می تواند 
مورد ســوء مصرف قرار گیرد، زیرا مافیای مواد مخدر همیشه 

به دنبال بازارهای جدید و درآمد بیشتر است.
مدیرکل دفتر تحقیقات و آموزش ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
با اشــاره به اســامی برخــی روانگردان های جدیــد از جمله 
کانابینوئیدهای ســنتزی )توهم زا و روانگــردان(، مواد بر پایه 
گیاهی )خــات، کراتوم، کاکتــوس پیوت، ســالیوا دیوینروم 
و...( موادهــای توهم زا و روان گردان، کاتینون های ســنتزی 
)محرک(، کتامین، فن اتیل آمین ها، تریپتامین ها، مواد مشــابه 
فنتانیل ها، آمینوایندول ها، مواد مشابه فن سیکلیدین، پی پرازین 
ها، بنزودیازپین های جدید و... افزود: به طور مثال کتامین ماده 
بیهوشی است که در دامپزشــکی مورد استفاده قرار می گیرد 
امــا به تازگی مافیای مواد مخدر به عنــوان روانگردان از آن 

استفاده می کنند.
باهری با اشاره به اینکه در لیست مواد روانگردان جدیدی که 
از سوی ســازمان ملل منتشر شده، کتامین وجود دارد، گفت: 
سوءمصرف این ماده توسط انســان، احساس جدایی از خود، 
محیط و بی هوشی موقت ایجاد می کند. اثرات سوءمصرف این 
ماده وابسته به دوز بوده و شامل اثرات محرک و روان پریشی 
اســت. وی با بیان اینکه در مصارف غیرپزشکی، متداول ترین 
راه مصرف کتامین به صورت خوراکی و تزریقی است، یادآور 
شد: استفاده غیرپزشکی از کتامین با اثرات نامطلوب سلامتی 
مرتبط است. دوزهای بالای کتامین که خارج از زمینه پزشکی 
استفاده می شــود می تواند اثرات ســمی، اثرات قلبی عروقی 
و تنفســی، اختلال در کارکرد حرکتی، اختــلال در حافظه، 
هذیان و همچنین سایر عوارض جانبی مانند مشکلات مثانه، 
اضطراب، تپش قلب، درد قفســه ســینه، افســردگی، تشدید 
علائم مشــکلات روانی و ناتوانــی در صحبت کردن را برای 

مصرف کننده ایجاد کند.
باهری در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به اینکه 
کتامین به عنوان ماده بیهوشــی ســگ ها، گربه ها و ســایر 
حیوانات کوچک مورداســتفاده قرار می گیــرد، گفت: نگرانی 
در مــورد کتامین بر غیر قابل پیش بینی بــودن آن در ایجاد 
تجربیات نزدیک به مرگ متمرکز اســت و مرگ و میر ناشی 
از مصرف کتامین در تمامی نقاط جهان به طور وسیع گزارش 
شــده اســت. مدیرکل دفتر تحقیقات و آموزش ستاد مبارزه 
بــا مواد مخدر درباره مصرف کتامیــن در ایران نیز بیان کرد: 
مصرف این ماده و مرگ و میر ناشــی از مصرف نیز در ایران 

گزارش شده است.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش گفت: 
مشــکل معلمان خرید خدمات از جنس چگونگــی قرارداد با آنها 
به زودی بین ســازمان اداری و اســتخدامی و آموزش و پرورش 

مشخص می شود.
علــی فرهادی در گفت وگــو با خبرنگار گروه جامعــه ایرنا درباره 
بکارگیری نیروهای خرید خدمــات آموزش و پرورش اظهار کرد: 
وزیر ســابق آموزش و پرورش با سازمان اداری استخدامی توافق 
کرده بودند که نیروهای خرید خدمات جذب نشوند و در مقابل ۵۳ 

هزار نفر با مجوز استخدام جذب شوند.
وی افــزود: اما جذب این ۵۳ هزار نفر محقق نشــد، ۴۳ هزار نفر 
جذب شــدند که این تعــداد هم دیرتر از زمان ممکن اســتخدام 
شــدند، نتیجه آزمون استخدامی دبیری تا پایان مهر مشخص شد. 
همچنین ۱۷ هزار و ۴۰۰ نفر از پذیرفته شدگان آزمون استخدامی 

آموزگاری پیش از مهر و بقیه تا پایان مهر مشخص شدند.
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: بنابراین با توجه به این شــرایط، استان ها هم ناچار شدند که 
نیروهــای خرید خدمات را به همکاری دعوت کنند اما برای جذب 

آنها هیچ مجوزی نداشتیم.
فرهادی یادآورشــد: ایــن موضوع در هیات دولــت هم مطرح و 
تصویب شــد و تصویب نامه به این صــورت که برای اینها فکری 

بکنید به سازمان اداری و استخدامی ابلاغ شد.
وی گفت: جلسات بســیاری با سازمان اداری و استخدامی برگزار 
کردیم و تعامل و همکاری قوی بین ســازمان اداری و استخدامی 

و آمــوزش و پرورش صــورت گرفت که بهتریــن حالت را برای 
نیروهای خرید خدمات درنظر گرفته شــود و یک پایش کامل هم 

داشته باشیم.
به گزارش ایرنا، رضامراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش ۱۶ مهر 
اعلام کرد: سال گذشته قراردادی سه جانبه بین وزیر وقت آموزش 
و پرورش، سازمان اداری و استخدامی و سازمان برنامه و بودجه در 
رابطه با خرید خدماتی ها بسته شد، مبنی بر اینکه دیگر بحث خرید 
خدمات تمام شــود. بر این مبنا قرار شــد همه این نیروهای خرید 
خدماتی در آزمون اســتخدامی شرکت کنند تا استخدام شوند و در 
آزمون نیز به ازای سال های سابقه کار، امتیاز خاص به آنان دادیم.

وی با بیان اینکه امســال ۴۰۰۰ نیروی خرید خدماتی از بین ۲۲ 
هزار نیــروی خرید خدماتی وزارت آمــوزش و پرورش در آزمون 
استخدامی قبول شدند، ادامه داد: طبق قانون، استخدام این نیروها 
فقط از طریق آزمون ممکن اســت. در عیــن حال به عنوان وزیر 
آموزش و پرورش به کیفیت کار بســیاری از ایــن نیروها اعتقاد 
دارم. امســال هم اجازه جذب این نیروهــا را جز از طریق آزمون 
نداشــتیم، اما با دســتور رئیس جمهور خرید خدماتی های قبلی به 

خدمت فراخوانده شدند که تعداد آنان حدود ۱۸ هزار نفر است.
همچنین در راستای فعالیت نیروهای خرید خدمات، اول آذر امسال 
اعلام شد که نمایندگان مجلس شورای اسلامی هرگونه بکارگیری 
نیروی جدید از طریق خرید خدمات آموزشــی، حق التدریس آزاد و 
آموزشــیار نهضت ســوادآموزی در مدارس و مراکز آموزشــی و 
پرورشــی دولتی را ممنوع کردند، در ماده ۸۸ لایحه برنامه هفتم 
توسعه آمده است: به منظور ارتقای کیفیت نیروی انسانی آموزش 
و پــرورش به عنوان محور تحول در نظام تعلیم و تربیت کشــور، 

اقدامات ذیل انجام می گیرد:
هرگونه بکارگیری نیروی جدید از طریق خرید خدمات آموزشــی، 
حق التدریس آزاد و آموزشیار نهضت سوادآموزی به جز افرادی که 
در سنوات گذشته تحت این عناوین و به صورت مستمر شاغل در 
آموزش و پرورش بوده اند، در مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی 
دولتی ممنوع اســت. مقررات این حکم مانع از مشارکت افتخاری 
نخبگان بدون ایجاد هرگونه تعهد استخدامی برای دولت، نیست.

سخنگوی آموزش و پرورش:

چگونگی قرارداد با معلمان خرید خدمات به زودی مشخص می شود

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و عشایر 
درخصوص نحوه محاســبه حق بیمه و پرداخت مســتمری، سن 
بازنشســتگی، بیمه تکمیلی و میزان مطالبات این صندوق از دولت 

توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش ایسنا، بیت اله برقراری درخصوص اینکه علی رغم وجود 
بیمه های پایه  همچون تامین اجتماعی و سلامت و ...، صندوق بیمه 
روستاییان و عشایر چرا ایجاد شد گفت: این صندوق بیمه بر اساس 
اصل ۲۹ قانون اساســی تشکیل شد چرا که دولت مکلف به ایجاد 
بیمه برای آحاد مردم است حال آنکه سایر بیمه ها، یا اجباری و یا بر 
اساس رابطه کارفرمایی و کارگری و یا برای پوشش کارکنان دولت 
ایجاد شده است اما بخشی از آحاد مولد جامعه که نقش اساسی در 
تولید و اقتصاد کشــور دارند بیمه نبودند چرا که کارفرمایی نداشتند 
لذا در ســال ۸۴ این صندوق به صورت پوشــش بیمه »اختیاری« 
راه اندازی شــد تا کشاورزان، روستاییان و عشــایر  از خدمات آن 

بهره مند شوند.
نحوه محاسبه حق بیمه و پرداخت مستمری 

در صندوق روستاییان و عشایر 
وی همچنین درخصوص نحوه محاسبه حق بیمه و پرداخت آن نیز 
گفت: برای این امر ســطوح درآمدی ۸ گانه ای تعریف شده تا فرد 
با اختیار خودش یک ســطحی را برای بیمه پردازی انتخاب می کند 
که این سطوح هر ساله افزایش می باد البته در سال های قبل کمتر 
افزایش یافته بود اما در دولت سیزدهم با عنایت ویژه ای که صورت 
گرفت در سال گذشته شاهد افزایش ۶۰ درصدی سطوح و امسال 
نیز ســطوح درآمدی حدود ۶۰ درصد افزایــش یافت؛ لذا افراد هر 
ســطحی را که برای بیمه پردازی انتخاب کنند، فقط یک سوم حق 
بیمه را شــخص و دو سوم آن را دولت پرداخت می کند. برای مثال 
اگر فردی ســطحی از بیمه پردازی را انتخاب کرد که حق بیمه اش 
یک میلیون تومان شــود، فقط ۵ درصد آن یعنی ۵۰ هزار تومانش 
را از جیب باید بپردازد امــا دولت دو برابر این رقم یعنی۱۰۰ هزار 
تومان بابت حــق بیمه این فرد به صندوق می پردازد که هر چه از 
سطح اول درآمدی به سمت سطح درآمدی هشتم برویم، حق بیمه 

پرداختی فرد و دولت به صندوق بیشتر می شود.
مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و عشایر 
با حضور در برنامه ای تلویزیونی افزود: سطح درآمدی هشتم برای 
امســال حدود ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان تعیین شــده که فرد با 
انتخــاب آن ماهانه ۲۵۰ هزار تومــان باید حق بیمه بپردازد  یعنی 
فرد با انتخاب این سطح بعد از بازنشستگی ماهانه ۵ میلیون و ۱۰۰ 

هزار تومانی مستمری دریافت می کند.
وی در پاسخ به اینکه بالاترین مستمری پرداختی صندوق روستاییان 
و عشــایر بر اساس انتخاب بالاترین سطوح درآمدی)سطح هشتم( 
در ایــن صندوق هنوز فاصله زیادی با مســتمری پرداختی ســایر 
صندوق های بیمه ای دارد لذا تدابیــر و تمهیدات برای جبران این 
فاصله چیســت؟ گفت: بعضی مناطق حتی  در پرداخت حق بیمه 
سطح اول هم مشکل دارند چرا که شرایط زندگی خودشان را دارند 
مخصوصا در مناطق محروم؛ لذا ســطوح درآمدی متنوعی در این 
صندوق پیش بینی شــده تا اگر فردی درآمد بالاتری دارد، سطوح 
بالاتــر را برای پرداخت حق بیمه انتخاب کند و یا بالعکس؛ این در 

حالیســت که سطح درآمدی هشتم صندوق روســتاییان و عشایر 
)ســقف پرداختی( در حال حاضر با کف حقوق کارگری برابر شده 
اســت. تنها ۲.۷ میلیون نفر از جامعه هدف ۹ میلیون نفری تحت 
پوشــش صندوق بیمه روستاییان و عشایر هستند. برقراری با بیان 
اینکه هر ســاله افزایش سطوح درآمدی پیشنهاد و بررسی می شود 
که باید مبتنی بر احکام بالادســتی و آیین نامه اجرایی باشد اظهار 
کرد: در حال حاضر جامعه هدف ما کشــاورزان، روستاییان، عشایر 
و ساکنان شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر  است که حدود ۳۰ میلیون 
نفر می شوند اما بر اساس قانون تنها ۱۸ تا ۵۰ ساله ها را می توانیم 
تحت پوشــش قرار دهیم لذا افراد جامعه هدف قابل بیمه کردن ما 
به ۱۰ میلیون نفر می رســد حال آنکه برخی افراد بیمه شــده سایر 
صندوق ها هستند لذا جامعه هدف خالص ما به حدود ۹ میلیون نفر 
می رســد؛ که از این تعداد در حال حاضر ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر 
عضو این صندوق هســتند.وی تاکید کرد: در این مدت توانســتیم 
با جذب حداکثری، معادل ۶ـ ۵ ســال دول قبلی بیمه شــده جدید 
جذب کنیم این در حالیست که اطلاع رسانی و آگاهی جامعه هدف 
از مزایای این صندوق، شــرط مهم در افزایش افراد تحت پوشش 
اســت. هرچه تبلیغات و خدمات ما به گوش جامعه هدف بیشــتر 

رسانده شود، استقبال بیشتر می شود.
۱۸۴ هزار خانوار در حال دریافت مستمری از 

این صندوق 
وی با اشاره به نقش روســتاییان و عشایر در تامین امنیت غذایی 
کشور گفت: ۱۸۴ هزار خانوار در حال حاضر از این صندوق مستمری 
دریافت می کنند که این تعداد در حال افزایش اســت. حقوق ها در 
سال گذشته ۴۳ درصد و امسال نیز حدود ۲۵ درصد افزایش یافت. 
به سمت کیفی سازی خدمات و کفایت مستمری ها در حال حرکت 
هســتیم که برای دســتیابی برای این دو امر با محاسبات بیمه ای 

برنامه ای تدوین کردیم و بدنبال پایداری صندوق هستیم.
شرایط پوشش بیمه ایی و بازنشستگی این صندوق

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و عشایر 
در خصوص شــرایط پوشش بیمه ای در این صندوق بیان کرد: هر 
فردی که در مناطق روســتایی، عشــایری و در شهرهای زیر ۲۰ 
هزار نفر زندگی می کند می تواند با شــرط سنی ۱۸ تا ۵۰ سالگی و 
همچنین با مراجعه به کارگزاریهای ما در سراسر کشور، به عضویت 
صنــدوق دربیایند. همچنین کشــاورزان نیــز می توانند با دریافت 

گواهی از جهاد کشاورزی و ارائه آن خود را بیمه کنند. پس از ثبت 
مشخصات افراد در سامانه و پرداخت حق بیمه رسما بیمه می شوند 
و پس از رســیدن به سن بازنشســتگی، فوت و یا از کار افتادگی، 
مستمری برای آنها و یا بازماندگانشان  برقرار می شود. وی با بیان 
اینکه ســن بازنشستگی در صندوق ۶۵ سالگی است گفت: کسانی 
که در جوانی و مثلا ۱۸ ســالگی وارد صندوق می شــوند، سنوات 
بیمه پردازی آنها تا ۶۵ سالگی بیشتر از ۳۰ سال می شود که برای 
اصلاح این بخش قانون در حال رایزنی هستیم. این در حالیست که 
بر اساس برنامه هفتم توسعه، ۷۰ ساله هایی که قبلا سابقه پرداخت 

حق بیمه داشته اند، با ۱۰ سال سابقه، می توانند بازنشسته شوند. 
برقراری با اشاره به اینکه در این دولت ۷۰۰ هزار نفر جذب صندوق 
شده اند ادامه داد: اساسنامه صندوق را اصلاح و پس از تایید دولت، 

وارد شورای نگهبان شده و در انتظار تصویب است.
اجرای بیمه تکمیلی برای تمامی بازنشستگان

در دستور کار 
مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و عشایر 
در خصــوص برنامه های پیش روی ایــن صندوق نیز گفت: اولین 
اولویت ما افزایش حقوق و سطوح درآمدی تحت پوششان صندوق 
بود؛ اولویت دیگر افزایش ســالانه مســتمریها؛ و دیگری نیز بیمه 
تکمیلی بازنشســتگان است که در ســه استان اجرا شده و پوشش 

بیمه تکمیلی تمامی ۱۸۴ هزار بازنشسته را در دستور کار داریم.
برقراری افزود: ۴۴ اقدام تحولی در این دولت انجام دادیم همچنین 

بودجه صندوق ۱۶۵ درصد در این دولت افزایش یافت.
وی درخصــوص پایداری صندوق روســتاییان و عشــایر و تعادل 
منابــع و مصارف آن گفت: در این خصــوص نکات قوت و ضعف 
ســایر صندوق های بیمه ای کشور و محاسبات بیمه ای را استخراج 
کردیم چرا که معتقدیم قوانین باید پیوست بیمه ای داشته باشد لذا 
تمامی برنامه های ما بر اســاس محاســبات بیمه ای است. در عین 
حال برنامه راهبردی بر اســاس محاسبات بیمه ای تدوین کرده ایم 
که افق آینده را نشــان می دهد و طبق آن، تراز مالی این صندوق 
تا ۲۰ ســال آینده مثبت است اما نباید از مدار بیمه ای خارج شویم. 
همچنین بحث پشتیبانی صندوق مطرح است که الان وضعیت ما 

مطلوب است چون در حال جذب افراد جدید هستیم.
طلب ۲۵ همتی صندوق از دولت 

برقراری بــا تاکید بر اینکه نــگاه بنگاه داری نداریــم و مزیت ما 
ســهامداری اســت و این را با قوت حفظ می کنیــم در باره میزان 
مطالبات صنــدوق از دولت اظهار کرد: طلب ما از دولت تا ســال 
۱۴۰۱ حدود ۱۵ همت بود چرا که دولتهای قبلســهم بیمه خود را 
کامل پرداخت نکرده اند، هرچند دولت ســیزدهم عنایت بیشــتری 
در باره این صندوق داشــت اما باز هم سهم بیمه ای خود را کامل 
پرداخت نکرده اســت لــذا مطالباتمان تا پایان امســال به حدود 
۲۵ همت می رســد. وی در پایان با بیان اینکه در گذشــته میزان 
تمدیدی هــای بیمه پردازان صندوق حــدود ۷۰ـ ۶۰ درصد بود که 
این رقم اکنون به ۹۰ درصد افزایش یافته اســت ادامه داد: سوابق 
بیمه ای این صنــدوق قابل انتقال به ســایر صندوق های بیمه ای 

هست. 

مدیرعامل صندوق بیمه روستاییان و عشایر تشریح کرد:

بیمه تکمیلی تمامی بازنشستگان روی میز صندوق روستاییان و عشایر 

معــاون عملیات پلیس راهور فراجا به ۱۲۸ میلیون 
مــورد جریمه و اعمال قانون وســائل نقلیه طی ۹ 
ماهه سال جاری اشاره کرد و گفت: شاهد افزایش 
۳ درصــدی دوردورهای خیابانی با وســائل نقلیه 

هستیم.
سردار محمدباقر سلیمی در جمع خبرنگاران تحلیل 
داده های آماری را بهترین روش برای برنامه ریزی 
و اقــدام در حوزه کنترل ترافیــک و حوادث جاده 
ای دانســت و اظهار داشــت: موضوع تصادفات و 
جانباختگان یکی از اولویت های فرماندهی پلیس 

راهور است . 
وی همچنین به نقش دستگاههای موازی در حوزه 
تردد و ترافیک اشاره کرد و گفت: طبق تحلیل های 
آماری از ســال ۱۳۸۰ تا ۱۴۰۱ جمعیت کشور ۳۰ 
درصد و دارنــدگان گواهینامه ۲۰۰ درصد افزایش 

یافته است که این تناسب به طور حتم بر موضوع 
حوادث جاده ای تاثیرگذار است.

معاون عملیــات پلیس راهور فراجا یکی از دغدغه 
های پلیــس راهور را ناهمتــرازی تولید خودرو و 
اسقاط و موضوع توســعه راهها متناسب با میزان 
تولید دانســت و افــزود: امیدواریم این مســئله با 
همکاری تمامی دســتگاهها به شــرایط ایده آل 
نزدیک شــود تا در حوزه ترافیک و سوانح بتوانیم 

به سطح مطلوب حرکت کنیم.
۱۰ استان پیشتاز در جانباختگان سوانح 

رانندگی
سردار ســلیمی همچنین به آمارهای تصادفات و 
جان باختگان سوانح جاده ای در استانها اشاره کرد 
و گفت: در مجموع ۱۰ استان کشور ۵۶ درصد جان 

باختگان سوانح را به خود اختصاص می دهند.
به گفته او، به ترتیب اســتان فارس، سیســتان و 

بلوچســتان، خراســان رضوی، کرمان، اصفهان، 
خوزســتان، آذربایجان شــرقی، تهــران بزرگ، 
آذربایجان غربی و استان مرکزی بیشترین تعداد را 

در جان باختگان تصادفات ثبت کرده اند.
معــاون عملیات پلیس راهور فراجــا ادامه داد: ۱۰ 
استان بیشترین ســهم جانباختگان در حوزه درون 
شــهری را به خود اختصــاص داده اند و ۶۴ درصد 
از مجموع جانباختگان به این اســتانها مربوط می 
شــود که به ترتیب تهران بزرگ، خراسان رضوی، 
اصفهان، فارس، خوزســتان، کرمــان، آذربایجان 
شرقی، مازندران، تهران و آذربایجان غربی هستند.

سردار ســلیمی به سهم ۵۶ درصدی ۱۰ استان در 
جانباختگان تصادفات در حوزه برون شهری اشاره 
کرد و از استانهای سیســتان و بلوچستان، فارس، 
کرمان، خراســان رضوی، خوزســتان، اصفهان، 
آذربایجان شــرقی و غربی، مرکزی و مازندران نام 

برد.
سه استان در صدر تصادفات

وی با بیان اینکه از شهریور ماه امسال روند کاهشی 
تصادفات و جان باختگان سوانح رانندگی را داریم، 
افزود: در حوزه درون شــهری سه استان بیشترین 
تعداد جان باخته تصادفات رانندگی را داشــتند که 
شامل خراســان رضوی، تهران بزرگ آذربایجان 

شرقی و آذربایجان غربی و هرمزگان است.
به گفته معاون عملیات پلیس راهور فراجا، از لحاظ 
درصد افزایش جانباختگان نیز استانهای سمنان ، 
زنجان، هرمزگان و مازندران بیشــترین فراوانی را 
ثبت کردند. در حوزه برون شــهری نیز استانهایی 
که بیشترین تعداد جانباخته سوانح رانندگی را دارند 
شامل اصفهان، سیستان و بلوچستان، چهارمحال 
بختیاری، آذربایجان غربی و شــمال استان فارس 

می شود.

سردار ســلیمی تاکید کرد: براساس برنامه ششم و 
کاهش ۱۲ درصدی در ســال جاری نیز سهم هر 
اســتان به آن ابلاغ شد و ۱۱ استان در حوزه درون 
شهری موفق به دســت یابی به سهم تعیین شده 
باشــند و ۲۰ اســتان موفق به دستیابی به تکلیف 
خود نشــدند. همچنین در حوزه پلیس راه نیز ۱۵ 
اســتان توانستند به شاخص تعیین شده در کاهش 

تصادفات برسند.
سهم ۸۶ درصدی ۶ تخلف در تصادفات

معــاون عملیات پلیس راهــور فراجا همچنین به 
موضوع عوامل حوادث ترافیکی اشاره کرد و توضیح 
داد: ۸۶ درصد از تصادفات ریشه در ۶ عامل اصلی 

دارند که همگی آن ناشی از خطای انسانی است.
ســردار ســلیمی عدم توجه به جلو، عدم رعایت 
حق تقدم، عدم توانایی در کنترل وســیله، انحراف 
و تجاوز به چپ در راههای دوطرفه، ســرعت غیر 
مجاز و تغییر ناگهانی مسیر را از جمله این رفتارهای 
حادثه ساز در رانندگی برشمرد و گفت: این عوامل 
از طریق پایش ســهم درون شــهر و برون شهر 

تصادفات مشخص شده است.

معاون عملیات پلیس راهور فراجا خبر داد:

صدور ۱۲۸ میلیون قبض جریمه؛ ۳ درصد افزایش دوردورهای خیابانی 
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* طنزی که سانسورچی آن را بفهمد فایده ندارد. 

کارل کراوس )طنزنویس اتریشی(

* بی مصرف ترین روز آن روزی است که نخندیده 

باشیم.**

سباستین شانفور)طنزنویس فرانسوی(

* مردم با روش های مختلف، خرد و دانش به دست 

آورده اند، اما همیشه یکسان خندیده اند.

دکتر ســاموئل جانسون )شــاعر ، نقاد و طنزنویس 

انگلیسی(

** ترجمه ی منظوم!:

روزی که در آن نبوده خنده

آن روز برای من چرنده!

نکته هایی کوتاه 
درباره ی طنز و لبخند

چگونه روشن فکر شویم
نوشته ی: نیک  کولاکوفسکی - آمریکا/ ترجمه ی: بابک مظلومی

اثر: آرس

کاریکاتور: رجعت به طبیعت

قسمت سوم:
- یعنی می شود حوزه ی آمار. خب، من در این زمینه 
قوی نیستم و راســتش فیلسوف هم نیستم. فرمودید 
حقایــق. ما بدون آن هم زیر آوار حقایق گرفتار شــده 
ایم و نمی دانیم تکلیف مان با آنها چیســت. در ضمن، 
خطرناک بودنِ این نوع اطلاعات آماری را هم فراموش 

نکنیم....
- چه خطری دارد؟

- خطرناک اســت دیگر. قبول کنیــد که او حقایق را، 
به اصطلاح، لمیده روی پهلو گــزارش خواهد کرد. اما 
مگر می شــود لمیده روی پهلو خدمت کرد؟ این دیگر 
بدعت اســت، آن هم از نوع خطرناکش. این هم سابقه 
نداشته. اگر می توانســتیم یک نمونه ی کوچک اش 
را در گذشــته پیدا کنیم، آن وقت، بــه عقیده ی من 

مأموریتش مشکلی نداشت.
- اما تیمافی ســمیونیچ ، این را هــم در نظر بگیرید 
که تا به حال کسی تمساح زنده به اینجا نیاورده بوده.

 باز به فکر فرو رفت.
- هوم، بله... می توانم بگویم که این تذکر شما بجاست 
و می تواند توجیهی برای اقدامات بعدی ما باشــد. فقط 
توجه داشته باشــید که اگر با آمدن تمساح های زنده، 
همه ی کارمندها شروع کنند به غیب شدن و به علت 
گرم و نرم بودن آن محل درخواســت مأموریت بکنند و 
بعد لم بدهند روی پهلو... خودتان بگویید، الگوی بدی 
نیست؟ این طور باشد هر کسی هوس می کند برود آن 

داخل و بدون هیچ زحمتی پول به جیب بزند.
- خلاصه این کار دست شما را می بوسد. راستی! ایوان 
ماتویچ خواهش کرد بدهی اش به شــما را که در بازی 

یرالاش بالا آورده بود، خدمت شما تقدیم کنم.
- آه، بله. چند وقت پیش در خانه ی نیکیفار نیکیفاریچ 

به من باخت.
 بله، یادم هســت. چقدر آن روز شاد بود. چقدر همه را 

می خنداند، اما... این هم عاقبتش!
 پیرمرد از صمیم قلب متأثر شده بود.

- تیمافی سمیونیچ! این کار دست شما را می بوسد.
- تلاش خــودم را می کنم. از جانــب خودم صحبت 
خواهم کرد، به شــکلی خصوصی و گویا صرفاً محض 
اطلاع خودم. لطفاً شــما هم پرس و جو کنید، البته به 
طور غیر رسمی، از بیرون. ببینید تمساح دار چه مبلغی 

بابت تمساحش می خواهد.
تیمافی ســمیونیچ ظاهراً مهربان شــده بود. پاســخ 

دادم:»اطاعت می شــود. در اســرع وقت گزارشــم را 
خدمتتان تقدیم می کنم.«

- همسرش.... الان تنهاست؟ دلتنگی می کند؟
- سری بهش بزنید.

- بله، ســری خواهم زد. خودم هم اخیراً به همین فکر 
بودم و باید گفت فرصت مناسبی هم دست داده. نمی 
فهمم... چرا، واقعا چرا به ســرش زد به دیدنِ تمســاح 
برود؟ اگرچه خودم هم بدم نمی آید آن تمساح را ببینم.
- تیمافی ســمیونیچ! خواهش می کنم ســری به آن 

مرد بینوا بزنید.
- حتمــا. البته نمی خواهم با ایــن حرکتم امید واهی 
بــه او بدهم. بله، یک عیادت شــخصی از او به عمل 
مــی آورم... خــب، خداحافظ. من باز بایــد بروم پیش 

نیکیفار نیکیفاریچ. شما هم می آیید؟
- خیر، من می روم پیش زندانی مان.

- بله، الان وقت رفتن پیش زندانی است. امان از ندانم 
کاری...

 بــا پیرمــرد خداحافظی کردم. فکرهــای مختلفی در 
ذهنم می جوشید. تیمافی سمیونیچ انسانِ بی نهایت 
مهربان و شریفی است، منتها بعد از ملاقاتش، احساس 
رضایت کردم از اینکه وارد پنجاهمین ســال خدمتش 
شده است و آدم هایی مثل او در کشور ما به ندرت پیدا 
می شوند. بدیهی اســت که شتابان خودم را به تیمچه 
رســاندم تا همه چیز را برای ایــوان ماتویچ بینوا بازگو 
کنم. کنجــکاوی آزارم می داد و خیلی مایل بودم بدانم 
زندگی اش را داخل شــکم تمساح چگونه سر و سامان 
داده اســت و اصلًا چطور می شــود در شــکم تمساح 
زندگی کرد. آیا به راســتی می شود داخل شکم تمساح 
زندگی کرد؟ راستش را بخواهید، گاه تصور می کردم که 
همه ی آن ماجرا فقط یک کابوس است، خصوصاً که 

پای یک هیولا در میان بود...
 اما ایــن کابوس نبود؛ برعکس، حقیقتی بود راســت 
و انکارناپذیــر. در غیر این صورت، مطمئن باشــید که 

زحمت بازگو کردنش را به خودم نمی دادم! بگذریم...
دیر وقت، نزدیک ســاعت ۹ بود که به تیمچه رفتم و 
چون مرد آلمانی آن شب مغازه را زودتر از همیشه بسته 
بود، به ناچار از ورودی پشــتی به محفظه ی تمســاح 
رفتم. تمســاح دار با فراکی کهنــه و کثیف و ظاهری 
بی تکلــف قدم می زد، اما رضایتــی بر چهره اش نقش 
بسته بود، سه بار شدیدتر از رضایتمندیِ صبح. پیدا بود 
که دیگر هیچ باکی ندارد و »جماعت پرپشتی هم آمده 
است«. موتّر بعدتر، به گمانم صرفاً برای کنترل من، به 

ما پیوست. مرد آلمانی و موترش مدام با هم پچ پچ می 
کردند. با اینکه مغازه دیگر بسته بود، از من ۲۵ کوپک 

گرفت. چه وسواس زایدی!
- شما هر بار باید پرداخته کنید. جماعت روبل می دهد، 
شــما ۲۵ کوپک، چون شما دوســت خوبِ آن دوستِ 

خوبتان هستید و من به دوست احترام می کنم.
 من در حال نزدیک شــدن به تمســاح، با صدای بلند 
بانگ زدم:» دوســت فرهیخته ی من زنده است؟ زنده 

است؟«
راشد انصاری:

امیدوار بودم که حرف های چاپلوسانه ام از مسافت زیاد 
به ایوان ماتویچ برسد و خرسندش کند.

- زنده و ســالمم، اما این موضوع بماند برای بعد. چه 
خبر؟

 صدایش گویی از جایــی دور یا از زیر تخت به گوش 
می رسید، هرچند فاصله ای با او نداشتم. من، طوری که 
گویی متوجه پرسشــش نشده ام، با دل سوزی و خیلی 
عجولانه جویای حال خودش شــدم: اوضاع و احوالش 
چطور است،داخل شــکم تمساح چه حسی دارد و کلا 
آن داخل چه چیزهایی هست - به پرسش هایی که به 

رسم دوستی و به حکم ادب ناچار بودم مطرح کنم.
بهانــه جویانه و با ناراحتــی حرفم را قطع کرد و همان 
طور که همیشــه به من امر می کــرد، با صدای نازکی 
که این بار بی نهایت نفرت انگیز به نظرم رســید، فریاد 
زد:»چه خبر؟« گفت و گویم با تیمافی ســمیونیچ را از 
ســیر تا پیاز بازگو کردم. هنگام صحبت سعی می کردم 

لحنی رنجیده به صدایم بدهم.
 ایوان ماتویچ بنا به عادت همیشــگی اش در صحبت 
با من، تنــد و قاطع نظرش را ابراز کرد:» حق با پیرمرد 
اســت. من عاشــق آدم های عمل گرا هستم و از بی 
عرضه های بامزه بیزارم. البته باید اعتراف کنم که ایده 
ی تو درباره ی ماموریت را هم نمی شود به کلی مهمل 
دانست. من به راستی می توانم مطالب بسیاری منتقل 
کنــم، هم در زمینه های علمی و هــم اخلاقی، اما در 
حال حاضر ماجرا شــکلی جدید و نامنتظر به خودش 
گرفته است و عقلانی نیســت که تکاپوی ما فقط به 
منظور گرفتن دســتمزد باشد. به دقت گوش کن. الان 

نشسته ای؟«
- خیر، ایستاده ام.

- جایی بنشین، شده روی زمین و شش دانگ حواست 
را جمــع کن. صندلی را با خشــم برداشــتم و هنگام 
گذاشــتنش، با عصبانیت به زمین کوبیدم. او با لحنی 

آمرانه سخنانش را آغاز کرد.
- گوش کن! امروز یک عالم آدم آمد اینجا. ســرِ شب 
جای ســوزن انداختن نبود و برای حفظ نظم، مأموران 
شهربانی به اینجا آمدند. کار به جایی رسید که تمساح 
دار ســاعت هشــت ، یعنی قبل از زمان معمول، مغازه 
را بســت و نمایش را پایــان داد تا بتواند عایدی اش را 
بشــمرد و سرِ فرصت آماده ی نمایش فردا بشود. شک 
ندارم که فردا به انــدازه ی یک بازار مکاره آدم می آید. 
به این ترتیب انتظار می رود که شاهد آمدن فرهیخته 
ترین افراد پایتخت، بانوان ممتاز جامعه، سفرای خارجی، 
حقوق دانان و اشخاصی از این دست باشیم. به علاوه، 
اهالیِ کاوشــگرِ شهرستان های بی شــمارِ امپراتوری 
پهناورمان نیز به اینجا ســرازیر خواهند شد و با اینکه 
مرا نمی بینند، چشــم همه به من خواهدبود و به قول 
معــروف، چراغ مجلس خواهم بود. قصد دارم کمی آن 
جماعت عاطل را نصیحت کنم. من ، درس آموخته ی 
تجربه، خود را الگوی عظمت و فروتنی در برابر اراده ی 
تقدیر نشان خواهم داد. به اصطلاح، تریبونی می شویم 
برای آموزش بشر. اطلاعات علوم طبیعی من درباره ی 
هیولایی که درونش ســاکنم، ارزشمند است. از همین 
رو، نه تنها از واقعه ی اخیر ناراضی نیستم، که با تمام 
وجود امیدوارم یکی از درخشــان ترین کسب و کارها را 

راه بیاندازم.
 با لحنی نیشــدار پرسیدم:» مطمئنید که روزی عاصی 

نمی شوید؟«
بیش از هرچیز تفرعنــش خونم را به جوش آورده بود: 
دیگر تقریباً از ضمایر شخصی استفاده نمی کرد. کاملًا 
سردرگم شده بودم. با دندان قروچه، زیر لب غرولند می 
کردم:»آخر چرا؟ چرا این آدم بی مغز این طور دماغش را 
سر بالا گرفته؟ الان باید ناله و فغان کند، نه اینکه نوک 

دماغش را بدهد بالا!«
 در پاسخ به تذکر من قاطعانه گفت:» بله که مطمئنم، 
زیرا وجودم مالامال آرمان های متعالی اســت! پیش از 
این هرگز نمی توانستم در زمان فراغتم درباره ی بهبود 
سرنوشت کل بشر خیال پردازی کنم. اینک از تمساح 
چیزی جز حقیقت و نور خارج نخواهد شــد. بی تردید 

نظریه ی تازه ای درباره ی مناسبات جدید اقتصادی ابداع 
خواهم کرد و به آن خواهم بالید، کاری که مســئولیت 
های اداری و تفریحات مبتذل اشرافی فرصت انجامش 
را از مــن گرفته بود. همه چیز را رد می کنم و فوریه ی 
۱ دیگری می شوم. راستی، آن هفت روبل را به تیمافی 

سمیونیچ دادی؟«
 پاســخ دادم:» بله، از جیب خودم.« با لحنی تاکیدآمیز 
تا به خوبی متوجه بشــود کــه از جیب خودم پرداخت 

کرده ام.
 بزرگ منشــانه گفت:» بدهکارتان نمی مانم. توقع دارم 
پایه حقوقــم را بی چون و چرا افزایــش بدهند، چون 
اگر من ســزاوارش نباشم، پس چه کسی سزاوار است؟ 
من الان فرد بی نهایت سودمندی شده ام. بگذریم. زنم 

چطور است؟«
- احتمالا منظورت یلناایوانوونا است، نه؟

بــار دیگر صدایش را نازک کــرد و جیغ زد:»زنم چطور 
است؟«

چاره ای نبــود. فروتنانه، اما باز با دندان قروچه، تعریف 
کردم که یلنا ایوانوونا را در چه حالی ترک کردم.

 حتی منتظــر پایان حرفم نماند. بی تابانه گفت:» من 
برایش برنامه های ویژه ای دارم. اگر قرار است من اینجا 
به شــهرت برسم، دوســت دارم او هم آنجا به شهرت 
برسد. دانشمندان، شعرا، فلاسفه، معدن شناسان بیگانه 
و دولتمردان، پس از گفتگوی صبح گاهی با من، شب 
هنگام راهیِ سالن او خواهند شد. از هفته ی بعد، باید 

هر شب سالنش مهیا باشد.
منابع لازم برای مهمانی ها با دو برابر شدن پایه حقوق 
من تامین می شــود. پذیرایی را هــم به صرفه چای و 
کمک چند مستخدم ساعتی محدود می کنیم و غائله 
را جمع می کنیم.هــم این جا از من حرف خواهند زد، 
هم آنجا. مدت ها تشنه ی فرصتی بودم که نُقل تمام 
مجالس و محافل بشــوم، لیکن جایــگاه و درجه ی 
پایینم ســدِ راهم شــده بود. حالا همه ی اینها با یک 
قورت دادنِ ساده حاصل شد. هر کلمه ام شنیده خواهد 

شد....
پی نوشت:

۱- شارل فوریه ) ۱۷۷۲- ۱۸۳۷(: سوسیالیست و آرمان 
گرای فرانســوی که نظریاتش در سال های اوایل دهه 
ی ۱۸۶۰ در نشــریات روســی چاپ می شد و پس از 
انتشار چه باید کرد چرنیشفسکی، مدتی در کانون توجه 

منتقدان بود. - م.
ادامه دارد...

تمساح
نوشته ی: فیودور داستایوفسکی - روسیه/ ترجمه ی: بابک شهاب

برش کوتاهی از کتاب
قسمت دهم:

اصل شماره ی: ۱۷
زبان  بــه  راحت  را  دانــم«  »نمی 

بیاورید
بعضــی از مــردم زیــر بار ایــن موضوع 
نمی روند که همه چیز را نمی دانند. همین 
که چیزی بپرسید که از دایره ی اطلاعات 
شــان خارج باشد، به جای این که روراست 
بگویند نمی دانند، جوابی از خودشــان در 
می آورند، می خواهند درباره ی ســوال به 
آن ها توضیح بدهنــد، حرف های دو پهلو 
می زننــد و مِــن و مِن می کننــد. ترجیح 
می دهند مغزشــان با چماق پریشان شود 
تا این که زیر بار بروند پاســخ بر ماده ی 
خاکســتری مغزشــان نقش نبسته. طفره 
رفتــن از جواب دادن آبــروی هیچ کس را 
نمی برد. فقط باعث تأسف عمیق شنونده 
می شــود. اصلًا علتی ندارد که این عذاب 
را طولانــی کنید آن هــم وقتی که جان 
سراسیمه ی شــما می تواند این کلمه ی 

جادویی را به زبان بیاورد »نمی دانم«.
از نظریه تا عمل

به زبان آوردن »نمی دانم.« چالشــی است 
باورنکردنی برای کســانی که پیش از این 
سالیان را صرف تعریف از وسعت معلومات 

شان کرده اند.
وقتــی درونی کردن این نکته اســت که 
خلئی در معلومات شما نشانه ی روشنفکر 
نبودن تان نیســت. هیچ چیــز نمی تواند 
بعیدتر از حقیقت باشــد. اگــر همه چیز 
را همــگان می دانســتند، چنــدان نیازی 
به فعالیت هــای فکری وجود نداشــت و 
بدین ترتیب علتی هم نداشــت که کسی 
صبح ها از بســتر بیرون بیایــد. واقعاً به 
همین سبب اســت که فیزیکدان ها هرگز 
»نظریــه ی همه چیــز« را ارائه نکرده اند: 
اگــر این کار را می کردند، یگانه وظیفه ی 
زندگی شان ارسال لطیفه های بی ادبانه ی 

رمزگذاری شــده در قالب معادلات می شد. 
برخــورداری از حس کنجــکاوی طبیعی 
درباره ی ناشــناخته ها یکــی از لذت های 
بــزرگ زندگی اســت که آن هــم با ادای 

جمله ای ساده آغاز می شود.
ایــن جمله را بــه من بگوییــد. اگر فکر 
می کنید حال تان بهتر می شود، هر کس 
دیگر را که در اتاق هست، بیرون بفرستید. 
آینه ای پیدا کنید و خیلی شمرده بگویید 
»من نمی دانم.« حال تــان جا آمد، مگر 
نه؟اگــر پیش از این چنیــن کاری نکرده 
اید، حالا ســعی کنیــد در حضور دیگران 

انجامش بدهید.
پانوشت ناگزیر

بعضــی چیزهای زندگی، به نحوی نیازمند 
پاسخی قطعی است. » شیر آب را ببندم؟« 
چیزی نیســت که به آن جــواب بدهید 
می خواهید  اگر  کم  دســت  »نمی دانم.«، 

خانه تان روی سرتان خراب نشود.
به همین ترتیب، وقتی از شما می خواهند 
کارهــای ســاده - مثــل عــوض کردن 
لاســتیک ماشــین یا رخت شســتن- را 
چندان  پاسخی  »نمی دانم«  بدهید،  انجام 
مناسب نیست. شاید همیشه ندانید ویلیام 
فاکنــر برنــده ی جایزه ی نوبــل ادبیات 
شد) پاســخ: بلی ( یا آسونسیون) شهری 
زیبــا( پایتخت پاراگوئه اســت و مایه ی 
شرمندگی هم نیســت. اما هنگامی که از 
را  شما می خواهند وظایف ضروری روزمره 

انجام دهید، اظهار نادانی نکنید.

ادامه دارد...
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مرکز نخستی سانان 
روزنه ای به درمان 
بیماری های عصبی 

رییس پژوهشــگاه رویان جهاد دانشــگاهی از 
راه اندازی مرکز ملی »نخستی ســانان« تا پایان 
ســال جاری یا اوایل سال آینده خبر داد و گفت: 
ایــن مرکز اولین قــدم برای انجــام تحقیقات 
بین رشته ای در درمان بیماری های عصبی مانند 
پارکینسون اســت که عملیات ســاخت آن در 
منطقه پردیس تهــران تاکنون حدود ۷۰ درصد 

پیش  رفته است.
دکتــر عبدالحســین شــاهوردی در گفت و گو 
بــا خبرنــگار گروه علــم و آموزش ایرنــا ابتدا 
توضیحی در مورد نخستی ســانان و کاربرد آنها 
در تحقیقات پزشــکی ارایه کرد و اظهار داشت: 
پریمات ها یا میمون ها، حیواناتی هســتند که از 
نظر فیزیولوژیک و آناتومی به انسان ها نزدیک 
هستند. به همین منظور مطالعاتی که به مرحله 
کارآزمایی بالینی رســیده اند، قبل از کارآزمایی 
بالینی روی انســان ها، در مرحله مطالعات پیش 
بالینی، مطالعات روی ایــن حیوانات انجام می 

شود.
پریمات هــا  یــا  نخســتی ها  نخستی ســانان، 
)Primates( از رســته های پستانداران هستند 
که شــامل انواع میمون ها می شوند. این رسته از 
جمله گروه های بسیار متنوع و پرجمعیت در میان 
پستانداران به شمار می روند که تاکنون بیش از 

۳۵۰ گونه از آنها شناسایی شده اند.
به دلیل شباهت زیاد آناتومی بدن این حیوانات با 
آناتومی بدن انسان ها، از آنها در انجام بسیاری 
از تحقیقات در حوزه علوم پزشکی، شناخت علل 
بیماری های مختلف و یافتــن راه های درمان 

استفاده می شود. 
وی افــزود: به دلیل شــباهت آناتومی بدن این 
حیوانات به انســان هــا، می تــوان از آنها در 
مطالعات پیش بالینی بیماری های مختلف مانند 
بیماری هــای مرتبط با علــوم اعصاب، کلیه و 

بیماری های قلب استفاده کرد.
شاهوردی ادامه داد: بسیاری از این بیماری ها را 
می توان با استفاده از سلول های بنیادی درمان 
کرد؛ بر همین اساس برای راه اندازی این مرکز 
و تقویت فعالیت های تحقیقاتی بین رشــته ای 
سرمایه گذاری شد و امیدواریم با کمک خیرین 
یا با مشارکت سایر نهادها بتوانیم کار ساخت این 
مرکز را تا پایان امســال یا اوایل ســال آینده به 

پایان برسانیم.
رییس پژوهشــگاه رویان جهاد دانشگاهی ادامه 
داد: گذشــت زمــان تجربیات در ایــن زمینه را 
بیشــتر می کند. نگاهی که در پژوهشگاه رویان 
حاکم است این اســت که بتوانیم توانایی های 
بالقــوه ای را که در این مجموعه شــکل گرفته 
است، در قالب آزمایشــگاه های ملی به عنوان 
 واحدهای پیشــرو ارایه دهیــم و در این زمینه 

قدم های لازم برداریم.
وی با بیان اینکه این مرکز می تواند در ســطح 
ملی و در سطح کشورهای منطقه فعالیت داشته 
باشــد، افزود: در این مرکز می توان امکانات و 
تجهیــزات لازم را برای انجام امور پژوهشــی 
بین رشــته ای همچون نقشــه بــرداری مغز 
نخستی سانان و مطالعه این حیوانات فراهم کرد 
و ایــن امکانات را در اختیــار مراکز تخصصی و 

فوق تخصصی قرار داد.
مرکــز  انــدازی  راه  داد:  ادامــه  شــاهوردی 
نخستی ســانان را با حمایت ســتاد سلول های 
بنیادی و علوم شناختی و معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری شروع 
کردیــم تا بتوانیم یک فضای ملی را برای انجام 
آزمایــش ها روی این حیوانــات فراهم کرده و 
شرایطی ایجاد کنیم که بتوانیم افراد را از سراسر 
کشــور و از کشــورهای منطقه در بحث علوم 

اعصاب و غیره پذیرش کنیم.
وی افزود: شــروع کار این مرکز در زمینه انجام 
فعالیت های پژوهشــی و کارآزمایی های پیش 
بالینــی و بالینی خواهــد بــود و در ادامه افراد 
برای درمان بیماری ها از سراســر کشور و حتی 

کشورهای منطقه پذیرش خواهند شد.
رییس پژوهشــگاه رویان اظهار داشت: در واقع 
با راه اندازی ایــن مرکز علاوه بر اینکه فضایی 
بــرای تحقیــق و مطالعه محققان و پزشــکان 
محقق کشور فراهم می شود، تلاش می کنیم تا 

هزینه های پژوهش را نیز کاهش دهیم.
شاهوردی در مورد فعالیت سایر کشورها در این 
زمینه نیز گفت: در کشــور چین نیز نمونه ای از 
ایــن مرکز با تعداد زیادی حیــوان و مدل های 
آزمایشگاهی راه اندازی شده است. در کشورهای 
اروپایی نیز نمونه این زیرســاخت ها ایجاد شده 
اســت. وی ابراز امیدواری کرد که در کشور ما 
نیز زیرساخت های لازم برای انجام این اقدامات 
بین رشته ای در مورد بیماری های مختلف مانند 
پارکینسون و برخی از بیماری هایی تا با کاشت 
شــیت هایی در ناحیه خاصی از مغز افراد بتوان 

مشکلات عصبی را کنترل کرد.
وی گفت: ابتدا این شیت ها روی نمونه حیوانی 
استفاده می شود و اگر پاسخ مثبت بود، همانطور 
که مشــابه آن در کشورهای دیگر انجام شده و 
توانسته اند محصول آن را ارایه دهند، بتوانیم در 

نمونه های انسانی نیز از آن استفاده کنیم. 

 ماده »نانو کلوئید طلا« 
در شرکت دانش بنیان 

دانشگاه امیرکبیر تولید شد 

ماده »نانو کلوئید طلا« برای نخستین بار در کشور تولید 
و در سازمان غذا و دارو به نام شرکت دانش بنیان فناوری 
سلامت تدبیر)شتابدهنده فست( دانشگاه صنعتی امیرکبیر 

ثبت شد.
به گزارش گروه علــم و آموزش ایرنا، رییس هیات مدیره 
شتاب دهنده فست وابسته به پژوهشکده فناوری سلامت 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر با اعلام این خبر اظهار داشت: 
تحقیقــات و پژوهش های اولیه برای تولیــد نانو کلوئید 
طلا یــا نانو ذره طلا در پژوهشــکده فناوری ســلامت 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر انجام و ســپس در شتابدهنده 
فست تجاری شده اســت. مصطفی بهمن آبادی با اشاره 
بــه ویژگی هــای منحصربه فــرد نانو کلوئیــد طلا بیان 
کرد: اســتفاده از این ماده موثره، علاوه بر اســتفاده در 
صنعت آرایشــی و بهداشتی، در تشخیص و درمان برخی 
بیماری ها نظیر بیماری های گوارشــی، مفصلی، آرتریت و 
غیره نیز استفاده می شود. محصولات مختلفی از این نانو 
ذره طلا تولید می شــود که یکی از مصارف آن کرم های 
بهداشــتی و آرایشی است که موفق به تولید آنها شده ایم. 
وی تاکید کرد: این محصول تاییدیه ستاد نانو در معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری را 
دارد و در ســامانه ســازمان غذا و دارو ثبت شــده است. 
معاون پژوهشــکده فناوری ســلامت دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیر افزود: این نخســتین بار اســت که در ایران از 
فناوری نانو کلوئید طلا در حوزه سلامت و زیبایی استفاده 
می شــود، هر چند مشابه این کار در دنیا انجام شده است 
ولی فناوری بکار گرفته شــده در این طرح در سطح دنیا 

کاملًا نو و جدید است.
بهمن آبــادی در پایــان گفت: تلاش داریــم با همکاری 
فناوران ضمــن تولید محصولات فناورانــه نوین بر پایه 
نانوکلوئید طلا، با اخذ مجوز از ســازمان غذا و دارو، آن ها 

را وارد شبکه سلامت کشور کنیم.
طــلای کلوئیدی یــک کلوئید از نانــوذرات طلا در یک 
مایــع، معمولًا آب اســت. کلوئید معمــولا به رنگ قرمز 
شــدید )برای ذرات کروی کمتــر از ۱۰۰ نانومتر( یا آبی 

یا بنفش )برای ذرات کروی بزرگتر یا نانومیله( است.
با توجــه به خصوصیات نــوری، الکترونیــک و خواص 
شــناختی مولکولی، نانوذرات طلا موضوع تحقیقات قابل 
توجهی هســتند که بسیاری از آنها در زمینه های متنوعی 
از جمله میکروسکوپ الکترونی، الکترونیک، فناوری نانو، 

علم مواد و زیست پزشکی کاربرد دارند.

موشک »ولکان قنطورس«
 سفر قمری خود را آغاز کرد

موشــک »ولکان قنطورس« که حامــل فرودگر قمری 
»پرگرین« بود، با موفقیت به سوی ماه پرتاب شد.

 Vulcan(»به گزارش ایسنا، موشک »ولکان قنطورس
و  پرتــاب  »ائتــلاف  شــرکت   )Centaur
 راه انــدازی«)ULA( در اولیــن پــرواز خــود بــه نام 
»Cert-۱« از »پایگاه نیروی فضایی کیپ کاناورال« در 

فلوریدا به فضا پرتاب شد.
به نقل از اسپیس، ولکان قنطورس در ساعت ۲:۱۸ بامداد 
به وقت منطقه زمانی شــرقی پرتاب شد. دو تقویت کننده 
-BE« موشــک ســوخت جامد و دو موتور مرحله اول

 ،)Blue Origin(»4« ساخت شــرکت »بلو اوریجین
موشــک را با نیــروی رانش نزدیک بــه دو میلیون پوند 
به ســوی آســمان پرتاب کردند. در بالای این موشک، 
شــرکت   )Peregrine(»پرگریــن« قمــری  فرودگر 
»اســتروبیوتیک«)Astrobotic( قرار داشــت که ۲۰ 
محموله گوناگــون از جمله پنج محموله علمی ناســا را 

حمل می کند.
هنگامی که موشــک ۶۲ متری از بالای برج پرتاب خود 
برخاست و در آسمان تاریک فلوریدا ناپدید شد، دنباله ای 
از دود را به دنبال خود باقی گذاشت. حدود دو دقیقه پس 
از پرتاب، تقویت کننده ها با موفقیت از مرحله اول موشک 

جدا شدند که به صعود در جو زمین ادامه داد.
مرحلــه اول ولکان قنطورس حدود پنج دقیقه پس از بلند 
شــدن، موتورهای خود را خاموش کرد و از مرحله بالایی 
جدا شد. حدود ۵۰.۵ دقیقه پس از پرتاب، محموله اصلی 
موشــک که فرودگــر قمری پرگرین بــود، برای حرکت 

کردن به سمت ماه رها شد.
»تــوری برونو«)Tory Bruno( رئیــس و مدیرعامل 
شــرکت ائتلاف پرتــاب و راه انــدازی پس از اســتقرار 
موفقیت آمیز پرگرین گفت: من بســیار هیجان زده هستم 
و نمی توانــم بگویــم هیجان من چقدر اســت. این یک 

ماموریت بسیار زیبا برای بازگشت به ماه است.

  خبر    تازه های علم

شماره  ۴۳۳۴
چهار شنبه 
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اولین عکسی که فرودگر قمری »پرگرین« در مسیر رسیدن به ماه 
گرفته اســت، سرنخی را در مورد مشــکل پیش آمده پس از پرتاب 

آن ارائه می دهد.
به گزارش ایسنا، فرودگر قمری »پرگرین«)Peregrine( شرکت 
»اســتروبیوتیک«)Astrobotic( اولین عکس خــود را در مرز 
نهایی فضا گرفته اســت و این عکس، سرنخی را در مورد مشکلی 

ارائه می دهد که پس از پرتاب برای آن رخ داد. 
به نقل از اسپیس، پرگرین در اولین ماموریت موشک جدید »ولکان 
قنطــورس«)Vulcan Centaur( شــرکت »ائتلاف پرتاب و 

راه اندازی«)ULA( به پرواز درآمد.
این پرتاب تاریخ ساز به خوبی انجام گرفت اما پرگرین مدت کوتاهی 

پس از جدا شدن از مرحله بالایی موشک با مشکل روبه رو شد.
فرودگر نتوانست جهت گیری مناسبی را برای رویارویی با خورشید 
به منظور شــارژ کردن پنل های خورشــیدی خود داشته باشد. به 
عقیده شرکت اســتروبیوتیک، این مشکل ناشی از یک ناهنجاری 
در سیستم سوخت پرگرین اســت. این فرضیه با اولین عکسی که 

پرگرین در فضا گرفت، تقویت شد.
اســتروبیوتیک این عکس را در حســاب ایکس خود پست کرد و 

در شــرح آن نوشت: دوربین مورد اســتفاده در این عکس، »عایق 
چندلایــه«)MLI( را در پس زمینه نشــان می دهــد. اختلال در 
عایق چندلایه، اولین ســرنخ بصری است که با داده های تله متری 
ما هم ســو می شــود و یک ناهنجاری را در سیستم سوخت نشان 
می دهد. هدف از پرتاب پرگریــن این بود که اولین فرود روی ماه 
توسط یک فضاپیمای خصوصی انجام شود. این نقطه عطف برای 
روز ۲۳ فوریــه یا حدود آن مورد نظر قرار گرفته اســت اما به نظر 

نمی رسد که این هدف محقق شود. 

این ناهنجاری به از دست رفتن بحرانی سوخت منجر شده و شرکت 
استروبیوتیک اکنون در حال بررسی سناریوهای جایگزین ماموریت 
اســت. با وجود این، یک خبر خوب وجود دارد. اســتروبیوتیک در 
همان پست ایکس نوشت: گروه ماموریت موفق شده است تا باتری 
فرودگر را به طور کامل شــارژ کند و مــا از نیروی کنونی پرگرین 
برای انجام دادن هرچه بیشــتر عملیات محموله و فضاپیما استفاده 

می کنیم.
پرگرین روز دوشــنبه به عنوان بخشــی از برنامه »خدمات تجاری 
باربری به ماه«)CLPS( ناســا پرواز کرد کــه ترتیبی داد تا پنج 

محموله علمی آژانس در فرودگر قرار بگیرند.
ایــن اولین پرتاب برای برنامه خدمات تجــاری باربری به ماه بود 
که هدف آن پیشــرفت پژوهش های قمــری پیش از بازدید خدمه 
از مــاه در برنامــه »آرتمیــس«)Artemis( ناســا در اواخر این 
دهه اســت. ماموریت بعدی برنامه خدمات تجاری باربری به ماه، 
برای ماه آینده در نظر گرفته شــده که در آن قرار اســت فرودگر 
 Intuitive(»مشینز »اینتوئتیو  شرکت   )Nova-C(»نوا-سی«
Machines( بر فراز موشک »فالکون 9« )Falcon 9( شرکت 

»اسپیس ایکس«)SpaceX( بلند شود.

اولین عکس فرودگر قمری »پرگرین« در سفر به ماه منتشر شد

ناســا در پاســخ به اعتراض رئیس »ملت ناواهــو« مبنی بر این 
که پرتاب فرودگر قمــری »پرگرین« به هتک حرمت ماه منجر 
می شود، خاطرنشان کرد که این ماموریت یک تلاش خصوصی 
و تجاری به شــمار می رود و ناسا صرفا برای انتقال محموله های 

علمی خود به ماه قرارداد بسته است.
به گزارش ایسنا، شرکت »ائتلاف پرتاب و راه اندازی«)ULA( و 
شرکت »استروبیوتیک«)Astrobotic( در آستانه تاریخ سازی 
هســتند. یک موشــک »ائتلاف پرتاب و راه اندازی« روز هشتم 
ژانویه، فرودگر »پرگرین«)Peregrine( را به سوی ماه خواهد 
فرستاد. اگر پرگرین با موفقیت فرود بیاید، اولین فرودگر خصوصی 
خواهد بود که تاکنون به سطح ماه می رسد. این ماموریت، قدرت 
 )Vulcan Centaur(»اولین موشک جدید »ولکان قنطورس

شرکت ائتلاف پرتاب و راه اندازی را نشان خواهد داد.
به نقل از اسپیس، همراهان پرگرین طیف گسترده ای از تجهیزات 
علمی هستند که توسط ناسا ساخته شده اند و راه را برای اکتشافات 
 )Artemis(»آینده ماه به عنوان بخشــی از برنامــه »آرتمیس
آژانــس هموار می کنند امــا مجموعــه ای از DNA و بقایای 
انســانی نیز در این مأموریت حضور دارند که توســط دو شرکت 
 Elysium(»و »الیزیوم اســپیس )Celestis(»سلســتیس«
Space( ارائه می شوند. سلستیس یکی از محموله های یادبود خود 
را در ماموریت »انترپرایز«)Enterprise( به مرز نهایی اعماق 
 )Tranquility(»فضا خواهد فرستاد اما محموله »ترنکوئیلیتی
آن بــا فرودگر پرگرین به ماه خواهد رفت. الیزیوم اســپیس نیز 

محموله خود را با پرگرین روی ماه قرار خواهد داد.
 Navajo(»رئیس »ملت ناواهو )Buu Nygren(»بو نایگرن«
Nation( در واکنش به این ماموریت، اعتراض رســمی خود را 
به ناســا و »وزارت ترابری آمریکا«)USDOT( نسبت به آنچه 
که او آن را هتک حرمت می نامد، اعلام کرده اســت. نایگرن در 

نامه ای به تاریخ ۲۱ دســامبر نوشــت: بسیار مهم است که تاکید 
کنیــم ماه در بســیاری از فرهنگ های بومــی از جمله فرهنگ 
ما، جایگاه مقدســی دارد. عمل رســوب بقایای انســانی و مواد 
دورریختنی در ماه به منزله هتک حرمت این فضای مقدس است.

نایگرن از ناســا خواسته است که این ماموریت را تا زمانی که به 
اعتراضات ملت ناواهو رسیدگی شود، به تعویق بیاندازد.

در یــک جلســه توجیهی پیش از پرتــاب، نمایندگان ناســا به 
صحبت کــردن در مورد محموله های حاوی بقایای انســانی در 
این ماموریت پرداختند و خاطرنشان کردند که این ماموریت یک 
تلاش خصوصی و تجاری به شــمار می رود و ناســا صرفا برای 
انتقال محموله های علمی خود به ماه قرارداد بسته است. »کریس 
کولبــرت«)Chris Culbert( مدیــر »برنامه خدمات تجاری 
باربری به ماه«)CLPS( در »مرکز فضایی جانسون« ناسا گفت: 
ما چارچوبی نداریم که براساس آن بگوییم چه چیزهایی می توانند 
پــرواز کنند و چه چیزهایی نمی توانند. فرآیند تایید ماموریت های 

تجاری، از طریق ناسا انجام نمی شود. 

وی افزود: شــرکت های خصوصی که محموله هــا را به عنوان 
بخشــی از برنامه خدمــات تجاری باربری به ماه می فرســتند، 
مجبور نیســتند آن محموله ها را پیش از پرتاب پاکســازی کنند. 
بنابراین، این ماموریت ها در واقع ماموریت های تجاری هســتند 
و این که چه چیزی فروخته شــود، به آنها بستگی دارد. »جوئل 
کرنــز«)Joel Kearns( معــاون بخش اکتشــاف در »اداره 
 )Science Mission Directorate(»علمــی ماموریت 
ناســا اذعان داشــت که این ماموریت های تجاری می توانند به 
شــکل گیری بحث های بیشــتری منجر شــوند. کرنز گفت: با 
شــکل گیری فرصت های جدید و روش های جدید کسب وکار، ما 
می دانیم برخی از محموله های تجاری که متعلق به ناسا نیستند، 
می توانند باعث نگرانی برخی از جوامع شوند و این جوامع ممکن 

است درک نکنند که چنین ماموریت هایی تجاری هستند.
کرنز خاطرنشــان کرد که برخی از این محموله های تجاری حتی 
می توانند برای مواردی مانند تبلیغات استفاده شوند و این ممکن 
اســت اعتراض عمومی بیشتری را به همراه داشته باشد. با وجود 
این، کرنز معتقد اســت که این ماموریت های اولیه به ناسا و سایر 
آژانس ها امکان می دهند تا درباره نحوه تنظیم کردن دسترســی 
بــه ماه در آینده بیشــتر بیاموزند. وی افزود: مــا از طریق اولین 
فرودها و فرودهای بعدی، در مورد همه مشکلات یا نگرانی های 
گوناگونی که به خاطر آنها ایجاد می شــوند، یاد خواهیم گرفت و 
من مطمئن هستم که با گذشت زمان، تغییراتی در نحوه نگرش 
ما به این موضوع یا اینکه چگونه صنعت ممکن است استانداردها 
و دستورالعمل هایی را در مورد نحوه ادامه آنها تنظیم کند، ایجاد 
خواهد شد. نمایندگان ناسا در این جلسه توجیهی گفتند که دولت 
آمریــکا یک گروه بین  ســازمانی را برای بررســی اعتراضات و 

درخواست تأخیر ملت ناواهو تشکیل داده است.

پاسخ ناسا به اعتراض رئیس »ملت ناواهو«

رییس مرکز تحقیقات ســازمان پزشکی قانونی 
کشــور گفت: الکل سنج تنفسی مرکز تحقیقات 
این ســازمان پــس از ۶ مــاه کار تحقیقاتی و 
کارشناســی توســط نخبگان جــوان این مرکز 

طراحی و ثبت اختراع شد.
به گزارش ایرنا از سازمان پزشکی قانونی کشور، 
دکتر محســن صابری روز دوشــنبه در این باره 
اظهار داشت: ســاخت و بومی سازی الکل سنج 
تنفســی که یکی از محصولات مورد استفاده در 
مراکز معاینات ســازمان پزشــکی قانونی کشور 
است، از اواخر ســال گذشته آغاز شد و محققان 
جوان این مرکز موفق به تولید این دستگاه ظرف 
مدتی حدود ۶ ماه شــدند. وی تصریح کرد: پس 
از تولید محصــول اولیه، تلاش های جدی برای 
ارتقای هرچه بیشتر آن در دستور کار قرار گرفت 
که در نتیجه این تلاش ها موفق به تولید نمونه 
الکل ســنج تنفســی قابل رقابت با نمونه های 
خارجی و با ثبت کمی میــزان الکل مصرفی با 

دقت بالا شدیم.
رییس مرکز تحقیقات پزشکی قانونی ادامه داد: 
ساخت و تولید تجهیزات و دستگاه های مورد نیاز 
ســازمان پزشکی قانونی علاوه بر تقویت روحیه 
خودباوری، صرفه جویــی ارزی قابل توجهی را 
نیز به همراه دارد به نحوی که بر اســاس برآورد 
صورت گرفته هزینه صرف شــده برای ساخت 

الکل سنج داخلی یک دوم نمونه خارجی است.
الکل سنج تنفسی مرکز تحقیقات علاوه 
بر پزشکی قانونی، برای پلیس نیز قابل 

استفاده است
وی با تأکید بر اینکه الکل ســنج تنفسی مرکز 
تحقیقات علاوه بر پزشــکی قانونی، برای پلیس 
نیز قابل استفاده است، گفت: پس از ثبت اختراع 
این محصول که به تازگی انجام شده اســت، با 
دریافت سایر اســتانداردها و طی برخی مراحل 
تکمیلی تســت، این محصــول قابلیت تجاری 
ســازی و تولید انبوه را خواهد داشت و می تواند 

در مراکز پزشکی قانونی و نیز پلیس راهور مورد 
استفاده قرار گیرد.

صابری با یادآوری اینکه بومی ســازی تجهیزات 
مورد نیاز پزشکی قانونی یکی از برنامه های اصلی 
مرکز تحقیقات اســت، گفت: مرکز تحقیقات با 
همت و پشتکار نخبگان و محققان جوان خود و 
با اتکا به روحیه خودباوری، ساخت و بومی سازی 
تجهیــزات مورد نیاز پزشــکی قانونی را به طور 
جدی در دستور کار خود قرار داده و در سال های 
اخیر موفق به ساخت و تولید برخی تجهیزات و 
مواد مصرفی پزشــکی قانونی به ویژه در حوزه 

آزمایشگاهی شده است.
رییس مرکز تحقیقات پزشکی قانونی یادآور شد: 
جهاد بومی سازی و ســاخت و تولید تجهیزات 
مورد نیاز پزشکی قانونی تا رسیدن به خودکفایی 
کامل در محصولات مورد نیاز ســازمان پزشکی 
قانونی کشور ادامه خواهد یافت. با توجه به ابعاد 
گوناگــون و نوپا بودن علوم مرتبط با پزشــکی 
قانونی، پیشنهاد ایجاد تشکیلات علمی با هدف 
پژوهش در زمینه علوم پزشــکی قانونی در سال 
۱۳۸۵ مطرح شــد و با پیگیری مجدانه معاونت 
پژوهشی سازمان پزشــکی قانونی کشور، مرکز 
تحقیقات پزشــکی قانونی بــا دریافت موافقت 
اصولی در سال ۱۳۸۷ راه اندازی گردید و با شماره 
ثبت 4۱۲۷۷ در ســال ۱۳9۵ تأسیس شد. مرکز 
تحقیقات پزشکی قانونی تشکیلاتی پژوهشی و 
آموزشی است که با هدف انجام پروژه های پایه و 
کاربردی در حوزه پزشکی قانونی، زیرنظر سازمان 
پزشــکی قانونی کشور فعالیت می کند که اینک 
پس از گذشــت حدود دو دهــه از آغاز فعالیت و 
با طی فراز و نشــیب های فراوان در مسیر انجام 
فعالیت های پژوهشــی و آموزشــی، این مرکز 
توانسته تا در راه نیل به اهداف و رسالت های خود 

گام مهمی بردارد و نقش خود را در اعتلای نظام 
پژوهشی کشور به اثبات برساند.

مرکز تحقیقات پزشــکی قانونی به عنوان یکی 
از مراکــز تحقیقاتی منحصر بــه فرد چه از نظر 
زمینه های پژوهشــی و چه از نظــر همگرایی 
بین رشــته ای و تنها مرکز تحقیقاتی در کشــور 
با زمینه پژوهش و آمــوزش در علوم قانونی، با 
انتشار کتاب، چاپ و ارائه مقاله در مجلات معتبر 
داخلی و خارجی و کنفرانس های علمی کشوری 
و بین المللی، حمایت از ثبت و تولید محصولات 
دانش بنیان پژوهشگران و محققان جوان کشور، 
نشســت های  آموزشــی،  کارگاه های  برگزاری 
هم اندیشــی، برگزاری و همــکاری در برگزاری 
همایش های کشوری و بین المللی متعدد، انعقاد 
تفاهم نامه های همکاری با سایر مراکز تحقیقاتی 
و دانشگاه ها، همکاری پژوهشی با استان ها و … 
قدم بزرگ و مهمی را در راه توســعه پژوهش و 

ارتقا سطح علمی کشور برداشته است.
توســعه و به کارگیری دانش بشــری در زمینه 
علوم پزشــکی قانونی، انجام پژوهش های پایه 
و کاربــردی در زمینه علوم پزشــکی قانونی در 
جهت اصلاح نظام خدمات رسانی پزشکی قانونی 
و خدمات قضایی، جمع آوری، تنظیم و طبقه بندی 
اسناد، مقالات و مدارک مربوطه و انتشار نشریات 
علمی، اطلاعاتی و آماری در زمینه علوم پزشکی، 
تربیت نیروی انســانی محقق و ارایه آموزش در 
ســطوح مختلف علمی در زمینه پزشکی قانونی 
و ترغیت، تشویق و بکارگیری محققان از جمله 
اهداف این مرکز اســت. اکنون، مرکز تحقیقات 
پزشــکی قانونــی دارای ۵ گــروه تخصصی با 
نام هــای گروه پزشــکی قانونــی بالینی، علوم 
تشریح، آزمایشــگاه قانونی، علوم پایه و فناوری 

و آسیب های اجتماعی است.

الکل سنج تنفسی ثبت اختراع شد

مرکز توسعه فناوری های راهبردی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش  بنیان ریاست جمهوری به پروژه های تحقیقاتی دارای همکار 
خارجی در حوزه فناوری های راهبــردی پژوهانه )گرنت( ۱۰ هزار 

دلاری می دهد.
به گزارش گــروه علم و آموزش ایرنا، مرکز توســعه فناوری های 
راهبــردی معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در حاشــیه برگزاری نهمین نشست تبادل تجربیات علم 
و فناوری و پنجمین آیین اعطای جایزه مصطفی )ص( که مهرماه 
گذشــته در اصفهان برگزار شــد، با هدف تعامل بیشــتر و تقویت 
همکاری بین دانشــمندان و فعالان علم، فناوری و نوآوری، تثبیت 
مشارکت های بین موسسات ایرانی و سازمان های تاثیرگذار جهان 

و کمک به پیشــرفت علم و فناوری در کشورهای مشارکت کننده، 
هفت کمــک هزینه برای پروژه های تحقیقاتی مشــترک در نظر 
گرفت. حوزه های فناوری های زیستی، اطلاعات و ارتباطات، اپتیک 
و کوانتوم، مواد و ساخت پیشرفته، نانو و میکرو، پزشکی بازساختی 
و سلول های بنیادی و علوم شــناختی بین محققان ایرانی و سایر 

کشورها هفت حوزه ای هستند که پژوهانه به آنها اعطا می شود.
براساس اعلام بنیاد ملی علم ایران، علاقمندان می توانند به منظور 
آشنایی با موضوع ها گرنت ها و مشارکت در این طرح، کسب اطلاعات 
 بیشــتر و ارســال پروپوزال به وبگاه مرکز تعالی ابن سینا به آدرس
https://isf-bmn.ir/ace/en/bilateral-research-

collaboration مراجعه کنند.

اعطای پژوهانه ۱۰ هزار دلاری به پروژه های تحقیقاتی دارای همکار خارجی
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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آمار مبتلایان اوتیسم در کشور، خدمات ویژه بیمه ای به این 
بیماران، بازنگری در بسته خدمتی بزرگسالان طیف اوتیسم و 
افزایش سن پوشش خدمات به 12 سال، گسترش غربالگری 
و شناســایی این بیماری و ...از جمله مباحثی بود که نشست 

خبری »مسیر امید هم خواهی اوتیسم« تشریح شد.
 به گزارش سلامت نیوز به نقل از ایسنا، سعیده صالح غفاری 
- مدیرعامل انجمن اوتیســم در نشست خبری »مسیر امید 
هم خواهی اوتیسم« که در محل انجمن اوتیسم برگزار شد با 
اشاره به جلســه مدتی قبل این انجمن با معاون اول ریاست 
جمهوری، گفت: مســیر مطالبه گری اوتیسم یک یا دو ساله 
نیست و بالغ بر شش سال است که حداقل 23 سازمان در این 

زمینه آگاه می شوند.
وی گفت: آمار اوتیسم در ایران یک تولد به ازای هر 150 تولد 
است و اوتیســم پیچیده ترین اختلال دوران رشدی_تکاملی 
است و درمان و توانبخشی آن هزینه های زیادی به خانواده ها 
تحمیل می کند و در بزرگسالی این فشارها افزایش بیشتری 
هم می یابند. وی افزود: خلاءهای زیادی داشتیم که تا بخشی 
در رفع آنها پیش رفتیم. پس از جلسه با معاونت اول ریاست 
جمهوری تلاش کردیم خدمات خود را تسهیل کرده و عمق 
بخشــیم. ما کلمه مطالبه گری را به همخواهی تبدیل کردیم 
تا ســایر ســازمان ها هم کنار ما آیند. فکر می کنم مهم ترین 
دستاورد جلسه با آقای دکتر مخبر آگاهی بیشتر مردم نسبت 

به این اختلال شد.
او تاکید کرد: کارهای نیمــه  تمامی وجود دارد که امیدواریم 
تمام شود. بعد از جلسه کارگروهی با نظارت مستقیم معاونت 
اول ریاست جمهوری تشکیل شد و جلسات حضوری و تلفنی 

داشتیم تا مطالبات پیگیری شود.
در ادامه این مراسم دکتر محمدمهدی ناصحی_ مدیرعامل 
سازمان بیمه ســلامت ایران، گفت: ورود دکتر مخبر به این 
بحث سبب گشــایش در مباحث این بیماری شد. کسی که 
بچه اوتیســمی دارد باید زندگی عادی را فراموش کند؛ چون 
مبتلایــان زندگی متفاوتی دارند و از نظر اقتصادی، اجتماعی 
و... تحت تاثیر هستند. باید فضای مناسب فرهنگی و آموزشی 
برای این عزیزان در نظر گرفته شود تا زندگی مناسبی داشته 
باشند. وی افزود: برای اولین بار در شورای عالی بیمه مصوب 
شد که بتونیم تعرفه خصوصی خدمات افراد طیف اوتیسم را 
هم پرداخت کنیم که خود نوعی سنت شکنی بود. طی دو ماه 
گذشته جلســات متعددی هم برگزار شد تا ارتباط سامانه ها 
برقرار شود و دوســتان IT تامین اجتماعی بر انجام این کار 

مصمم هستند.
او تاکید کرد: یکی از نقاطی که صندوق بیماری های خاص و 

صعب العلاج باید به درستی خدمت رسانی کند همین بخش 
اســت و باید دغدغــه خدمات و هزینه هــا را از این بیماران 

بگیریم.
به گفته وی، در بخش دولتی 100 درصد هزینه های بیماران 
طیف اوتیسم و در بخش خصوصی 80 درصد هزینه ها بسته 

به مالکیت پرداخت می شود.
وی افزود: 9هزار بیمار اوتیســمی در سامانه های ما نشان دار 
شدند و تاکنون 8 هزار بار خدمت دریافت کرده اند. سن پوشش 
خدمات هم به 12 سال افزایش یافته است و امیدواریم در این 
زمینه بیشتر اطلاع رسانی شود و سازمان های مختلف باید در 
این زمینه پای کار آیند. تاکید ما این است که افراد در مراکز 

طرف قرارداد با بیمه ها، خدمات مناسبی دریافت کنند.
در ادامه این مراسم میرهاشم موسوی _ مدیرعامل سازمان 
تامیــن اجتماعی، گفت: وظیفه ما بودن در کنار مردم اســت 
و امیدواریــم به نقطه ای برســیم که بیمار جــز رنج بیماری 
رنج دیگری تحمل نکند. وی افزود: انصافا انجمن اوتیســم 
بســیار پیگیر و دغدغه مند اســت و دکتر مخبر هم از داخل 
همان جلسه ای که با افراد طیف اوتیسم داشتند دستور دادند 

هرکاری می توانیم برای این افراد انجام دهیم.
او تاکید کرد: بحث پوشش خدمات افراد طیف اوتیسم از سال 
1400 به شــکل جدی در شــورای عالی بیمه مطرح شد و 
برای اولین بار بخشــی از خدمات این عزیزان تحت پوشش 
بیمه رفت و از همان سال همه در حال تسهیل گری و عمق 
بخشی خدمات هستند که نمونه آن خدمات توانبخشی است.

موسوی ادامه داد: حدود 50 درصد جامعه تحت پوشش بیمه 
درمان تامین اجتماعی هســتند و به همین نسبت را در افراد 
طیف اوتیسم نیز شاهد هســتیم و به شکل الکترونیک این 
بیماران را نشان دار کردیم و تعرفه های دولتی برایشان برقرار 
کردیــم و 80 درصد تعرفه بخــش خصوصی را نیز از طریق 

صندوق صعب العلاج پرداخت می کنیم.
وی افزود: یک مشــکل این اســت که بخشی از مراکز ارائه 
دهنده خدمات اوتیســم فاقد کد سیام هستند و باید این کد 
را بگیرنــد تا بتوان بــا آنها قرارداد بســت و خدماتی که به 
افراد طیف اوتیســم می دهند را پوشش و افزایش داد. بستر 
الکترونیک خدمات دارویی هم در تامین اجتماعی به شــکل 
100 درصد فراهم است و بستر خدمات توانبخشی هم آماده 
شده است و الان اعلام می کنیم که آمادگی برای وصل شدن 

به سامانه بیمه سلامت را داریم.
در ادامه این نشست دکتر سیدحمید جمال الدینی _ سرپرست 
معاونت حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشــت، گفت: ما به 
عنوان تولیت نظام ســلامت ســعی کردیم در همه ابعاد این 

حوزه چه در شورای عالی بیمه و چه در صندوق صعب العلاج 
و اعتبار سنجی ها در کنار بیماران باشیم.

وی افزود: با همکاری انجمن اوتیسم شناسایی و غربالگری 
بیماری در حال گسترش است. خوشبختانه بسته خدمتی به 
ســن 12 ســال ارتقا یافت و امیدواریم بسته ای برای سنین 

بالاتر از 12 سال هم تدوین شود.
وی تاکیــد کــرد: همچنین به صورت خاص بــه دنبال این 
هستیم که ســند ملی اوتیسم را در شــورای عالی سلامت 
و امنیت غذایی طرح موضوع کنیم. اگر بیمارســتان هایی را 
بتوانیم دوستدار اوتیسم معرفی کنیم به عنوان سنجه تشویقی 

در اعتبار بخشی بیمارستان ها در نظر خواهیم گرفت.
در ادامه این مراسم دکتر معصومه هداوندخانی _ رئیس اداره 
بیماران خاص وزارت بهداشــت نیز گفت: درخصوص بسته 
خدمتی بزرگســالی خدمات طیف اوتیســم بر اساس ابلاغ 
اســاس نامه صندوق بیماری های خــاص و صعب  العلاج به 
جهــت محافظت مالی از بیماری های خاص بســته ها مورد 
بازنگری قرار گرفت و در ســال جدید بســته بزرگسالی این 
افراد تدوین شد که شامل ویزیت، مشاوره، خدمات توانبخشی، 
ارزیابی حســی حرکتی، مداخلات مبتنی بر خانواده،   پروتز و 
شنوایی، خدمات بستری و دندانپزشکی و... است. ان شاءالله در 
سال آتی این بسته اوتیسم بالاتر از 12 سال هم در دستور کار 
بیمه ها قرار خواهد گرفت. وی با تاکید بر اهمیت غربالگری 
افراد طیف اوتیســم، تصریح کرد: در این زمینه نیاز است که 
حتی در زیر 3 سال این اختلال شناسایی شود که بتوان کمک 

حمایتی بهتری به آنها ارائه کرد.
در ادامه این نشست سرهنگ محمدی _ معاون فاوای پلیس 
پیشــگیری فراجا، گفت: کلانتری های ما روزانه و شبانه در 
حال گشت زنی در حوزه استحفاظی خود هستند و در خیلی از 
موارد با افراد طیف اوتیسم و یا مبتلا به آلزایمر مواجه می شوند 
که آنها را به کلانتری ارجاع می دهند اما شــناختی ندارند که 
آیا فرد بیمار است یا متهم؛ بنابراین مهم است که کار آموزش 

به آنها انجام شود. 

در نشست »مسیر امید هم خواهی اوتیسم« تشریح شد

یک مبتلا به اوتیسم به ازای هر 15۰تولد در کشور 

قوت غالب مردم ایران نان اســت و این در 
حالی اســت که کیفیت نان های مصرفی در 
کشــور، هنوز آن طور که باید، نتوانسته اند 
انتظارات متخصصین تغذیه را برای دسترسی 

به نان سالم و کامل، برآورده سازند.
به گزارش خبرنگار مهر، تقریباً مصرف سرانه 
نان به ازای هر ســال 1۷0 کیلوگرم است و 
تزریــق بالغ بر 150 هــزار میلیارد تومان در 
سال 1402 نشان دهنده بازار بسیار مهم نان 

در عرصه های اقتصادی است.
مشــکل جدی که در حال حاضر وجود دارد 
ضایعات بالای نان، برآورده نشــدن انتظارات 
مــور نظــر از نان های فعلــی توزیعی، بروز 
مشکلات گوارشی ناشی از مصرف نان های 
تهی از عناصر غذایی مــورد انتظار، گرایش 
بخش عمده ای از مردم به نان های ســفید، 
گره خوردن کیفیــت نان با اقتصاد نانوایی و 
کاهش سطح مهارت فعالان در حوزه پخت 

نان است.
بر همین اساس، موضوع ارتقای نان از اواخر 
ســال 1392 تا کنون در دستور کار دبیرخانه 
شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور 

قرار گرفته است.
بهبود کیفیت نان و رفع مشکلات بهداشتی 
در فرآیند تولید نان در گرو بهداشت فردی و 
محیطی، تجهیزات کار، مواد غذایی، کیفیت 
گندم اعم از داخلــی و وارداتی، آرد مصرفی 
خصوصاً از نوع گلوتن، نمک مصرفی، شیوه 
تخمیــر آرد و اجتناب از اســتفاده از جوش 

شیرین و سایر مواد غیرمجاز است.
نوع حرارت مورد استفاده برای پخت نان که 
می تواند به شکل مستقیم و غیرمستقیم باشد 
از مسائلی است که موجب می شود این ماده 

غذایی بسیار مورد توجه قرار گیرد. زیرا، 80 
درصد آهن و 50 درصد فسفر بدن از طریق 

مصرف نان تأمین می شود.
یکــی از موضوعاتــی که در ســند دانش 
بنیــان امنیت غذایی، تاکیــد ویژه ای به آن 
شده اســت، »نان کامل« و »غذای سالم« 
اســت که باید به درستی اجرا شود و تمامی 
دستگاه ها وظیفه دارند در این مورد اقدامات 

لازم را انجام دهند.
نان ســالم نانی اســت که مشــتمل بر کل 
محتویات دانه گندم از جمله مغز و ســبوس 
است که با رعایت استاندارد در نانوایی تولید 
انستیتو  رئیس  امیرمحمد مرتضویان  شــود. 
تحقیقــات صنایــع غذایی و تغذیه کشــور، 
شرایط نگهداری، نوع بســته بندی، تخمیر 
کامــل و نحوه پخت نان کامــل را از جمله 
نــکات مهم در حوزه نان کامل برشــمرد و 
اظهار داشت: شــرایط نگهداری و نوع بسته 
بندی آرد کامل متفاوت اســت و باید نسبت 

به رطوبت نفوذناپذیر باشد.
به گفته این اســتاد دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، تخمیر خوب خمیر نان کامل 
حداقل 4 ســاعت به طول می انجامد تا نان 
مطلوبی فراهم آید. همچنین طبخ نان کامل 
نیز نیاز به زمان کافی و بیشــتری نسبت به 

نان های معمولی دارد.
مرتضویان با اشــاره به تحقیقات و مطالعات 
انســتیتو تحقیقــات تغذیه در ایــن زمینه و 
تدوین پروتکل تهیه نــان کامل، افزود: هم 
اکنون با همکاری دو نانوایی در استان تهران 

این موارد در حال بررسی است.
علیرضا زالی رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی، نان را از مباحــث مهم و 

راهبردی در شــورای عالــی امنیت غذایی 
کشــور برشمرد و گفت: نان سالم می تواند از 
بسیاری از بیماری ها نظیر دیابت، کم خونی، 

سرطان و…، جلوگیری کند.
وی در عین حال افزود: نان ناســالم موجب 
کم خونی، ســندرم متابولیک، چاقی، دیابت، 
فشارخون بالا و حتی بروز برخی سرطان ها از 

جمله سرطان های دستگاه گوارش می شود.
زالی با اشــاره به اســتفاده از نان صنعتی در 
کشــور، خاطرنشــان کرد: نــان صنعتی در 
بسیاری از کشورها فرایند لازم برای رسیدن 
به نان سالم را طی کرده است که می توانیم 
از آنها الگوبرداری کرده و بومی سازی کنیم، 
زیرا به ارزان تر شــدن و افزایش کیفیت نان 

کمک می کند.
وی با اشــاره به غنی سازی نان تاکید کرد: 
تا اجرایی شــدن نان کامل در کشــور باید 
سیاست غنی سازی نان ادامه یابد و با توجه 
به کمبود اســید فولیک و آهــن در دختران 
جوان، باید از نان غنی شده به عنوان الگوی 
موقت نان سالم استفاده کنیم. البته در مورد 
نان کامل نبایــد غیر علمی و هیجانی عمل 
کنیم و باید اجازه بدهیم استفاده از نان کامل 

در فرهنگ مردم شکل گیرد.
زالی با اشــاره به تدوین پروتکل لازم برای 
تهیه نان کامل توســط انســتیتو تحقیقات 
تغذیه دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
افزود: این پروتکل باید ســاده سازی شده و 
در اختیــار نانواها برای اجــرا قرار گیرد و در 
کنار اجرای آن توسط نانوایان جهت استفاده 

از آرد کامل طراحی شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
با تاکید بر ضرورت آســیب شناسی مراحل 
مختلف فرایند تولید نان، تصریح کرد: کیفیت 
نان با توجه به همه عوامل و ابعاد باید در نظر 

گرفته شود.
زالی، طبخ نان کامل را کاری فنی برشــمرد 
که نیازمند دانش و مهارت و توانمندســازی 
اســت و آمــوزش دانش علمــی خبازی و 
توانمندسازی نانوایی ها با کمک اتحادیه ها و 
ســازمان های مردم نهاد را راهکاری در این 

زمینه عنوان کرد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
توانمندسازی نانواها برای پخت نان کامل را 
بسیار مهم برشــمرد و گفت: باید تعدادی از 
نانواها را آموزش داده و ظرفیت فنی نانوایی 
آنها را بررســی کرده تا پس از توانمندسازی 

به صورت پایلــوت فرایند طبخ نان کامل را 
اجرا کنند.

وی تاکید کرد: اگر آرد کامل وجود داشــته 
باشد اما مهارت پخت نان کامل وجود نداشته 

باشد نان خوب و مطلوبی نخواهیم داشت.
زالــی با اشــاره به اینکه در دنیــا نان بحث 
اقتصادی مهمی اســت، خاطرنشــان کرد: 
برخــی از نهادهای نظارتــی دارو و غذا در 
عرصه هــای جهانــی افزودنی هایــی نظیر 
امولسیفایرها و استارترهایی را برای افزایش 
کیفیت نان و کاهش قیمت آن پیشنهاد کرده 
اســت. به طور مثال آلفا آمیلاز، یکی از این 
افزودنی های مجاز اســت که باعث تغییر در 
گرانول های نشاسته شده و نان با کیفیت تر 

و سهل الهضم تری ایجاد می کند.
زالی، صنعت افزودنی های بهداشتی و مجاز 
به نــان را صنعتی نوین در ایران عنوان کرد 
که در جهان بسیار گســترده است و یادآور 
شــد: خاصیت چســبندگی خمیر و افزایش 

کیفیت نان با امولسیفیکاسیون شدنی است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
به چندوجهی بودن زنجیره فرایند تولید نان 
اشــاره کرد که شــامل مراحل پیچیده ای از 
کاشــت گندم )نوع خاک، ســم، آب و…(، 
بحث نگهداشــت گندم )انبار، از دست رفتن 
مــواد مغــذی در زمان انبار کــردن(، پخت 
نان، فرهنگ نگهداشــت نــان در خانواده ها 
و مســائلی از این دســت دانســت و افزود: 
اقدام غیر صحیــح در هر یک از این مراحل 
می تواند منجر به تقلیل مواد مغذی نان سالم 

و افزایش فسادپذیری آن شود.
زالی با اشــاره به ضرورت آموزش و فرهنگ 
ســازی نحوه صحیح نگهــداری نان، گفت: 
اگر آرد و نان مناســب نیز تهیه و تولید شوند 
ولی فرهنگ صحیح مصرف در جامعه وجود 
نداشته باشــد باز هم شــاهد هدررفت نان 

خواهیم بود.
وی با اشــاره به اینکه نان به ویژه نان های 
سنتی در کشــور ما به عنوان پرمصرف ترین 
ماده غذایی محسوب می شود، گفت: به طور 
متوسط نزدیک به ۷0 درصد از انرژی روزانه 
و 40 درصد از پروتئین مردم کشور از طریق 

نان تأمین می کند.
زالی اضافه کرد: ارزش تغذیه ای نان مستقیماً 
در ســلامت افراد تأثیر دارد و در صورتی که 
نان ســالم در اختیار افراد جامعه نباشــد، با 

افزایش بیماری ها مواجه خواهیم بود.

نان سالم بخوریم تا کمتر مریض شویم 

تزریق دو واکسن مهم اجباری شد
برنامه واکسیناســیون کودکان کشورمان از بهمن  ماه تغییر می کند 
و  2واکسن »پنوموکوک« و »روتاویروس« به برنامه واکسیناسیون 
کشوری اضافه می شــوند؛ واکسن هایی که بســیار مهم هستند و 
می توانند ســطح ایمنی کودکان در برابــر بیماری های باکتریایی و 

ویروسی را افزایش دهند.
 به گزارش ســلامت نیوز بــه نقل از روزنامه همشــهری، این در 
حالی است که خانواده ها تاکنون برای تزریق این واکسن ها به دلیل 
برخی کمبودها با مشــکلاتی مواجه می شدند که گاهی قیمت  این 
واکســن ها را نجومی هم می کرد، چیزی حدود یک میلیون تومان 

برای پنوموکوک و 15میلیون تومان برای روتاویروس.
امــا از ماه آینده این دو واکســن به  صورت اجبــاری و رایگان به 
کودکان تزریق خواهد شد و تامین آن هم بر عهده وزارت بهداشت 
است،واکســن هایی کــه در حال حاضــر وارد می شــود اما بهرام 
 عین اللهی، وزیر بهداشت شهریور امسال اعلام کرد که هر دوی این 
واکســن ها از سوی مؤسسه تحقیقاتی انستیتو پاستور تولید و تا دهه 
فجر امســال رونمایی خواهد شد تا نســخه ایرانی آن هم در اختیار 

خانواده ها قرار بگیرد.
چرا پنوموکوک و روتاویروس خطرناکند؟

پنوموکوک که بین عامه مردم به ذات الریه شــناخته می شود، یک 
بیماری باکتریایی اســت که عامل بروز آن، 13سویه باکتری است 
و اغلب کودکان زیر 5ســال را درگیر می کند، طبق گفته مسئولان 
کشــور، 20 تا 30درصد مبتلایان به ایــن بیماری در دنیا جان خود 
را از دســت می دهند که بیش از یک میلیون نفــر از آنها کودکان 
زیر 5ســال هســتند. این بیماری تا اندازه ای مهم است که سازمان 
بهداشت جهانی 12نوامبر )21 آبان( را به  عنوان روز جهانی پنومونی 
نام گذاری کرده  اســت. علائم خفیف این بیماری اغلب شبیه علائم 
آنفلوآنزاســت؛ اما طولانی تر. پنوموکوک ممکن است باعث عفونت 
گوش داخلی، ســینوس ها، ریه، خون و مغز شــود.روتاویروس هم 
یک ویروس بســیار مسری است که بیشــتر کودکان و مخصوصا 
کودکان زیر 5ســال را درگیر می کند و مهم ترین علائم آن اسهال 
آبکی طولانی، تب، استفراغ و گاهی شکم درد است. سالانه بیش از 
500هزار کودک زیر 5ســال در دنیا بر اثر ابتلا به این بیماری جان 

خود را از دست می دهند.
واکسن پنوموکوک و روتاویروس عوارض دارد؟

بعد از انتشار خبر اضافه شدن واکسن های پنوموکوک و روتاویروس 
به برنامه واکسیناســیون کشوری، تعدادی از کاربران در شبکه های 
اجتماعی، واکنش های منفی نشــان دادند و درباره آن اظهار نگرانی 
کردند. علــت نگرانی برخی کاربران، تزریق 4واکســن مختلف در 
4ماهگی و 6ماهگی کودک اســت. برخی کاربران هم اعلام کردند 
اجباری شــدن تزریق این دو واکســن کار درستی نیست و ممکن 
است عوارضی داشته باشــند. اما پزشکان تأکید می کنند که برنامه 
ایمن ســازی کودکان با واکســن با توجه به زیاد شدن عفونت ها و 
بیماری های گوارشی در کودکان ضروری است و در برخی کشورها 
به صورت روتین و در قالب برنامه کشــوری انجام می شــود. مینو 
محرز، متخصص بیماری های عفونی هم در این رابطه به همشهری 
می گوید: »دوره بیماری ویروسی روتاویروس طولانی است و علائم 
و دوره آن در کودکان ســخت تر خود را نشــان می دهد. گاهی هم 

بیماری شدید می شود و کودک را بسیار ضعیف می کند.«

**********

آیا استرس و اضطراب می تواند 
باعث آلرژی شود؟

اســترس مزمن و افزایش کورتیزول همچنین می تواند بر سلول های 
سیستم ایمنی شــما تأثیر منفی بگذارد که عوارض جانبی آن آلرژی 
اســت.  به گزارش ســلامت نیوز به نقل از مدیسن نت، در حالی که 
مشــخص نیست که آیا اســترس و اضطراب به طور مستقیم باعث 
آلرژی می شــوند یا خیر، سطوح استرس می تواند با تأثیر بر سیستم 

ایمنی، علائم آلرژی را تحریک یا بدتر کند.
چندین مطالعه ارتباط بین استرس و آلرژی را بررسی کرده اند:

⏪ کودکان با ســابقه آســم که در اوایل دوران کودکی در معرض 
افزایش اســترس قرار داشتند، بیشتر در معرض ابتلا به آسم آلرژیک 
بودند. ⏪ در طول دوره هایی همراه با استرس بالا، بسیاری از مردم 

تشدید علائم رینیت آلرژیک، آسم و اگزما را تجربه کردند.
⏪ مشــخص شد که هورمون های استرس در خون آلرژی بینی را 

بدتر می کنند.
استرس چگونه با علائم آلرژی مرتبط است؟

اســترس روشی اســت که بدن شــما در واکنش به موقعیت هایی 
که بالقوه خطرناک هســتند، نشــان می دهد. غده فوق کلیوی شما 
کورتیزول تولید می کند و در نتیجه ضربان قلب و فشــار خون شما 
افزایــش می یابــد و جریان خون به مغز شــما افزایش می یابد که 
می تواند منجر به ســوزش سر دل، فشــار خون بالا، بیماری قلبی، 
افسردگی، اضطراب و بسیاری از مسائل سلامتی شود. استرس مزمن 
و افزایش کورتیزول همچنین می تواند بر ســلول های سیستم ایمنی 
شما تأثیر منفی بگذارد که محصول جانبی آن آلرژی است. علاوه بر 
کورتیزول، بدن شما هنگام استرس، هیستامین آزاد می کند و افزایش 

سطح هیستامین در جریان خون می تواند علائم آلرژی را بدتر کند.
بنابراین اســترس می تواند علائم آلرژی را تحریک کند و مبارزه با 
آلرژی نیز می تواند باعث اســترس شــود و منجر به گیر افتادن در 
یک چرخه معیوب شــود. بنابراین مهم است که بدانید چگونه هر دو 
را مدیریت کنید تا بتوانید علائم را تحت کنترل داشته باشید. چگونه 

علائم آلرژی ناشی از استرس را مدیریت کنیم؟
⏪ عوامل استرس زا و راه های مقابله با آنها را شناسایی کنید.

⏪ هر شــب به اندازه کافی بخوابید.⏪ تکنیک های تمدد اعصاب 
مانند مدیتیشن یا تمرینات تنفسی را تمرین کنید.⏪ به عنوان بخشی 
از برنامه روزانه خود ورزش کنید، زیرا فعالیت بدنی می تواند به ترشح 
هورمون های احساس خوب و مبارزه با استرس کمک کند. بدن شما 
همچنین هورمون اپی نفرین را ترشــح می کند که به عنوان یک ضد 

احتقان طبیعی عمل می کند و می تواند تنفس را آسان تر کند.
⏪ داروهای آلرژی را طبق تجویز پزشک خود ادامه دهید.

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان 
غذا و دارو اعلام کرد:

آخرین وضعیت کمبودهای 
دارویی در کشور 

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو با اشاره 
به آخرین وضعیت کمبودهای دارویی در کشور گفت: رفع این 
کمبودها تنها در حوزه اختیارات سازمان غذا و دارو نیست و اگر 
قرار است مشکلات برطرف شود لازم است هر نهادی در جایگاه 
خود در این زنجیره عملکرد خود را به درستی انجام دهد و پاسخگو 
باشد. به گزارش سلامت نیوز، دکتر محمد پیکانپور در گفت وگو 
با ایسنا، درباره اظهاراتی مبنی بر اینکه کمبود اقلام دارویی در 
سال جاری نســبت به سال گذشته کمتر اما موارد دچار کمبود 
مهم تر و حیاتی تر هستند، توضیح داد: کدام یک از داروهایی که 
پارســال کمبود داشتند، حیاتی نبودند؟ مگر پارسال تنها کمبود 
ویتامین داشتیم و امسال کمبودها حیاتی شده است؟وی افزود: 
طبق اعلام سامانه  بررسی سازمان غذا و دارو، میزان کمبودهای 
دارویی در کشــور در آذرماه ســال جاری 99 قلم گزارش شده 
است؛ اما رفع این کمبودها تنها در حوزه اختیارات سازمان غذا و 
 EIH دارو نیست. مثلا تعداد 31 قلم از این کمبودها به تامین ارز
بازمی گردد و باید ارز اروپا در اختیار حوزه دارو قرار گیرد که بتوان 
برخی از این داروها را تامین کرد. وی در ادامه تصریح کرد: بانک 
مرکزی برای جبران این موضوع در حال پافشاری است و هفته 
گذشته 20 میلیون دلار جهت این اقلام اختصاص یافت؛ اما با 
توجه به اینکه تامین این موارد با کندی هایی مواجه می شــود و 
درخواست های ما با تاخیر برطرف می شود، طبیعتا داروی مربوطه 
هم دچار کمبود می شود و در سازمان غذا و دارو نیز خود دستگاه 
چاپ ارز نیست که بتواند تامین کننده ارز باشد. پیکانپور با تاکید 
بر اینکه اگــر تمام عوامل زنجیره تامین دارو کنار یکدیگر قرار 
نگیرند، کمبودها رخ می دهد، اظهار کرد: نمی شود صرفا در رسانه 
گفت چرا به مشکلات دارویی رسیدگی نمی شود؟ اگر قرار است 
مشکلات برطرف شــود باید هر نهادی در جایگاه خود در این 

زنجیره عملکرد خود را به درستی انجام دهد و پاسخگو باشد.
وی گفت: اگر قانون بودجه 1403 به درســتی تدوین شــود و 
حســاب دارو از سایر حساب ها به درستی تفکیک شود، سامانه 
پرداخــت برخط معوقات بیمه ای و اعتبارات دارویاری راه اندازی 
شــود و پرداخــت منطقی از خزانــه به ذی نفــع نهایی بدون 
دست اندازیِ بخش های مختلف صورت گیرد، مشکلات مربوط 

به تامین دارو مرتفع خواهد شد.

**********

فاطمی عنوان کرد؛

موضع داروسازان در قبال 
سکوهای فروش دارو

نایب رییس سابق انجمن داروسازان ایران، در خصوص عرضه 
دارو از طریق پلتفرم ها، توضیحاتی داد و موضع داروســازان را 

اعلام کرد.
 به گزارش ســلامت نیوز به نقل از مهر، سیدعلی فاطمی، در 
گفت وگوی ویژه خبری با موضوع عرضه دارو از طریق پلتفرم ها، 
گفت: انجمن داروسازان ایران، وزارت بهداشت و سازمان نظامی 
پزشکی با شیوه ای که دارو از طریق سکوهای اینترنتی عرضه 
می شود، مخالف است؛ و گر نه در خیلی از کشورهای دنیا، فروش 
 )OTC( اقلام داروخانه ای و بعضی از داروهای بدون نســخه

انجام می شود.
وی افزود: حرف ما این است که اگر در کشور ما هم قرار است 
به خاطر رفاه حال بیماران این اتفاق بیافتد، الگوی ما کشورهای 
آسیایی پیشــرو مثل کره جنوبی، ژاپن و حتی چین باشد. ولی 
الگویی که امروز در کشــور ما از سوی بعضی از پلتفرم ها اجرا 
می شــود یک شــیوه کاملًا یونیک و منحصر به فرد است که 

مفسده های خیلی زیادی را به وجود می آورد.
فاطمی ادامه داد: بر همین اساس، سازمان نظامی پزشکی، وزارت 
بهداشت و انجمن داروسازان که سه عضو اصلی کمیسیون های 
تشــخیص صلاحیت ماده 20 قانون هستند برای دادن مجوز 

عرضه دارو با این شیوه مخالف هستند.
وی افزود: از سال 1382 که قانون تجارت الکترونیکی مصوب 
شــده بر اســاس بند ب ماده 6، صراحتاً فروش دارو به مصرف 
کننده نهایی منع شده است.مشاور عالی انجمن داروسازان ایران 
تاکید کرد: در کشــور ما فقط 21 ماه فــروش دارو آزاد بود، که 
آن هم در ایــام کرونا بود. وی افزود: بعد از قانون اساســی ما 
سیاســت های ابلاغی رهبری را داریم، آنجا تولیت را به وزارت 
بهداشت سپردند. الآن هیأت مقررات زدایی و هیأت وزیران دارند 
مصوباتی را اجرا می کنند که خلاف نظر وزارت بهداشت است.

فاطمی ادامه داد: وزارت بهداشــت متولی سلامت و دسترسی 
ایمن مردم به دارو است، نه معاونت حقوقی ریاست جمهوری، نه 
وزارت اقتصاد. پس این اصل نقض شده است. وی افزود: الان 
دغدغه بخشی از دولت ما حمایت از سکوهای فروش اینترنتی 
اســت، در حالی که بحث فروش اینترنتی در جهان به صورت 
خط ارتباطی مســتقیم بین داروخانه، داروساز با بیمار در محلی 
که دارو می گیرد.مشاور عالی انجمن داروسازان ایران تاکید کرد: 
بر اساس ماده 20 قانون نظارت بر امور بهداشتی و دارویی، سه 
نهاد، وزارت بهداشت، سازمان نظام پزشکی، انجمن داروسازان، 
وظیفه رســیدگی به تخلفات امور دارویی را بر عهده دارند، این 
چیزی اســت که قانون به عهده شأن گذاشــته، امروز پرونده 
تخلفات سکوها در قریب بیش از دو سالی که دارند کار می کنند، 
واقعاً نگران کننده است، مطلقاً قابل مقایسه با تخلفات در داخل 
داروخانه ها نیست. وی افزود: اگر قرار است که فروش اینترنتی 
دارو به درستی در کشور اجرا بشود، اول باید قانون اصلاح شود، 
جلوی دخالت نهادهای غیرمرتبــط مثل وزارت اقتصاد، هیأت 
مقــررات زدایی، اتاق بازرگانی و به طور مطلق گرفته بشــود، 

متصدی این امر فقط وزارت بهداشت است.


